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بورس مانع تاثيرگذاري 
تحريم هاست

 محرك 
بازار صعودي

 تغيير 
در روش هاي يارانه

در ش��رايطي كه بازار بورس 
پس از دوره اي از نوسانات در 
يك فضاي معلق قرار گرفته، 
يافتن پاس��خي ب��راي اين 
پرسش كه چشم انداز بورس 
چه خواهد شد و اركان هاي 
حاكميتي در مواجهه با اين 
بازار چه بايد بكنند، گرم شده 
است. يك روز دولت بخشنامه اي صادر كرده و بورس 
را به هم مي ريزد؛ روز ديگر به  طور كلي نوسانات اخير 
بورس، رشد قيمت دلار، به هم ريختگي بازار خودرو و 
در نهايت فشار اقتصادي بر گرده هاي همه ايرانيان به 
دليل تورم، تبديل به داستان تكراري در سال هاي اخير 
شده است. شرايط بورس كلاف سردرگم و پيچيده اي 
شده است. نبايد فراموش كرد، ورود مردم به بورس در 
شرايط تحريمي مانند خون تازه اي به رگ هاي اقتصاد 
كشور بود و فرصت بي بديلي را فراهم آورد تا اقتصاد با 
تكيه به سرمايه هاي مردم، شدت بحران ها را پشت سر 
بگذارد. بنابراين بورس نيازمند حمايت و توجه بيشتر 
است. اين روزها اما تورم افسارگسيخته بدون مانعي 
مي تازد و آنچنان مردم را تحت فشار قرار مي دهد كه 
گريز از آن به اين سادگي ها ممكن نخواهد بود. چند 
س��ال اخير اقتصاد ايران صرف مقابله با اين داستان 
تكراري شده است. يك بازي با حاصل  جمع صفر كه 
پايان آن چي��زي جز كاهش قدرت خريد براي عموم 
مردم نبوده اس��ت. فروش دارايي ه��ا در بورس اقدام 
درستي است، اگر از طريق مولدسازي، خصوصي سازي 
يا هر ايده ديگري انجام شود براي بورس رشد به همراه 
دارد. مس��وولان كش��ور بايد بدانند رشد بورس تنها 
مختص به اين بازار نيس��ت؛ بلكه بورس آينه اقتصاد 
كشور است و باعث رشد در عموم بازارها مي شود. در 
واقع توسعه  بورس اقدامي در جهت بهبود توزيع ثروت 
و نقدينگي كشور است. به رغم همه نوسانات اخير اين 
بازار زنده است، هوش دارد و چشم اندازهايي براي خود 

شكل مي دهد. 
مانند چش��م هايی كه ب��ه ورودي و خروجي آب نياز 
دارد، بورس هم به سرمايه گذاري و برداشت سرمايه به 
صورت توامان نياز دارد. اگر ورودي آب را قطع كنيد، 
برداشت هم به زودي قطع مي شود.  بورس همچنان 
نيازمند توجه است؛ در قبال مالياتي كه از بورس حاصل 
مي شود در قبال فروش سهام شركت هاي دولتي در 
بورس، بايد بخشي را هم به حمايت بورس اختصاص 
داد. در كنار س��هامداران باش��يد ب��ه اتفاقات بورس 
حساس باشيد، بورس هوشيار است و اين گونه نيست 
كه دولت هر طور خواست با بورس برخورد كند و آب 
از آب تكان نخورد. بخشنامه هاي يك روزه و دستوري 
در خصوص تغيير قيمت مواد اوليه پتروشيمي ها نشان 
داد بورس كشور تا چه اندازه حساس است و واكنش 
ادامه در صفحه 3 نشان مي دهد.   

عليرغم اصلاح س��ريع بازار 
در س��ه ماه اخي��ر بازهم در 
بازار ش��اهد ع��دم پيدايش 
خريدار هستيم كه برعكس 
محدوده ه��اي دو ميليون و 
پانصد بازار كه همه به دنبال 
خريد بيش��تر بودن��د، حال 
عدد زير دو ميليون آن را هم 
خريدار نيستند و تمايل قوي نسبت به آن ندارند.  در 
پاسخ بايد گفت در بازاري قرار داريم و در حال معامله 
هستيم كه ريسك، خصوصا ريسك سيستماتيك جزء 
جدانشدني آن طي سال ها بوده است و موردي نيست 
كه به تازگي با آن مواجه شده باشيم ولي در برخي موارد 
اين ريسك ها به حد قابل ملاحظه اي رشد مي كنند و 
هربازاري را دستخوش تغييراتي كه در مواقعي شتاب دار 
و ترسناك هستند مي نمايد كه همين اتفاق باعث يكي 
از پرشتاب ترين اصلاح هاي بازار سرمايه شده است و 
در كم ترين زمان بيش��تر اصلاح را به خود ديده است. 
حال اگر بخواهيم برخلاف گذشته بيشتر بر روي وقوع 
زمان��ي آن تمركز كنيم بايد زمان برگش��ت خريدار و 
توجه به بازار را زماني در نظر بگيريم كه اندكي شاهد 
كم شدن سايه اين ريسك هاي تحميلي به بازار باشيم. 
اگر بخواهيم ميزان اهميت اين ريسك ها را به خوبي 
نمايش دهي��م بايد اين نكته  را خاطرنش��ان كرد كه 
در اين زمان ش��اهد روانه شدن گزارش هاي سه ماهه 
ش��ركت ها برروي كدال هستيم و به خوبي مي توانيم 
اثرات تصميماتي كه خصوصا در چندماه اخير لحاظ 
شده را بر گزارشات و ديدگاه افراد نسبت به بازار داشته 
باشيم كه برخي از صنايع با چه تغيير ديدگاه آينده اي 
رو به رو هستند كه نتيجه تصميمات گرفته شده است. 
البته اگر به نحوه انجام معاملات برخي ديگر از س��هام 
بازار و البته گزارشات آنها داشته باشيم با شركت هايي 
در برخي صنايع رو به رو هس��تيم كه چند وقتي است 
با بهبود رو به رو شده اند و چش��م اندازي قابل قبول را 
براي آينده خود ترسيم كرده اند كه بايد برخي از آنهارا 
نمادهاي خ��وش آتيه ريالي و برخي ديگر را نمادهاي 
توسعه محور خطاب كرد چون براي افراد حاضر در بازار 
بسيار جذاب هستند كه البته مي توان اين اتفاق را در 
نحوه خريد و فروش و خصوصا تقاضا براي آنها مشاهده 
نمود. در پايان صحبت ه��ا بايد گفت به غيرازمواردي 
كه بر صنايع و شركت ها تأثير مثبت و منفي ميگذارند 
و معاملات س��هام آنهارا تحت الش��عاع قرار مي دهند 
بايد به اين موضوع اش��اره كرد كه تغييرات سينوسي 
اخبار و تصميمات زهري بدتر از مورد قبلي اس��ت كه 
سرمايه گذار را در حالتي بلاتكليف قرار مي دهد و باعث 
مي شود در مواقعي همچون تصميمات سياست گذار 
سينوسي و در مواقعي هم بسيار راكد و بي حركت نمايد 
تا شاهد بازاري همچون بازار چندماه اخير پس از جنبش 

رشدي قبل از آن باشيم.

يكي از موضوعات مهمي كه 
در تمام س��ال هاي گذشته 
خ��ود را در اقتص��اد اي��ران 
نشان داده، بحث حل نشدن 
تاريخي برخي ابهام ها و پيدا 
نشدن راه حل هاي مناسب 
ب��راي آنهاس��ت. در واقع ما 
بايد در نظر داش��ته باشيم 
كه اقتصاد كشور در اين دوران با مشكلاتي دست به 
گريبان بوده كه براي بسياري از آنها راه حلي طولاني 
مدت پيدا نشده و همين مساله آنها را به يك بيماري 

مزمن تبديل كرده است.
يكي از اين چالش ها به ن��رخ بالاي تورم در اقتصاد 
ايران باز مي گردد. با وجود آنكه بسياري از دولت ها 
باره��ا بر اين موضوعا تاكي��د كرده اند كه براي حل 
بحران تورم برنامه دارن��د اما ما همچنان مي بينيم 
كه اين چالش ب��ه جاي خود باقي اس��ت و همين 
مس��اله چه براي توليدكنن��دگان و چه براي مردم 
مشكل آفرين شده است. با توجه به تورم بالايي كه 
ما در تمام سال هاي گذشته داشته ايم، اينكه به چه 
شكل حمايت از مردم در دستور كار قرار بگيرد يك 
موضوع و س��وال جدي خواهد بود. نگاهي به يارانه 
احمدي نژاد نش��ان مي دهد كه اين پ��ول در ابتدا 
ارزش بالايي داشت و چه در مقايسه با دلار و چه از 
نظر نقش آفريني در اقتصاد معيشتي مردم سهمي 
جدي ايفا مي ك��رد اما اين ياران��ه در گذر زمان به 
جايي رسيد كه عملا هيچ سهمي در زندگي مردم 
نداش��ت. به اين ترتيب ما بايد طوري برنامه ريزي 
كنيم كه هم در آن واقعيت هاي اقتصاد ايران ديده 
ش��ود و هم حمايت واقعي از مردم ادامه پيدا كند. 
در ايران بحث حمايت از اقش��ار كم درآمد، موضوع 
تازه اي نيست و از چند دهه قبل دولت هاي مختلف 

اين موضوع را در دستور كار قرار داده اند.
با توجه به تورم بالا، بسياري از اين حمايت ها نيز در 
نهايت براي كوتاه مدت پاس��خگو هس��تند و پس از 
چند سال دولت مجبور است راه حل هايي جديد در 
اين حوزه به كار ببندد. پس بايد اين طور نتيجه گيري 
كرد كه ضمن تاكيد بر لزوم حمايت دولت از اقش��ار 
كم درآمد و طراحي بهترين ش��يوه ها ب��راي بهبود 
ش��رايط آنه��ا، در بلندمدت تنها راه بهبود ش��رايط 
اقتصادي، رشد توليد و توسعه اقتصادي كشور است. 
در واقع چه ما بخواهيم كه براي اقتصاد راهكارهاي 
تازه پيدا كني��م و چه بخواهيم از اقش��ار كم درآمد 
حمايت كنيم، در نهايت بايد به سمت بهبود شرايط 
اقتصادي برويم و در اين مسير اگر توليد بهبود پيدا 
كرد و رش��د اقتصادي رونق گرف��ت مي توان انتظار 
داشت كه حمايت از كم درآمدها نيز بهبود پيدا كند 
اما در غير اين صورت اين سيكل معيوب همچنان به 

حيات خود ادامه خواهد داد. 

علي فراقي محسن عباسي جمشيد عدالتيان
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 ناوگان اتوبوسي بين شهري 
در دو سال نصف شد

 جلوه اي ديگر از نگراني كاربران از ناامني 
پلتفرم هاي داخلي، با انتشار پيام هايي از »بله«

صفحه 6    صفحه 5    

 خوره به جان ناوگان 
حمل و نقل عمومي كشور

»تعادل« علت ريزش بازار سرمايه را بررسي مي كند

بورس ركورد منفي ها را شكست!

بورس شهر بي دفاع
قير رايگان؛ تالي فساد

اگر همه منابع توليدي 
جهان به صورت رايگان 
توزيع شده و در اختيار 
انسان ها قرار مي گرفت 
در آن ص��ورت عل��م 
اقتص��اد، اساس��ا ديگر 
معن��ا پي��دا نمي كرد؛ 
چرا ك��ه اقتصاد علمي 
اس��ت كه در آن محدوده هاي مش��خصي براي 
تامين خواسته هاي متعدد انساني در نظر گرفته 
مي شود. به عبارت روشن تر، هر آن گزاره اي كه 
به صورت رايگان توزيع ش��ود، بر خلاف اصول 
اساسي علم اقتصاد است. علم اقتصاد زماني ابعاد 
وس��يع تري پيدا كرد كه منابع محدودي براي 
تامين نيازهاي نامحدود وجود داشت؛ بنابراين 
به ساز و كاري نياز بود كه ميان اين منابع و نيازها 
هماهنگي و تعادل ايجاد كند. در جامعه اي مانند 
جامعه ايران كه در آن م��ردم در گرفتاري هاي 
عديده اقتصادي قرار دارند و مشكلات فزاينده اي 
در معيش��ت ش��هروندان به چش��م مي خورد؛ 
تخصيص رايگان منابع، معنايي جز »فس��اد« 
نخواهد داشت. فرقي ندارد اين منابع ارز 4200 
توماني باش��د، ارز 28500 توماني باشد،  بنزين 
رايگان براي عده اي خاص باش��د، يا توزيع قير 
رايگان! موضوع تخصيص قير رايگان در س��ال 
1402، ب��از هم با تصمي��م نمايندگان مجلس 
قرار اس��ت در فضاي اقتصادي كش��ور اجرايي 
شود. تخصيصي كه همواره نقدها و اعتراض هاي 
فراواني را ش��كل داده و مخالفان جدي در ميان 

اقتصاددان ها و اساتيد اقتصادي دارد. 
طي س��ال هاي اخير به جز برخي س��ال ها در زمان 
مجلس دهم، در تمام ادوار، روند تخصيص قير رايگان 
تداوم داش��ته، بدون اينكه نظارتي ب��ر ابعاد و زواياي 
ادامه در صفحه 3 گوناگون آن وجود داشته باشد.   

پيمان مولوي

يادداشت-1

 گ�روه بازار س�رمايه|  ب��ورس س��نگين ترين و 
سريع ترين ريزش خود را متحمل شد. وضعيت بازار 
به جايي رس��يده كه ديگر هيچ كس ت��وان اعتراض 
ندارد و هر روز ش��اهد وضعيتي وخيم تر در معاملات 
بازار س��رمايه هستيم؛ ش��اخص كل از آبان ماه سال 
1401 تا 1۷ ارديبهشت ماه امسال يعني زمان سقوط 
تاريخي بورس، رشد 10۶ درصدي و شاخص هم وزن 
نيز بازدهي مثبت 14۶ درصدي داشت؛ اما از روز 15 
ارديبهشت ماه روزي كه معاون اول رييس جمهور به 

صورت محرمانه نرخ خ��وراك را تعيين كرد بازار روز 
خوش به خود نديد و اين روزها بازار در حال شكستن 

تمامي ركوردهاي منفي است.
بازار در يك ماه گذشته اخبار منفي زيادي را تجربه كرد 
و اين عوامل باعث شد كه ميزان اعتماد سهامداران به 
بدنه بازار كاسته شود و پس از آن شاهد خروج نقدينگي 
از تالار شيش��ه اي بوديم. ب��ازار س��رمايه در 52 روز 
معاملاتي خود 59 همت در روز از ارزش خود را از دست 
داده است كه اين 59 همت عددي بسيار سنگين براي 

بازار سرمايه است؛ نكته قابل توجه اينجاست به بازار 
سهم طي سال 99 و در زمان ريزش بازار افت 22همت 
در روز را تجربه كرده بود و اكنون با حمايت هاي دولت 
و بي واكنشي هاي سازمان بورس اين ركورد شكست 
و شاهد افت 59 همتي ارزش معاملات به صورت روزانه 
هستيم. تا پيش از گفته مي ش��د كه دولت به دنبال 
جبران كس��ري بودجه خود از بورس است؛ دولت در 
حال حاضر ۷0 همت كسري دارد و تا به امروز بورس 
صفحه 4 را بخوانيد بيش از 3000 همت از ...  

تعادل| مجلس با نهايي كردن قانون واردات خودروهاي 
كاركرده خارجي آن را در قالب قانون به دولت ابلاغ كرد 
تا ورود خودروهاي دس��ت دوم از برندهاي بين المللي با 
هيچ مانع قانوني روبرو نباشد. حال توپ واردات خودرو 
در زمين دولت است، بايد منتظر ماند و ديد دولت براي 
برداشتن گام آخر واردات خودرو، چه نو و چه كاركرده، چه 
اقداماتي را در دستوركار قرار مي دهد. آيا مي تواند مديران 
ارشد بانك مركزي را راضي كند تا ارز مورد نياز شركت هاي 
وارد كننده خ��ودرو را تامين كنند؟ محمد باقرقاليباف 

در نامه اي به ابراهيم رييس��ي قانون واردات خودروهاي 
دست دوم خارجي را ابلاغ كرد. با فرستادن اين قانون از 
بهارستان به پاستور حال توپ واردات خودروهاي دست 
دوم در زمين دولت است. دولت براي اجراي اين قانون در 
ابتداي امر بايد ساز و كار اجرايي آن را طي دستور العملي 
تدوين كند. همانطور كه در گزارش هاي قبلي نيز عنوان 
ش��د، بزرگ ترين مانع براي ورود خودروهاي خارجي، 
تامين ارز مورد نياز براي واردات سواري هاي دست دوم 
صفحه 7 را بخوانيد خارجي است.   

استاد تمام اقتصاد سياسي دانشگاه علامه طباطبايي با 
بيان اينكه تا زماني كه حكومت رابطه اش را با مردمش 
اصلاح و تلطيف نكند، در معرض دست نشاندگي براي 
خارجي ها اس��ت، گفت: فرمول مملكت در 400 ساله 
گذشته ايران، اينگونه بوده كه هر وقت حكومت به مردم 
پشت مي كند، بنيه توليد ضعيف مي شود و بعد ماليه 
دولت سقوط مي كند و كشور در ورطه دست نشاندگي 
و اضمحلال مي رود. همواره در س��اختار قدرت ايران 
اين توهم وجود داشته كه ما زير علم يك قدرتي برويم، 

تا حال ق��درت ديگر را بگيريم! اما چقدر خوب اس��ت 
آنها كه در توهم اتحاد اس��تراتژيك با روس��يه و چين 
هس��تند، مقداري تاريخ هم بخوانند!  به گفته فرشاد 
مومني، اس��تراتژي مش��ترك امريكا، چين و روسيه، 
براي تحقق اين هدف، اين اس��ت كه عقيم سازي، به 
معناي ناتوان س��ازي حكومت را پيش مي برند. وقتي 
حكومتي ناتوان ش��د، به مردمش داغ و درفش نشان 
مي دهد و در براب��ر خارجي ها خضوع مي كند و به آنها 
امتياز مي دهد. به گزارش پايگاه خبري جماران، دكتر 

فرشاد مومني در نشس��ت رونمايي از كتاب »اقتصاد 
سياس��ي حكمران��ي فراملي« در موسس��ه مطالعات 
دين و اقتصاد، گفت: گزارش هاي رس��مي داريم كه از 
جمعيت 14ميليوني دانش آموختگان دانشگاهي در 
ايران، بيش از ۷5درصد در زمينه هاي نامربوط با حيطه 
تخصصي شان شاغل هس��تند! اين را مي توان يكي از 
قبيح ترين ش��يوه هاي خودزني براي يك حكومت در 
نظر گرفت؛ كه سرمايه گذاري شده و افرادي را تربيت 
صفحه 3 را بخوانيد مي كند، اما قادر نيست آنها را...  

با گذشت حدود 14 ماه از آغاز اصلاحات يارانه اي در 
دولت رييسي، حالا گامي جديد از حمايت يارانه اي از 
اقشار كم درآمد در دس��تور كار قرار گرفته و اين بار با 
محوريت استفاده كنندگان از كالابرگ اجرايي خواهد 
ش��د. در واقع آنچه كه از س��وي دولت در دستور كار 
قرار گرفته، گامي جديد از اقداماتي است كه با هدف 
حمايت از توس��عه طرح كالابرگ الكترونيك اجرايي 

خواهد شد. با وجود آنكه در ارديبهشت سال گذشته، 
بنا بود كه دول��ت در يك بازه زماني دو تا س��ه ماهه، 
زيرساخت هاي كالابرگ الكترونيك را نهايي كند، اما 
اين مساله تا ماه هاي پاياني سال قبل ادامه پيدا كرد. 
در واقع در شرايطي كه مجلس، دولت را موظف كرده 
بود كه در كوتاه ترين زمان ممكن به جاي يارانه نقدي، 
صفحه 2 را بخوانيد از كالابرگ براي...  

 مانع جديد: واردكنندگان خودرو كاركرده
براي هر 2خودرو وارداتي، يك گواهي اسقاط ارايه دهند!

خريداران كالابرگي، تورم را دور مي زنند؟ فرشاد مومني ساز و كار 400 ساله حكومت در ايران و نقش خارجي ها در آن را بررسي كرد

 توپ واردات 
 خودروهاي كاركرده 

در زمين دولت

 گام جديد 
هدفمندي يارانه ها كليد خورد

ناتوان سازي حكومت، استراتژي مقابله با ايران



با گذشت حدود 14 ماه از آغاز اصلاحات يارانه اي در دولت 
رييس��ي، حالا گامي جديد از حمايت يارانه اي از اقش��ار 
كم درآمد در دس��تور كار قرار گرفته و اين بار با محوريت 
استفاده كنندگان از كالابرگ اجرايي خواهد شد. در واقع 
آنچه كه از سوي دولت در دس��تور كار قرار گرفته، گامي 
جديد از اقداماتي است كه با هدف حمايت از توسعه طرح 
كالابرگ الكترونيك اجرايي خواهد شد. با وجود آنكه در 
ارديبهشت سال گذشته، بنا بود كه دولت در يك بازه زمانه 
دو تا سه ماهه، زيرساخت هاي كالابرگ الكترونيك را نهايي 
كند، اما اين مساله تا ماه هاي پاياني سال قبل ادامه پيدا كرد. 
در واقع در شرايطي كه مجلس، دولت را موظف كرده بود 
كه در كوتاه تري��ن زمان ممكن به ج��اي يارانه نقدي، از 
كالابرگ براي حمايت از اقشار كم درامد جامعه استفاده 
كند، فراهم نبودن مقدمات لازم باعث شد كه پس از حدود 
10 ماه دولت ابتدا كالابرگ را به شكل پايلوت در چند استان 
كليد بزند و سپس آن را به تمام كشور برساند. اين در حالي 
است كه بر خلاف پيش بيني هاي ابتدايي به نظر مي رسد 
كه مردم به استفاده از يارانه نقدي اقبال بيشتري دارند و 
همين موضوع باعث شده كه دولت براي استفاده از كالابرگ 
يك سري مشوق جديد صادر كند. جديدترين مشوق هاي 
نهايي شده در اين زمينه، مربوط به حمايت تورمي از يارانه 
بگيران است و در اين زمينه وزارت رفاه، مقدماتي تازه را در 
اين چارچوب نهايي كرده است. »عليرضا عسگريان« در 
خصوص مرحله جديد طرح ملّي كالابرگ الكترونيك اظهار 
كرد: از ۳1 تيرماه و با اجراي مرحله جديد از طرح كالابرگ، 
در صورت خريد ۲00 هزار تومان از اعتبار يارانه 400 هزار 
توماني معادل ۵0 درصد، افزايش اعتبار بدون سقف براي 
خانوارها اعمال مي شود.وي با بيان اينكه پرداخت يارانه براي 
جبران افزاي��ش قيمت 11 قلم كالاي اساس��ي با حجم 
مشخص تمركز دارد، افزود: در مرحله جديد، ميزان اختلاف 
تورّمي كالاهاي اساسي از سال 1401 بدون سقف ۸0 هزار 
تومان براي مردم شارژ مي شود. معاون رفاه و امور اقتصادي 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: تاكنون نزديك به 
۹0 هزار فروش��گاه در اجراي طرح كالابرگ الكترونيكي 
همراهي دارند و توزيع قابل قبولي ش��كل گرفته اس��ت.  
عسگريان اظهار كرد: آموزش، تجهيز و اتصال فروشگاه ها با 
شركت مجري طرح و بانك هاي عامل صورت گرفته است 
و هدف گذاري دسترسي آسان و سريع مردم بود. با تأكيد 
بر اينكه تورّم ايجادشده توسط كالابرگ الكترونيكي جبران 
مي شود، گفت: شرط بهره مندي در مرحله جديد به ۵0 
درصد كاهش يافته است كه افزايش آزادي عمل مردم در 
آن دنبال مي شود. معاون وزير كار با بيان اينكه دولت افزايش 
قيمت ها را پوشش مي دهد و خانوارهاي كم درآمد در اين 
خصوص حمايت مي شوند، افزود: با توجه به تعيين ميزان 
سبد غذايي از نظر حجم و قيمت براساس ميزان تورّم مبلغي 
بدون سقف براي مردم شارژ مي شود. عسگريان تأكيد كرد: 
در خصوص موض��وع گراني هم س��ازمان هاي نظارتي و 
تعزيرات بايد براي اجراي مطلوب و اثرگذار طرح كالابرگ 
الكترونيكي ورود كنند. وي گفت: جلوگيري از افزايش تورّم 
از برنامه هاي اصلي دولت است و در ماه هاي آتي دهك هاي 
ديگر هم مشمول اين طرح خواهند شد. معاون رفاه و امور 
اقتصادي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: سه دهك 
اول ۲۹ ميليون نفر را شامل مي شود و در ادامه با استفاده از 
پايگاه اطلاعاتي رفاه ايرانيان دهك بندي به  جاي خانوار بر 

اساس تعداد نفرات صورت مي گيرد. عسگريان گفت: همه 
خانوارهاي مشمول طرح مي توانند با نصب برنامه شبكه ملّي 
اعتبار »ش��ما« و يا ش��ماره گيري #14۶۳*۵00* از 
باقي مانده اعتبار خود مطلع ش��وند. پس از اعلام آغاز گام 
جديد تحولات ياران��ه اي، ح��الا وزارت رفاه جديدترين 
جزييات و برنامه هاي خود در اين راستا را نيز منتشر كرده 
است. عليرضا عسگريان معاون رفاه و امور اقتصادي وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي به تشريح تفاوتهاي مرحله جديد 
طرح كالابرگ الكترونيك با مرحله قبل پرداخت و گفت: 
اراده اي در دولت برا جداسازي سفره مردم از تورم وجود دارد 
و گام به گام با اين طرح در حال حركت هستيم. در پايلوت 
قبلي سبدي با 11 قلم كالا داشتيم و خريدار مي توانست با 
شرط از آن استفاده كند. يك شرط ۳۲0 هزار توماني بود كه 
با خريد اين رقم مبلغ ۸0 هزار تومان به اعتبار يارانه اضافه 
مي شد. سه دهك اول درآمدي با يارانه 400 هزار توماني 
كه داشتند اگر ۳۲0 هزار تومان خريد مي كردند، ۸0 هزار 
تومان به يارانه آنها افزوده مي ش��د. وي افزود: در اين طرح 
جديد، س��قف خريد ۳۲0 هزار تومان به ۲00 هزار تومان 
تبديل و كاهش يافته است و سوي ديگر سقف هم برداشته 
شده است چون مبنا، قيمتهاي سال 1401 است و از اين به 
بعد هر چقدر تورم )نسبت به سال 1401( به اين 11 قلم 
كالاي معرفي شده بخورد، دولت آن را پوشش مي دهد و 
مابه التفاوت آن پرداخت مي شود. عسگريان تاكيد كرد: از 
اين پس قيمت 11 قلم كالا به صورت دائم وثابت و افزايش 
قيمت آنها بر اساس تورم پوشش داده مي شود. با حذف ارز 
ترجيحي در س��ال 1401 مبلغ يارانه براي سه دهك اول 
درآمدي ۹ برابر و تبديل به 400 هزار تومان شد. كه اعتبار 
مورد نياز آن ۲۷ هزار ميليارد تومان در ماه است و ۳۲0 هزار 
ميليارد تومان در سال مي شود. مردم از اين مبلغ در جاهاي 
مختلف استفاده كردند اما اين مبلغ براي جلوگيري از تورم 
در سبد تغذيه اي مردم لحاظ شده بود؛ حالا زير ساخت آن 
مهيا شده است و ابتدا طرح به صورت پايلوت اجرا شد. در 
اين بخش اعلام كرديم قيمت ها در سال 1401 متوقف باقي 
بماند اما به شرط اينكه اعتباري علاوه بر يارانه 400 هزار 
توماني به رقم يارانه شارژ و 4۸0 هزار تومان شارژ شود اما باز 
هم تغييراتي اعمال شد و اتفاق مهم اينكه سقف برداشته 
شد. قبلا تا سقف ۸0 هزار تومان در صورت خريد به يارانه 
اضافه مي شدكه حالا اين سقف ۸0 هزار تومان برداشته و 

ممكن است بيشتر از اين هم به يارانه اضافه شود. وي ادامه 
داد: قرار بود دولت نسبتي از تورم را بوسيله اين سبد پوشش 
دهد لذا ۸0 هزار تومان به 400 ه��زار تومان يارانه اضافه 
مي شد اما اگر تورم بيشتر شد چه مي شود؟ دراين مرحله 
تورم هر چقدر شود توسط دولت پوشش و ما به التفاوت آن 
روي اقلام سبد پرداخت مي شود. مثلا در اين سبد براي هر 
فرد ماهانه يك بسته 1۲00 گرمي حبوبات در نظر گرفته 
شده اس��ت كه مبلغ هر كيلو حبوبات در 1401، ۲0 هزار 
تومان بوده كه قيم��ت 1۲00 گرم��ش، ۲4 هزار تومان 
مي شده اما الان قيمت روزش ۵۸ هزار تومان است كه مابه 
التفاوت ۲4 تا ۵۸ هزار تومان ۳4 هزار تومان مي شود كه اين 
رقم تورمي اش توسط دولت با اين طرح پرداخت مي شود . 
حال اگر به هر كدام از اين 11 قلم تورم بخورد، مابه التفاوتش 
نسبت به قيمت پارسال جبران مي شود و بدين دليل است 
كه مي گوييم سقف آن برداشته شده است. در كنار يارانه 
بگيران، دولت در تلاش است كه حمايت از بازنشستگان را 
نيز به عنوان يك اولويت ديگر در دستور كار خود نگه دارد. 
در راستاي اجراي ماده ۳0 قانون برنامه ششم توسعه دولت 
مكلف شد بررسي هاي لازم جهت برقراري عدالت در نظام 
پرداخ��ت، رفع تبعي��ض و متناسب س��ازي دريافت ها و 
برخ��ورداري از امكان��ات ش��اغلين، بازنشس��تگان و 
مستمري بگيران كشوري و لشكري سنوات مختلف را انجام 
دهد. ب��ه دنبال اين موضوع، مهرماه س��ال 1۳۹۹ بود كه 
همسان سازي حقوق بازنشس��تگان كشوري و لشكري 
تصويب و مقرر شد از محل قانون بودجه، همسان سازي 
حقوق بازنشستگان كشوري و لشكري ترميم شود. صدور 
اح��كام مربوط��ه در مردادم��اه 1400 توس��ط صندوق 
بازنشستگي كشوري انجام شد اما با وجود بارگذاري احكام 
صادره در سايت صندوق و مشاهده و دريافت احكام مذكور 
توسط بازنشستگان اين حوزه، احكام صادره تاكنون به اجرا 
درنيامده بود و پرداخت حقوق كماكان به صورت گذشته 
انجام مي شد. صندوق بازنشستگي در آن زمان علت عدم  
اجراي احكام را عدم تأمين اعتبار از سوي سازمان برنامه  و 
بودجه اع��لام كرده بود. از آنجايي كه يكي از مش��مولان 
همسان سازي حقوق بازنشس��تگان كشوري و لشگري، 
بازنشستگان وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي 
هستند؛ ۲1 فروردين ماه س��ال جاري بود كه نعمت الله 
تركي- مديرعامل صندوق بازنشستگي كشوري در نشست 

با روساي كانون هاي بازنشستگي دانشگاه هاي علوم پزشكي 
1۲ اس��تان كش��ور در خصوص منابع همسان س��ازي 
بازنشستگان، با اشاره به صدور احكام افزايش 1۵ درصدي 
حقوق علوم پزش��كي گفت: ما بايد ابتدا منابع لازم براي 
اجراي اين اح��كام و تعهدات آن را مطالبه مي كرديم و در 
اواسط س��ال 1۳۹۹ كه بودجه تبديل به قانون شده بود و 
چنين منابعي در بودجه پيش بيني نشده بود، بايد منابع آن 
به طور مشخص و شفاف تعيين تكليف مي شد كه متاسفانه 
اين اتفاق نيفتاده و اكنون به يك چالش تبديل شده است. 
وي در همان زمان اعلام كرد كه در آخرين روزهاي س��ال 
1401 با پيگيري هاي انجام شده مبلغ مابه التفاوت احكام 
1۵درصد، به حساب بازنشستگان مشمول حوزه وزارت 
بهداشت و دانشگاه هاي علوم پزشكي واريز شد. درنهايت 
اواخر فروردين ماه امسال مديرعامل صندوق بازنشستگي 
كشوري از پرداخت احكام 1۵ درصد بازنشستگان وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي و دانشگاه هاي علوم 
پزشكي خبر داد و گفت كه با پيگيري هاي انجام شده براي 
پرداخت احكام 1۵ درصد بازنشستگان وزارت بهداشت و 
دانشگاه هاي علوم پزشكي، اين احكام براي حدود 1۸0هزار 
نفر از بازنشستگان مشمول صادر شد. اين اظهارات اما در 
حالي مطرح شد كه برخي بازنشستگان بهداشت و درمان 
به دلايلي مشمول احكام جديد افزايش 1۵ درصدي حقوق 
نشدند؛ رضا فيضي نژاد- معاون فني و امور بيمه اي صندوق 
بازنشستگي كش��وري در اين باره به ايسنا گفت: در سال 
1۳۹۹ كه طرح همسان سازي حقوق بازنشستگان كشوري 
و لش��كري اجرا ش��د، به دليل اينكه بازنشستگان وزارت 
بهداشت و درمان جزو دستگاه هاي داراي نظام پرداخت 
خاص هستند از اين رو همسان سازي تاثيري بر حقوق آنها 
نداش��ت. با پيگيري هايي صورت گرفته از طريق سازمان 
برنامه و بودجه، جدولي براي اين دسته از بازنشستگان در 
نظر گرفته شد و براساس آن افزايشي در حقوق آنها لحاظ 
ش��د. وي با بيان اينكه اين افزايش حقوق توسط صندوق 
بازنشستگي كشوري در اسفندماه سال 1401 براي 1۸0 
هزار نفر از بازنشستگان اعمال شد، توضيح داد: زماني كه 1۵ 
درصد احكام وزارت بهداشت را اعمال كرديم، حدود 4۲00 
نفر باقي ماندند؛ عده اي از آنها كه به سقف حقوق رسيده 
بودند، اين موضوع برايشان اعمال نشد و عده اي نيز باتوجه 
به ايين نامه مهندس��ي مش��اغل يك طبقه بالاتر از ساير 
كاركنان دستگاه هاي اجرايي قرار مي گيرند و از همين رو 
همسان سازي براي اين عده اعمال نشد و با محدوديت هايي 
همراه بود. معاون فني و امور بيمه اي صندوق بازنشستگي 
كشوري در همين راس��تا اعلام كرد كه اكنون با توجه به 
پيگيري هاي بازنشستگان و مديرعامل صندوق بازنشستگي 
كشوري، احكام حدود 4۲00 نفر از بازنشستگان به تدريج 
صادر خواهد شد؛ از روز چهارشنبه )۲۸ تيرماه( اصلاحات 
احكام ش��روع ش��ده و به تدريج احكام صادر و تفاوت آن 
پرداخت مي شود و اين افزايش از مردادماه براي اين افراد 
لحاظ خواهد شد. به اين ترتيب با وجود انكه هنوز شرايط 
كلان تغيي��ري نكرده و هنوز نرخ تورم ب��الاي 40 درصد 
ارزيابي مي شود، دولت  گام هايي جديد در مسير حمايت از 
كم درآمدها و حقوق بگيران ثابت را در دستور كار قرار داده 
است، طرح هايي كه بايد ديد كه تنها براي خالي نماندن 
كارنامه اس��ت يا در عمل نيز مي تواند بخشي از فشارها بر 

زندگي اقشار كم درآمد جامعه را كاهش دهد. 

راهبرد

سياست
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 پيام رهبر انقلاب در پي جسارت
 به ساحت قرآن مجيد در سوئد
اشد مجازات براي عامل 

جسارت به ساحت قرآن مجيد
رهبر انقلاب در پي جسارت به ساحت قرآن مجيد در 
سوئد تاكيد كردند: اشد مجازات براي عامل جسارت به 
ساحت قرآن مجيد مورد اتفاق همه علماي اسلام است.
حضرت آيت الله  خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
در پيامي جس��ارت به ساحت مقدس قرآن مجيد در 
س��وئد را حادثه اي تلخ و توطئه آمي��ز و خطر آفرين 
خواندند و تاكيد كردند: اشد مجازات براي عامل اين 
جنايت مورد اتفاق همه علماي اس��لام است، دولت 
س��وئد بايد عامل جنايت را به دس��تگاه هاي قضايي 

كشورهاي اسلامي تحويل دهد.
متن پيام رهبر انقلاب اسلامي به اين شرح است: 

بسم الله الرحمن الرحيم
جس��ارت به س��احت مقدس قرآن مجيد در سوئد، 
حادثه اي تلخ و توطئه آميز و خطرآفرين اس��ت. اشد 
مجازات براي عامل اين جنايت مورد اتفاق همه علماي 
اسلام است، دولت سوئد نيز بايد بداند كه با پشتيباني 
از جنايت��كار، در براب��ر دنياي اس��لام آرايش جنگي 
گرفته و نفرت و دش��مني عموم ملت هاي مسلمان و 
بسياري از دولت هاي آنان را به سوي خود جلب كرده 
است. وظيفه آن دولت آن اس��ت كه عامل جنايت را 
به دستگاه هاي قضايي كش��ورهاي اسلامي تحويل 
دهد. توطئه گران پشت صحنه نيز بدانند كه حرمت 
و ش��وكت قرآن كريم روز به روز افزونتر و انوار هدايت 
آن درخشان تر خواهد شد، امثال اين توطئه و عاملان 
آن، حقيرتر از آنند كه بتوانند جلوگير اين درخشش 

روزافزون باشند. والله غالبٌ علي امرِه
سيدعليخامنهاي
۳۱تيرماه۱۴۰2

پيام تسليت رهبري
درپي درگذشت مرحوم

شيخ حسن صانعي
حضرت آيت الله  خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي در 
پيامي با تسليت در گذشت حجت الاسلام والمسلمين 
حاج شيخ حس��ن صانعي، آن مرحوم را ثابت قدم و از 
قديمي ترين اصحاب امام بزرگوار خواندند و از خردمندي 
و خيرخواهي به عنوان دو خصوصيت بارز آن شخصيت 
بي تظاهر نام بردند.متن پيام رهبر معظم انقلاب اسلامي 

به اين شرح است: 
بسم الله الرّحمن الرّحيم

درگذشت جناب حجت الاسلام و المسلمين آقاي حاج 
شيخ حسن صانعي رحمة الله عليه را به خاندان مكرم و 
دوستان و معاشران آن مرحوم و به كليه مرتبطين بيت 
حضرت امام رضوان الله عليه تسليت عرض مي كنم. اين 
مرد وفادار و ثابت قدم از قديمي ترين اصحاب امام بزرگوار 
و در شمار اولين ياران ايش��ان در آغاز نهضت و سپس 
جزو همراهان هميش��گي آن بزرگمرد در همه فراز و 
نشيب هاي دوران مبارزات تا هنگام پيروزي و پس از آن تا 
غروب آن آفتاب تابان بود. اينجانب در طول رفاقت ديرين 
خود با وي، خردمندي و خيرخواهي را دو خصوصيت 
ديگر اين شخصيت بي تظاهر و پركار دانسته و شناخته ام. 

رحمت و مغفرت الهي شامل حال ايشان باد ان شاءالله.
سيدعليخامنهاي
۳۱تيرماه۱۴۰2

توهين به عقايد مسلمانان 
بي هزينه نيست

رييس مجلس شوراي اسلامي با محكوم كردن توهين 
مجدد به ساحت قرآن كريم گفت: جريحه دار كردن 
احساسات و توهين به عقايد مسلمانان بي هزينه نيست 
و دولت س��وئد بايد پاس��خگوي اين اهانت ها باشد. 
محمدباقر قاليباف در جلسه علني روز )شنبه( مجلس 
شوراي اس��لامي در نطق پيش از دستور خود گفت: 
زمينه سازي اهانت مجدد به ساحت مقدس قرآن كريم 
توسط دولت سوئد را شديدا محكوم مي كنيم. وي ادامه 
داد: دولت سوئد در ادعاي خود پيرامون مخالفت با اين 
اقدام صادق نيس��ت و هيچ اقدام عملي موثري براي 
جلوگيري از اين قبيل اقدامات به عمل نياورده است. 
رييس مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد: جريحه دار 
كردن احساسات و توهين به عقايد مسلمانان بي هزينه 
نيست و دولت سوئد بايد پاسخگوي اين اهانت ها باشد. 
وي افزود: خروش روز گذشته ملت مومن ايران اسلامي 
در سراسر كشور براي محكوم كردن اين اقدام شنيع 
حركتي به هنگام، ضروري و از روي موقعيت شناسي 
بود. انتظار مي رود دولت هاي مس��لمان نيز همچون 
ملت هاي مسلمان اتحاد و غيرت ديني خود را در برابر 

اين شيطان صفتان هتاك به نمايش بگذارند.

اهانت كنندگان به قرآن كريم 
امنيت نخواهند داشت

سرلشكر حسين سلامي در واكنش به اهانت مجدد 
به ساحت مقدس قرآن كريم در سوئد تاكيد كرد: دير 
يا زود دست انتقام مجاهدان مومن، اشد مجازات را 
براي عامل اين جنايت مقدر مي كند. سردار سرلشكر 
پاسدار حسين سلامي فرمانده كل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامي در واكنش به اهانت مجدد به ساحت 
مقدس قرآن كريم در كشور س��وئد گفت: از تكرار 
و توالي اهانت به قرآن و مقدس��ات مسلمين و بلكه 
آحاد موحدان عالم چنين برمي آيد كه اين اقدام يك 
راهبرد و سياست شيطاني تعريف شده در اتاق هاي 
فكر ضديت با اسلام و جهان اس��لام است كه هر از 
چندگاه تحت ش��عار فريبنده آزادي بيان و عقيده 
توسط عناصر مزدور به ويژه در اروپا پديدار مي شود. 

كاهش ۱۳،۸ درصدي
رشد نقدينگي در ۲۱ ماه گذشته

معاون اقتصادي بانك مركزي با اشاره به اينكه كاهش 
رشد نقدينگي از 4۲.۸ درصد در مهر ماه 1400 به ۲۹ 
درصد در خرداد ماه امسال، اعلام كرد: پرداخت تسهيلات 
در شبكه بانكي در سال گذشته رشد 4۵.۳ درصدي و در 
سه ماهه اول 140۲ نيز رشد ۲۵.۸ درصدي داشته است. 
محمد شيريجيان، در ارايه گزارش مقايسه اي از عملكرد 
نظام بانكي در پرداخت تسهيلات اظهار كرد: به دنبال 
تدوين و اجراي برنامه پولي و تعيين هدف رشد نقدينگي 
براي سال هاي 1401 و 140۲، در كنار پيگيري جدي 
سياست كنترل مقداري رشد ترازنامه بانك ها و جريمه 
بانك هاي متخلف از حدود تعيين شده از طريق افزايش 
نسبت سپرده قانوني، رشد نقدينگي از ابتداي شروع به 
كار دولت سيزدهم تاكنون كاهش قابل توجهي يافته و 
از 4۲.۸ درصد در مهرماه 1400 به ۲۹ درصد در خرداد 
140۲ رسيده است و در سال 1401 رشد نقدينگي به 
۳1 درصد رسيد در حالي كه سال قبل از آن اين ميزان 
۳۹ درصد بود.  به گزارش پايگاه خبري بانك مركزي، 
وي افزود: با اين وجود در س��ال 1401 ش��اهد رش��د 
4۵.۳ درصدي پرداخت تسهيلات بوده ايم. تسهيلات 
پرداختي در سه ماهه ابتدايي 140۲ نيز نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رش��د ۲۵.۸ درصدي داشته است 
در حالي كه رشد تجمعي نقدينگي سه ماهه نخست 
امسال ۳.۹ درصد بوده و اين آمار نشان مي دهد كنترل 
نقدينگي و كنترل مق��داري ترازنامه بانك ها منجر به 

كاهش پرداخت تسهيلات نشده است.

تصويب طرح دو فوريتي اصلاح 
بودجه ۱۴۰۲ تخصيص قير رايگان

سخنگوي كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي 
از تصويب ط��رح دو فوريتي اصلاح بند )ك( تبصره 1 
قانون بودجه سال 140۲ كه به موضوع تخصيص قير 
باز مي گشت در نشست امروز اين كميسيون خبر داد. 
عبدالجلال ايري ضمن تشريح جلسه امروز كميسيون 
عمران مجلس شوراي اس��لامي، بيان كرد: در جلسه 
امروز كميس��يون طرح دوفوريتي اص��لاح بند )ك( 
تبصره 1 قانون بودجه س��ال 140۲ كه به موضوع قير 
باز مي گشت، مورد بررسي قرار گرفت. صحن مجلس 
شوراي اسلامي به بررسي اين طرح به صورت دوفوريتي 
راي داده بود. توجه به زيرساخت ها و تكميل پروژه هاي 
عمراني نيمه تمام يكي از كارهاي مهم به شمار مي رود. 
وي در ادامه اظهار كرد: در مسيرهاي روستايي با مشكل 
مواجه بوده و بخش زيادي از روس��تاها هنوز آسفالت 
نشده اند؛ لذا بايد قير توليد شده در كشورمان را به جاي 
صادرات در پروژه هاي عمراني استفاده كنيم. مجلس 
با تصويب قانون تخصيص قير رايگان به بهبود وضعيت 
راه هاي كشور كمك كرد. اكنون نيز با توجه به كاهش 
سهم قير توس��ط مجمع تشخيص مصلحت نظام كه 
نمايندگان در بودجه سال جاري تصويب كرده بودند، 
كميس��يون عمران مجلس ط��رح دو فوريتي اصلاح 
بند )ك( تبصره 1 قانون بودجه س��ال 140۲ موضوع 
تخصيص قير را مطابق با بودجه سال 1401 و با اندكي 

تغييرات تهيه و به تصويب رساند.  

رديف جديد مالياتي براي سيگار
مالي��ات بر ف��روش س��يگار و ماليات بر س��يگار در 
زيرمجموعه درآمدهاي ماليات هاي مستقيم قرار دارند 
كه درآمد دولت از اين محل ها از ابتداي سال جاري و تا 
آخر خردادماه حدود 1۷00 ميليارد تومان بوده است. 
از ابتداي س��ال جاري به قيمت خرده فروشي هر نخ 
سيگار توليد داخل با نشان ايراني مبلغ ۵0 تومان، توليد 
داخل با نشان )برند( بين المللي 100 تومان و هر بسته 
پنجاه گرمي تنباكوي قليان داخلي ۲0 هزار تومان  به 
عنوان ماليات اضافه و از هر نخ سيگار وارداتي مبلغ ۸00 
تومان و هر بسته ۵0 گرمي تنباكوي قليان وارداتي ۳۵ 
هزار تومان  به  عنوان حقوق ورودي دريافت مي شود. 
بر اين اس��اس، درآمد دولت از محل ماليات بر فروش 
سيگار از ابتداي سال جاري تا انتهاي خردادماه، 11۲1 
ميليارد تومان بوده اس��ت. منظور از ماليات بر فروش 
س��يگار همان ماليات توزيع سيگار است. همچنين 
دولت از محل ماليات بر س��يگار در بازه زماني مذكور 
حدود ۶00 ميليارد تومان درآمد كس��ب كرده است؛ 
منظور از ماليات بر سيگار، ماليات توليد سيگار است. 
موضوع ماليات بر سيگار همواره مناقشاتي بين وزارت 
بهداشت و توليدكنندگان سيگار به همراه داشته است؛ 
توليدكنندگان معتقدند افزايش ماليات سيگار منجر به 
افزايش قاچاق مي شود، اما جمعيت مبارزه با استعمال 
دخانيات بارها اعلام كرده كه ايران كمترين ماليات را بر 
محصولات دخاني دارد و معتقد است افزايش ماليات 

منجر به كاهش مصرف دخانيات مي شود. 

بازگشت اقتصاد روسيه
رييس بانك روسيه اعلام كرد كه اقتصاد روسيه به 
سطح قبل از بحران بازگشت. الويرا نابيولينا، رييس 
بانك روس��يه اظهار كرد كه اقتصاد روسيه به سطح 
قبل از بحران خود رسيده، اگر بخش نفت و گاز را كنار 
بگذاريم، جايي كه تحريم هاي خارجي سختگيرانه 
اعمال شده است. وي همچنين درباره كاهش اخير 
روبل اظهار كرد: اين مورد بيش��تر به دليل كاهش 
صادرات و افزايش واردات در چند ماه گذشته است. 
رييس بانك روس��يه گفت: معمولا كاهش نرخ ارز 
منجر به كاهش تقاض��ا براي واردات مي ش��ود اما 
تاكنون اين اتفاق رخ نداده است. بانك روسيه اوايل 
روز گذشته نرخ بهره را با 100 واحد افزايش به ۸.۵0 
درصد رس��اند. روسيه در پيش بيني رشد اقتصادي 
خود اعلام كرد كه انتظار دارد توليد ناخالص داخلي 
روسيه در سال ۲0۲۳ بين 1.۵ تا ۲.۵ درصد رشد كند 
كه از محدوده پيش بيني قبلي 0.۵ تا دو درصد بيشتر 
است. همچنين پيش بيني مي شود كه تورم بين پنج 
تا ۶.۵ درصد باش��د و بانك تورم چهار درصدي را تا 

پايان سال ۲0۲4 هدف گذاري كرده است.

گام جدید هدفمندي یارانه ها كليد خورد

معاون سياسي وزیر كشور تشریح كرد 

خريدارانكالابرگيتورمرادورميزنند؟

آخرين تصميمات و تحولات ستاد انتخابات كشور براي انتخابات ۱۴۰۲
رييس ستاد انتخابات و معاون سياسي وزير كشور با اعلام 
اقدامات جاري و پيش بيني ها و تدابير ستاد براي برگزاري 
هر چه باشكوه تر انتخابات مجلس شوراي اسلامي گفت: 
از حيث زمانبندي، اگ��ر ماده هاي اصلاح قانون انتخابات 
تبديل به قانون شود ما بايد از 1۶ مرداد 140۲ پيش ثبت 

نام را آغاز كنيم.
محمدرضا غلامرضا گفت: از شروع به كار ستاد انتخابات 
كش��ور در 1۹ ارديبهش��ت ماه تا مقصد 11 اس��فندماه 
ايستگاه هاي مختلف و جدول زماني داريم كه برخي اقدامات 
آن، نبايد از اين جدول عقب بيفتد؛ مثل موضوع استعفاها بر 
اساس قانون فعلي و اگر اصلاح قانون انتخابات در اين هفته 

نهايي شود قاعدتا جدول زماني تغيير خواهد كرد.
رييس ستاد انتخابات كش��ور گفت: از شروع به كار ستاد 
انتخابات تا به امروز 10 جلسه ستاد انتخابات داشتيم. در گام 
اول كميته هاي تخصصي ستاد انتخابات شكل گرفته است. 
احكام آنها هم صادر شده است. ساختار ستاد انتخابات به اين 
شكل است كه رييس ستاد انتخابات، معاون سياسي وزير 
كشور است؛ دبير ستاد انتخابات، مدير كل انتخابات يا مدير 
دفتر انتخابات، كميته هاي تخصصي، كارگروه آموزش، 
هيات بازرسي مركزي، كميته امنيتي، كميته اطلاع رساني، 
كميته سياسي، كميته فناوري، كميته حقوقي، كميته 

حراست و استعلامات، كميته مالي و پشتيباني.
به گفته معاون سياس��ي وزير كش��ور، همين ساختار در 
استان ها هم شكل مي گيرد يعني استاندار بايد براي رييس 
ستاد اس��تاني )معاون سياسي اس��تاندار( و كميته هاي 

سازماني احكام را صادر كند.
غلامرضا اف��زود: ما در همان مقطع، بع��د از صدور حكم 
رييس ستاد انتخابات و شكل گيري اين ستاد و كميته ها، 
به اس��تان ها ابلاغ كرديم و ساختار شكل گرفت. جلسات 
اس��تاني هم مش��ابه ما به صورت منظم و هفتگي برگزار 
مي شود. محمدرضا غلامرضا تصريح كرد: به جز جلسه اخير 
)چهارشنبه شب( كه جلسه فوق العاده ستاد انتخابات كشور 
با حضور وزير كشور برگزار شد، تاكنون 44 مصوبه داشتيم.

غلامرضا بيان كرد: از برنامه هاي جاري س��تاد انتخابات 
برگ��زاري همايش ه��اي منطقه اي آموزش��ي اس��ت. 
همايش هاي منطقه اي براي اين است كه اولين با مسائل 

و مشكلات مناطق آشناتر شويم و در تعامل با استانداران 
به حل مسائل بپردازيم. ما براي كاربردي كردن آموزش ها، 
تعامل با استانداران، آشنايي با مسائل استان و ايجاد فضاي 
انتخاباتي در استان، همكاري و تبادل نظر بين فرمانداران 
منطقه اي )فرمانداران اس��تان هاي همج��وار( كه اتفاق 
بي نظيري است، همايش هاي آموزشي را برگزار مي كنيم.

معاون سياسي وزير كشور ادامه داد: ۷ همايش منطقه اي 
پيش بيني كرديم. اولين برنامه در استان مازندران و شامل 
گلستان، سمنان گيلان و تهران نيز بود )گروه يك( و 10۲ 
نفر در آن آم��وزش ديدند. همايش بعدي در كهگيلويه و 
بويراحمد برگزار شد، همچنين اصفهان، كرمان، كرمانشاه 
و آذربايجان ش��رقي. بعد از تاس��وعا و عاش��ورا، همايش 
آموزشي در سيستان و بلوچستان برگزار خواهد شد كه 
شامل خراسان رضوي، شمالي و جنوبي خواهد بود و 101 
نفر آموزش خواهند ديد. اين آموزش ها شامل فرمانداران، 
مديران استاني )سياسي، فناوري و...( و عوامل اجرايي است.
غلامرضا توضيح داد: در مجموع ۶۳۵ نفر آموزش خواهند 
ديد و بعد از پشت سر گذاش��تن اين مرحله، وارد مرحله 
جديد آموزش مي شويم كه در آن از فرمانداران و سپس، 

بخشداران براي حضور در تهران دعوت خواهيم كرد.
رييس ستاد انتخابات كشور خاطرنشان كرد: در حال حاضر 
4۸0 فرماندار داريم و يك هزار و 1۳1 بخش��دار كه از اين 
تعداد بخشدار، بخشداران مركزي، مسووليتي در برگزاري 
انتخابات ندارند. درباره بخش مركزي، اين مس��ووليت به 
عهده فرماندار است اما ساير بخشداران اين مسووليت را 
دارند با اين حال ما برنامه آموزشي را براي همه بخشداران 

برگزار خواهيم كرد. 
وي افزود: چند س��امانه هم براي پرسش و پاسخ طراحي 
كرديم كه ارتباط با ستاد انتخابات برقرار شود و اگر سوال و 
ابهامي وجود داشته باشد قابل پاسخگويي باشد. در سامانه 
جامع انتخابات در سال هاي گذشته اگر سوالاتي از سوي 
فرمانداران و بخشداران مطرح مي ش��د پاسخ را دريافت 
مي كردند. ما در حال غربال كردن آن تجربيات گذش��ته 
هم هستيم كه در سامانه جامع باقي باشد و به رفع ابهام ها 
كمك كند. غلامرضا از تشكيل »شوراي راهبردي معاونت 
سياسي« در معاونت سياسي وزارت كشور خبر داد و گفت: 

همچنين »هيات انديشه ورز« را تشكيل داديم كه عمدتا 
مهمانان بيروني )نخبگان مدعو( هس��تند و از وجود آنها 
استفاده مي كنيم. غلامرضا تاكيد كرد: دستورالعمل »نحوه 
تشكيل و شرح وظايف هيات اجرايي در انتخابات مجلس 
ش��وراي اس��لامي« را تهيه كرديم. ما حتي براي انتخاب 
هيات اجرايي هم شاخص تعيين كرديم و اين شاخص ها 
را به اس��تان ها داديم. نگاه ما اين است كه همكارانمان بر 
اس��اس چارچوبي، اعضاي هيات اجرايي را انتخاب كنند 
زيرا مي خواهيم آسيب را به كمترين حد ممكن برسانيم. 
ش��اخص ها و دستورالعمل تهيه ش��ده و البته در دل اين 
دستورالعمل؛ چون يكي از وظايف، بررسي صلاحيت ها 
است براي اين موضوع هم دستورالعملي تهيه شده است و 

در اختيار همكارانمان قرار خواهد گرفت.
وي اشاره كرد: كارهاي جديد و تازه اي انجام شده است. در 
گذشته، بايدها و نبايد هايي داشتيم اما مثل امروز انسجام 
نداشته است. معاون سياسي وزير كشور با تاكيد بر اينكه، 
دستورالعمل ها ناظر بر بخش س��لامت انتخابات است، 
ادامه داد: دستورالعمل »فعاليت هاي تبليغاتي نامزدهاي 
انتخابات مجلس شوراي اسلامي« را نيز تهيه كرديم كه 
در ۳۶ ماده تدوين ش��ده است. در چارچوب مولفه هاي 4 
گانه مورد تاكيد مقام معظم رهبري يعني سلامت، امنيت، 
رقابت و مشاركت، راهبردها را با كمك همكاران در شوراي 
راهبردي معاونت سياس��ي و با بهره گيري از هيات هاي 
انديشه ورز نوشتيم و برش هاي استاني را نيز به استان ها 

ارسال كرديم، نظرات استان ها را هم گرفتيم.
به گفته غلامرضا، سندي نيز تحت عنوان »سند راهبردي 
تبليغات و ارتقاي مشاركت سياسي« با تاكيد بر انتخابات 
اسفند 140۲ تهيه شده كه مي تواند در ساير انتخابات ها 
هم مورد استفاده قرار گيرد. در اين سند بناست از ظرفيت 
وزارتخانه ه��ا، دس��تگاه هاي اجرايي، اح��زاب، گروه ها، 
تشكل هاي صنفي، سمن ها و حلقه هاي مياني در جهت 
افزايش مش��اركت و حضور گس��ترده مردم در انتخابات 
استفاده شود. غلامرضا بيان كرد: چارچوب برنامه هر كدام 
از اين ظرفيت ها نيز نوشته شده اس��ت تا با همكاري آن 
طرف ها بتوانيم براي مشاركت بيشتر تلاش كنيم. رييس 
ستاد انتخابات كشور گفت: همچنين در اين راستا، سند 

تحول احزاب را تهيه كرديم. اين سند با هدف ارتقاي نشاط 
سياسي و بهره گيري از احزاب به عنوان يك شبكه ارزشمند 
سياسي حكمراني با نقش مشورتي براي دولت و استفاده 
از احزاب به عنوان حلقه واس��ط انتقال مطالبات مردمي، 
تهيه شد و آن را در اختيار خانه احزاب گذاشتيم. همچنين 
جلساتي با ش��وراي مركزي خانه احزاب داشتيم و اصرار 
داريم كه بعد از 44 سال از پيروزي انقلاب اسلامي تلاش 
كنيم احزاب و گروه هاي سياسي را وارد مرحله جديدي با 

همكاري خود آنها كنيم.
غلامرضا با اشاره به انتخابات تناسبي و مواد اصلاحي قانون 
انتخابات گفت: در خصوص اصلاح قانون انتخابات مجلس 
شوراي اسلامي كه ۶0 ماده دارد، اگر فردا يكشنبه با توجه 
به نقطه نظراتي كه درباره ماده ۵۳ يا نظام انتخاباتي تناسبي 
وجود داشت، مجلس شوراي اسلامي تصميم بگيرد، ۵۹ 
ماده به صورت قانون، ابلاغ خواهد شد. اگر ماده ۵۳ با تصميم 
مجلس حذف شود ۵۹ ماده و مواد ديگري كه از قانون مانده، 
ابلاغ مي شود و از حيث زمانبندي، اگر ماده هاي اصلاح قانون 
انتخابات تبديل به قانون شود ما بايد از 1۶ مرداد 140۲، 

پيش ثبت نام را آغاز كنيم.
رييس ستاد انتخابات كشور افزود: ما در وزارت كشور و هم 
شوراي محترم نگهبان، بايد سامانه اي را براي پيش ثبت 
نام ايجاد مي كرديم كه بحمدالله اين اتفاق افتاده است و با 
تلاش هايي كه همكاران كميته فناوري داشتند، نسخه 
اوليه س��امانه را نوشته ايم و ش��وراي نگهبان هم سامانه 
اختصاصي خود را تهيه كرده اس��ت. اي��ن هفته، اولين 
مانور روي سامانه آغاز مي شود كه سامانه زير بار برود كه 
اگر اصلاح قانون انتخابات تبديل به قانون شد بتوانيم تا 
1۶ مرداد خود را آماده كنيم. كليپ هاي آموزشي نحوه 
ثبت نام هم آماده مي شود. غلامرضا خاطرنشان كرد: با 
تدابيري كه انديشيده شده ما دستگاه هاي احراز هويت 
را هم بر اساس يك جدول زمانبندي فراخوان كرديم كه 
به روزرساني ش��وند و در اختيار استان ها قرا گيرند كه از 
هفته جاري انجام مي ش��ود. وي تاكيد كرد: چه، مبنا را 
قانون فعل��ي و چه قانون انتخابات اصلاح ش��ده در نظر 
بگيريم، ما از موعدهاي زماني عقب نيس��تيم و اقدامات 

كميته ها بر اساس جدول زماني در حال انجام است.



استاد تمام اقتصاد سياسي دانشگاه علامه طباطبايي با بيان 
اينكه تا زماني كه حكومت رابطه اش را با مردمش اصلاح و 
تلطيف نكند، در معرض دست نشاندگي براي خارجي ها 
است، گفت: فرمول مملكت در 400 ساله گذشته ايران، 
اينگونه بوده كه هر وقت حكومت به مردم پشت مي كند، 
بنيه توليد ضعيف مي شود و بعد ماليه دولت سقوط مي كند و 
كشور در ورطه دست نشاندگي و اضمحلال مي رود. همواره 
در ساختار قدرت ايران اين توهم وجود داشته كه ما زير علم 
يك قدرتي برويم، تا حال قدرت ديگر را بگيريم! اما چقدر 
خوب است آنها كه در توهم اتحاد استراتژيك با روسيه و 

چين هستند، مقداري تاريخ هم بخوانند! 
به گفته فرشاد مومني، استراتژي مشترك امريكا، چين و 
روسيه، براي تحقق اين هدف، اين است كه عقيم سازي، 
به معناي ناتوان س��ازي حكومت را پيش مي برند. وقتي 
حكومتي ناتوان شد، به مردمش داغ و درفش نشان مي دهد 
و در برابر خارجي ها خضوع مي كند و به آنها امتياز مي دهد.

به گ��زارش پايگاه خبري جماران، دكتر فرش��اد مومني 
در نشست رونمايي از كتاب »اقتصاد سياسي حكمراني 
فراملي« در موسس��ه مطالع��ات دين و اقتص��اد، گفت: 
گزارش هاي رس��مي داريم ك��ه از جمعيت 14ميليوني 
دانش آموختگان دانشگاهي در ايران، بيش از 75درصد در 
زمينه هاي نامربوط با حيطه تخصصيشان شاغل هستند! 
اين را مي توان يكي از قبيح ترين شيوه هاي خودزني براي 
يك حكومت در نظر گرفت؛ كه سرمايه گذاري شده و افرادي 
را تربيت مي كند، اما قادر نيست آنها را به صورت خردورزانه 

و در حيطه صلاحيت هاي تخصصي شان به كار بگيرد!
به گفته مومني، گام نخست اين است كه حكومت بفهمد 
براي تصميم گيري ه��اي خردورزانه باي��د قدرت جذب 
ظرفيت دانايي اش را افزايش دهد، نه اينكه در جهت خلاف 
عمل كند؛ بعد هم شگفت زده شود كه چرا كارهايش پيش 
نمي رود و دايما با بحران روبرو است! اين بحران ها در گستره 

و عمق جدي تر هم مي شوند.
 

   مقتضيات زماني اداره كردن اقتصاد ملي
رييس موسسه مطالعات دين و اقتصاد، ادامه داد: در شرايط 
كنوني دنيا، حكمراني و اداره اقتصاد ملي و پي گرفتن اهداف 
توسعه ملي، صرفا از طريق در لاك خود فرورفتن امكان پذير 
نيس��ت و امتياز بزرگ كتاب »اقتصاد سياسي حكمراني 
فراملي« اين است كه اين مساله را از دريچه طرف چيني 
نشان داده است. اگر بخواهيم كار جدي كنيم، بايد همين 
مساله را از دريچه طرف رقيبش در درجه اول امريكايي ها و 
ساير قدرت هايي كه مقابل چين قرارگرفته اند، مورد توجه 
قرار دهيم. اما در قلب مواجهه اي هر دو طرف با اين مساله؛ 

دانايي محوري حرف اول را مي زند.
 

   تقليد و ظاهرسازي نتيجه توسعه نيافتگي!
مومني گفت: بايد بررسي كرد كه چه اتفاق هايي مي افتاد 
كه تقليد و ظاهرسازي در ساحت انديشه و عمل، تبديل به 
سكه رايج ساخت توسعه نيافته رانتي مي شود. ما دم از دانايي 
محوري مي زنيم، اما بيشتر، وجوه ظاهرسازانه و نمايشي آن 
برايمان جذابيت دارد و نه تن در دادن به لوازم آن، كه دشوار 
است. نمي توانيد با ش��يوه هاي غيرعادي و غيرمنطقي و 

غيرشايسته سالارانه براي دانايان خود جاذبه ايجاد كنيد.
نمي تواني��د افراد كوچك را براي كاره��اي بزرگ در نظر 
بگيريد و انتظار داشته باشيد افراد بزرگ با تصدي كارهاي 

كوچك بتوانند موثر باشند.

   فرمولي نوآوري هاي فناورانه
اين استاد دانشگاه با بيان اينكه فرمولي كه هميشه در دنيا 
عمل كرده، نوآوري هاي فناورانه است، اضافه كرد: اساس 
همه تحولات به بنيه توليدي برمي گردد. اين هم يكي از 
مسائلي است كه در ايران، نظام تصميم گيري هاي اساسي 
تا حدودي زيادي از خود، حيرت و سرگرداني و تا حدودي 
بازي خوردگي نشان مي دهد. كساني هستند كه با اتصالات 
داخلي و بيروني، حكومت ما را درگير آدرس هاي عوضي و 
غلط مي كنند و آنها را دچار فراموشي كرده اند از اينكه معناي 
همه چيز به تبع بنيه توليدي، موضوعيت پيدا مي كند. اين 

چيزي نيست كه ما امروز كشف كرده باشيم.
 

   بي توجهي لايحه برنامه هفتم توسعه
به بنيه توليد

مومني ب��ا تاكيد بر ضرورت توجه به بني��ه توليدي براي 
پيشبرد اهداف حكومت ها، تصريح كرد: هنوز كه هنوز است، 
سند لايحه برنامه هفتم را كه عزيزان، بعد از نزديك سه سال 
تاخير ارايه كرده اند، مي بينيم، راجع به هر چيز نامربوطي 
در آن حرف زده ش��ده، اما راجع به اينكه با چه سازوكاري 
بنيه توليدي خود را ارتقا دهيم وجود ندارد! طنز تلخ ماجرا 
اين است كه اسم آن را لايحه برنامه توسعه مي گذارند! به 
برنامه اي كه در آن مس��اله توليد فناورانه، محيط زيست، 
مساله مش��اركت دانايان در اداره كشور ديده نشده باشد، 

مي توان هر نسبتي داد جز نسبت برنامه توسعه!
 

   برنامه هفتم فقط لاف مي زند!
وي گفت: در كشور، كساني كه در لاف زني و گزافه گويي 
صلاحيت دارند كم نداريم؛ در خيلي چيزها كمبود داريم، 
اما در اين رابطه كمبودي نداريم. بنابراين لاف زنانه مي توان 
به آن عنوان برنامه توسعه داد! اما وقتي با استانداردها، لوازم 

و قواعد بررسي مي كنيم، مي بينيم اين گزافه گويي است.
مومني يادآورش��د: بع��د از هر انقلاب فناوران��ه، منازعه 
هژمونيك دوباره موضوعيت پيدا مي كند. ببينيد دنيا چگونه 
در اين زمينه حركت ك��رده، ما چگونه حركت مي كنيم! 
خيلي ها نقطه عطف انقلاب دانايي را ربع پاياني قرن بيستم 
مي گذارند و مي گويند از اين دوره، آرام آرام و به طور فزاينده، 
دستاوردهاي انقلاب دانايي ابتدا در امريكا و بعد در ديگر 
نقاط، به سمت دروني شدن رفت. به فاصله كوتاهي، هژمون 
اصلي يعني امريكا، پروژه اي را به بزرگ ترين و با كيفيت ترين 

موسسه انديشه اي آن كشور، موسسه »رند« سفارش داد؛ تا 
اين موضوع بررسي شود كه با وقوع انقلاب فناورانه و تحول 
در مولفه هاي قدرت ملي، چگونه بايد استانداردهاي قدرت 
رقبا پايش ش��وند. آنها به اين نتيجه مي رسند مولفه هاي 
سخت كه تا پايان موج دوم انقلاب صنعتي، محور قدرت 

ملي بودند، جاي خود را به مولفه هاي نرم داده اند.
وي توضيح داد: 212 شاخص در مطالعه »رند« استخراج 
شد كه براي سنجش قدرت ملي رقبا بايد بررسي شود و 
در اين فضاي جديد، ميزان نيروهاي نظامي، ميزان توليد 
فولاد و وسعت سرزميني، به حاشيه رفته است. مولفه هاي 
كليدي، چگونگي برقراري رابطه ميان مولفه هاي دانايي و 
توانايي است. يعني ظرفيت هاي دانايي خلق شوند، كه از 

درون آن توانايي بيشتر حاصل شود.
 

   موجودات حقير
از تحقير مردم لذت مي برند

رييس موسس��ه مطالعات دين و اقتصاد، »الگوي رابطه 
مردم با حكومت« را حياتي ترين مس��اله در اين خصوص 
و برآيند مولفه هايي كه قدرت ملي در قرن بيس��ت و يكم 
را شكل مي دهند، عنوان كرد و افزود: برخي در ايران تصور 
مي كنند اگر قلدري و گردن كشي را به مردم نشان دهند، 
هنر كرده اند و اگر بخش هايي از مردمشان را تحقيركنند، 
نشانه بزرگي شان است در حالي كه هنوز نفهميده اند فقط 
موجودات حقير هستند كه از تحقير ديگران لذت مي برند. 
ائمه دين و قرآن در معرفي امتيازات ويژه، همه انسانها را در 
همه زمان ها و مكان ها ملاك قرار مي دهند! قرآن مي گويد 
ما بني آدم را كرامت داديم، پس شما كيستي كه مي خواهي 

با تحقير ديگران براي خود جايگاه پيدا كني!
 

   تلاش چين
براي جذب انسان هاي باكيفيت

بر اس��اس گزارش جماران، اين اس��تاد دانشگاه، با تاكيد 
بر اينكه هر كش��وري آينده دارد؛ به لزوم؛ بخش بزرگي از 
ظرفيت هاي خود را معطوف به بهبود مناسباتش با مردم 
خود مي كند، گفت: در اين كتاب يك فصل، به اين مساله 
پرداخته شده كه چين با اين جمعيت بالا، وقتي مي خواهد 
قدرت پيدا كند، مي فهمد حتي انسان هاي خارج از مليت 
خود را نيز بايد جذب كند. مثلا برنامه اي ريختند كه اول 
روابط مان را با چيني ه��اي مقيم خارج ارتقا دهيم؛ بعد از 
آن حتي پس از جذب چيني هاي مقيم خارج نيز، به دليل 
شدت رقابتي كه ميان كشورها پديد آمده، بايد انسان هاي 
باكيفيت را در تمام دنيا، جذب كنيم. از چيني هاي مقيم 
خارج استفاده كردند و تا زمان انتشار اين كتاب كه حدود 
يك س��ال پيش بوده، 2هزار و 400 ان.جي.او. بر اس��اس 
علايق همه انس��ان ها در همه جاي دنيا تشكيل داده اند و 
كليد كار را به دست دياسپوراي چيني دادند تا هر كسي 
در ه��ر جاي دنيا كه صلاحيت دارد را با داش��تن حداكثر 

امكانات جذب كنند.
 

   دنيا با كيفيت ها را جذب مي كند، ايران...!
مومني اضافه كرد: تصور كنيد در چنين دنيايي، كساني پيدا 
شوند كه تمام عالم را بدون ارزش، تصور مي كنند و خود را 
تافته اي جدابافته درنظر بگيرند و عنوان كنند هر كس از 
ايران خارج شد، جزو ما نيست و در ايران نيز همچنان فرآيند 

پياده كردن از قطار را فعالانه دنبال كنند!
درباره آنها كه با هر پوست كلفتي بوده، اين مدت سوار قطار 
مانده اند، هم كساني پيدا مي شوند و مي خواهند آنها را به زور 
از اين قطار به بيرون پرتاب كنند! آيا هنرمندان، متفكران، 
دانشگاهيان و كارشناسان ما مي توانند با ابزارها و زبان هايي، 
ب��ه آن دس��ته از حكومتگران ما كه اينگون��ه فكر و عمل 
مي كنند، بگويند در درجه اول داريد گور خود را مي كنيد و 
در درجه بعد است كه كشور را دچار پس افتادگي مي كنيد 
و اگر اين پس افتادگي اتفاق بيفتد كه متاسفانه تا حدودي 
هم افتاده است، از بيرون مرزها نيز دچار مشكل مي شويم.

اين تحليلگر ارشد اقتصاد سياسي، همچنين اظهار كرد: 
كار به جايي مي كشد كه دوبي، بحرين و آذربايجان براي ما 
شاخ و شانه بكشند! آيا واقعا فهم اين مسائل سخت است؟! 
يكي از بزرگ ترين مزاياي اين كتاب اين است كه مي تواند 
افق ديد متفكران، توس��عه خواهان و مسوولان كشور را 
وسعت دهد. امريكا به محض اينكه از سال 1999، براساس 
يافته هاي مطالعه »رند«، نظام پايش رقباي خود را تغيير 

داد تا 2007 و در هر سال، قدم هاي مهمي برداشت. مثلا 
وقتي وابستگي پنج رقيب خود را به نفت خليج فارس ديد، 
بلافاصله برنامه ريزي كرد و در 2017 وابستگي شان به نفت 
خليج فارس صفر شد؛ چرا كه اگر خواست با ايجاد تنش در 

اين منطقه به رقبايش ضربه بزند، خودش آسيبي نبيند!
وي اضافه كرد: سال 2006، گزارش امنيت دفاعي امريكا، 
مي گويد تا س��ال2020، رقيب شماره يك امريكا، چين 
خواهد ش��د؛ بعد بحث مي كند كه بايد چه آمادگي هايي 
فراهم كنيم؛ از جمله آنها اين است كه از 2007 اعلام شد، 
خرج هايي كه امريكا براي حفظ سلطه اش در دنيا مي كند 
از استراتژي مهار تروريسم، به استراتژي مهار چين متحول 
مي ش��ود. در 2012، موسس��ه »رند«، برنامه اي با عنوان 
بازگش��ت جنگ قدرت هاي بزرگ اراي��ه داد و گفت بايد 
قدرت هاي درجه دو و سه را كنار بگذاريم و به سراغ يارگيري 

از آنها براي مواجهه جدي تر با چين برويم.
 

   پوست خربزه زير پاي روسيه
اين استاد دانشگاه، شروع به جنگ كم شدت با چيني ها و 
مهار ابتكار كمربند- راه را دو استراتژي در اين باره عنوان كرد 
و ادامه داد: امريكا و متحدان استراتژيكش، 40هزار ميليارد 
دلار ب��راي ارايه يك جايگزين براي ط��رح كمربند – راه، 
كنار گذاشته اند. پوست خربزه اي كه براي روسيه با عنوان 
جنگ انداختند، محور اصلي هدفش عقيم كردن ابتكار 
كمربند - راه بود. به حاش��يه راندن روسيه، طرحي درجه 
س��وم براي آنها بود. آن احمقي كه تصور مي كرد از طريق 
جنگ اف��روزي مي تواند قدرت خ��ود را حفظ كند و ارتقا 
دهد، به چه روزي افتاده است! آيا ما اين قابليت را داريم كه 
مسائل را به گفت وگوي جدي ملي بگذاريم و از آن درس 
بگيريم. با گردن كشي و تعرض به ديگران، امكان ندارد قدرت 
ملي شكل گيرد و توان تمدن سازي فراهم شود و فقط خدا 

مي داند چقدر آموختني ها در اين ماجرا وجود دارد.
 

   چطور از رقابت هژمونيك امريكا و چين، 
بهره ببريم؟!

مومني با تاكيد بر ضرورت دقت در نامگذاري طرح امريكايي 
»س��اخت جهاني بهتر«، و مسيرهاي عقيم سازي ابتكار 
كمربند - راه و راه هاي ايجاد جاذبه براي پيوس��تن به آن، 
تصريح كرد: در چنين شرايطي، اگر ما »جنبش ملي فسفر 
سوزاني«، بر اساس منافع ملي راه بيندازيم؛ مي توان به اعتبار 
حفظ استقلال واقعي، نه استقلال شعاري توخالي و پوچ؛ 
آنگونه كه جزو آرمان هاي انقلاب مان بوده و از موضع قدرت 
بتوانيم استقلال مان را حفظ كنيم؛ مي توانيم از مزاياي اين 
منازعه و رقابت هژمونيك استفاده كنيم و هزينه اي براي 
آن نپردازيم. اما اگر بازي بخوريم و براي كم كردن روي يك 
طرف، جزو كمپ ديگري شويم، ايران خرد خواهد شد و 
شايد اين بزرگ ترين درس است. وي يادآورشد: در تجربه 
400ساله گذشته ايران، هر بار كه منازعه هژمونيك ميان 
قدرت هاي بزرگ صورت گرفته، به دليل ناداني و بي كفايتي 
حكومتگران مان و عدم درك اقتضائات زمانه، از داخل خود 
را ضعيف كرديم و دانايان را از س��اختار قدرت دور و دورتر 
كرديم و در نتيجه بنيه توليدي ما ضعيف ش��د. از دريچه 
اقتصاد سياسي، بزرگ ترين لطمه در اين شرايط به حكومت 
زده مي شود؛ چراكه بزرگ ترين پرداخت كننده ماليات در 

طول تاريخ بشر، توليد كننده ها بوده اند.

   فرمول 400 ساله در ايران چگونه بوده؟
اين استاد اقتصاد دانش��گاه علامه طباطبايي، ادامه داد: 
فرمول در 400 س��اله گذش��ته ايران اينگونه بوده است. 
آيا كس��اني كه بايد بفهمند و بش��وند، متوجه هستند؟! 
وقتي حكومت به مردم پشت مي كند، بنيه توليد ضعيف 
مي ش��ود و بعد ماليه دولت س��قوط مي كند و كشور در 
ورطه دست نشاندگي و اضمحلال مي رود. وقتي بنيه مالي 
حكومت دچار بحران مي شود، دو راه حل وجود دارد. يكي 
اينكه رابطه اش را با مردمش خوب كند تا توليد رونق بگيرد 
و ماليه دولت بهبود يابد. راه حل دوم اين است كه براي اينكه 
اعتماد مردم و توليد كننده ها را جلب كند، بايد هزينه هاي 
غيرضروري خود را كاهش دهد و هزينه هاي حاكميتي را 
كه به ارتقاي دانش، سلامت و كيفيت تغذيه و رفاه مردم و 
مسكن و زيرساخت هاي فيزيكي اش است را كاهش دهد 

تا نيازش را به وام گيري از خارج بكاهد.
وام گيري اگر معطوف به ارتقاي بنيه توليدي باشد، با همه 

لوازمي كه دارد مي تواند نجات بخش باشد، اما با وام گيري 
براي انجام امور جاري، قطعا به س��مت دست نشاندگي، 

وابستگي و اضمحلال و فروپاشي حركت خواهيم كرد.
وي تاكيد كرد: اين تجربيات تاريخي، اصلا پيچيده نيست 
و كافي است كه مقداري عرق ملي داشته باشيم و مقداري 
خردمان از ميانگين بالاتر باش��د. انقلابيون ايران در زمان 
مشروطه، اين مساله را خيلي زود فهميده بودند. به همت 
آقاي ميكاييل عظيمي در انتشارات نهادگرا، كتابي با عنوان 
»ماليه، روح مش��روطه است«، منتشر كرديم. اين كتاب 
يكي از شاهكارهاي 10 سال گذشته به زبان فارسي است؛ 
اولين كاري كه انقلابيون مشروطه كردند، تمركز بر اصلاح 
رفتارهاي مالي حكومت قاجار بود. بزرگ ترين مقاومت در 

برابر اين كوشش اصلاحي را روسيه انجام داد.

   چوب روسيه لاي چرخ اصلاحات ايراني 
مومني توضيح داد: وقتي صنيع الدوله، يكي از با كيفيت ترين 
بودجه هاي تاريخ بودجه ريزي مبتني بر تصويب پارلمان در 
اي��ران را برد تقديم مجلس كند، دو تبعه روس او را مقابل 
مجلس كشتند و بعد در بازجويي ها، با نخوت و اهانت به 
بازجوي هاي ايراني گفتند، سرجاي خود بنشينيد! استدلال 
آنها اين بود كه بر اساس امتياز كاپيتولاسيون، حداكثر كاري 
كه مي توانيد بكنيد اين است كه ما را با نهايت احترام، تحويل 
سفارت روسيه بدهيد! او هم ما را با احترام، به روسيه ببرد! 
وقتي مي خواهيم بودجه ريزي مان را درست كنيم، دو تبعه 
روس، وزير ماليه ايران را كه يكي از شريف ترين مصلحان 

150 ساله اخير كشور بوده است، را كشتند!
 

   خاطره اي تلخ از روس ها!
وي افزود: بع��د از اين؛ ايران در پي اين بود كه مستش��ار 
بياورد تا كسي جرات نكند، او را بكشد. اگر مي خواستند 
مستش��ار روس بياورند، انگليسي ها نمي گذاشتند و اگر 
مي خواستند مستشار انگليسي بياورند، روسيه مانع تراشي 
مي كرد. بنابراين سراغ مورگان شوستر رفتند؛ ابتدا رضايت 
روسيه و انگليس را گرفتند. آن زمان امريكا، واقعا كشوري 
بي طرف بود؛ در نهايت شوستر به اين جمع بندي رسيد 

كه بزرگ ترين بدهكار مالياتي، يك شاهزاده قاجار است.
شوستر ابتدا با گردني كج، به سراغ او رفت و با يادآور شدن 
اوضاع نامناسب ماليه ايران، خواهان پرداخت بدهي اش شد. 
او بي اعتنايي كرد ولي چون شوستر خود را به كارش مسوول 
مي دانست، نيرو اجير كرد و تعدادي از املاك آن شازده را 
مصادره كردند. به محض اينكه اين اتفاق افتاد، دولت روسيه 
به ايران اولتيماتوم داد و گفت 72 س��اعت فرصت داريد 
تا شوس��تر را از ايران بيرون كنيد و بعد اينكه دارايي هاي 
»شعاع السلطنه« را به او برگردانيد. ابتدا انقلابيون مقاومت 
كردند اما ظرف 48 ساعت، قواي روس به قزوين رسيدند 
و گفتند 24س��اعت ديگر فرصت داريد! بعد آن عزيزان از 
شوس��تر عذرخواهي كردند و دارايي هاي شعاع السلطنه 
را برگرداندند! بعد روس��ها از ايران، پول آن لشكركشي را 

هم گرفتند!
 

   اگر توهم اتحاد داريد؛ تاريخ را بخوانيد!
وي تاكيد كرد: چقدر خوب اس��ت آنها كه در توهم اتحاد 
استراتژيك با روس��يه و چين هستند، مقداري تاريخ هم 
بخوانند. چقدر مفيد است! مقداري كه اوضاع عادي شد؛ 
سفير روس را فراخواندند و پرسيدند مساله صددرصد داخلي 
ما به شما چه ربطي داشت كه در اين ماجرا مداخله كرديد؟ 
پاسخ اين بود كه در ازاي همه امتيازاتي كه ما در چارچوب 
تركمنچاي از شما گرفتيم، يك تعهد داديم، آن اين است 
كه منافع قاجاريه را منافع روسيه مي دانيم و هر كس به آن 
تعرض كند، ما با آن برخورد مي كنيم. البته آن زمان كه براي 

روسيه صرفه نداشت، ديگر اين تعهد هم منتفي مي شد!
 

   استراتژي واحد امريكا، چين و روسيه
 در قبال ايران؟

رييس موسسه مطالعات دين و اقتصاد، با بيان اين انتقاد كه 
همواره در ساختار قدرت ايران اين توهم وجود داشته كه 
ما زير علم يك قدرتي برويم، تا حال قدرت ديگر را بگيريم!، 
يادآورشد: براي اولين بار شوس��تر در كتاب »اختناق در 
ايران«، عنوان كرد، چه زماني خواهيد فهميد كه طرفين اين 
دعوا بر سر اينكه بايد بر سر شما بزنند، هيچ مشكلي با يكديگر 
ندارند! استراتژي مشترك آنها، براي تحقق اين هدف، اين 

است كه عقيم سازي، به معناي ناتوان سازي حكومت را 
پيش مي برند. وقتي حكومتي ناتوان شد، به مردمش داغ و 
درفش نشان مي دهد و در برابر خارجي ها خضوع مي كند 

و به آنها امتياز مي دهد.
 

   ضعف رابطه حكومت با مردم در ايران
مومني اضافه كرد: اگر خواستيد روايت ايراني آن را ببينيد؛ 
كتاب »تلاش آزادي«، باس��تاني پاريزي را ببينيد. چقدر 
غم انگيز اس��ت كه او وقتي در قيد حيات بود و از جهاتي تا 
امروز، قدرش دانسته نشد! فردي كه به تنهايي به ذخيره 
دانايي تاريخي مراجعه كرد و گنجينه اي را براي ما برملا 
كرده است. او در اين كتاب عنوان مي كند كه ضعف قدرت 
و ضعف رابطه حكومت با مردم در ايران در كل 400 ساله 
گذشته، استيلاي قدرت هاي بزرگ را به همراه داشته است.

وي با تاكيد براينكه كشوري كه به قله توليد فناورانه مي رسد 
به دنبال گس��ترش خواهي مي رود و تنها شيوه هاي آنها 
متفاوت است و تفاوتي ميان روسيه، چين يا امريكا نيست، 
اظهار كرد: تا زماني كه حكوم��ت رابطه اش را با مردمش 
اصلاح و تلطيف نكند، در معرض دس��ت نشاندگي براي 
خارجي ها است. شكل و شمايلش در هر دوره اي متفاوت 

است، دير و زود هم دارد اما سوخت و سوز ندارد.
 

    حكومت ضعيف
دنبال ظاهرسازي مي رود 

اين اس��تاد اقتصاد با اش��اره به كتابي كه س��ال 1398، با 
سازماندهي وزارت كار، با عنوان »توانمند سازي حكومت«، 
از سوي نشر روزنه منتشر شده، اضافه كرد: در اين كتاب، 
سازوكارهايي كه وقتي حكومتي به سمت ناتوان شدن از 
نظر مالي و اداري حركت مي كند، چگونه اسير ادا درآوردن 
و ظاهرسازي مي شود نيز مطرح شده است. هدف اولي اش، 
ديگر فريبي است اما در درجه اول خودش فريب مي خورد و 
ظاهرسازي ها را خودش باور مي كند. اين ايده در اين كتاب 
به خوبي توضيح داده شده است. در اين كتاب، با استاندارد 
بين المللي، قابليت و توانمندي حكومت را در ايران و ديگر 
كشورها بررسي كرده و يكي از هشدارهايي كه ارايه شده 
اين است كه مي گويد ايران در گروه كشورهايي است كه در 
معرض بدترشدن سريع قابليت حكومت، قرار دارد. يعني ما 
در سراشيبي بسيار تند افتاده ايم. 1398، اين هشدار داده 
شده است. اما آيا در سند برنامه هفتم، ردي از كوچك ترين 
توجهي به اين هشدار مشاهده مي كنيد؟ من خيلي تلاش 

كردم، نتوانستم مشاهده كنم!
 

   حكومتي كه چنگ مي زند!
وي تاكيد كرد: مساله روند سرعت گيري قابليت حكومت با 
ايران به دو گونه با با بدتر شدن رابطه مردم با حكومت پيوند 
مي خورد. در يك بعد، س��قوط ظرفيت هاي مالي است. 
حكومتي كه در معرض ظرفيت هاي مالي باشد، نمي تواند 
به طور بايسته به شؤون حياتي معيشت مردمش رسيدگي 
كند. اين بستري براي نارضايتي، ناآرامي و جداشدن مردم 
از حكومت است. وجه ديگرش شيوه هاي تامين نيازهاي 
مالي اش است. حكومتي كه قادر نباشد از طريق رونق بخشي 
به توليد، نيازهاي مالي خود را برطرف كند، ناگزير مي شود 

به سروصورت مردم و توليد كنندگانش چنگ بيندازد.
 

   بخشنامه به توليدكنندگان
مومني گفت: اگ��ر مجال بود بخش��نامه هايي را برايتان 
مي خواندم كه رسما به توليد كنندگان كشور، نامه زده شده 
كه خودتان راجع به برق و گازتان فكر كنيد! اين دور باطل 
تا اين درجه پيش رفته است. اگر قرار باشد كشور اينگونه 

مديريت شود، اوضاع كشور به هم خواهد ريخت.
وي افزود: از خداوند مي خواهيم به همه ما توفيق دهد در 
درجه اول، هر كدام ما در حيطه تخصصي مان از انديش��ه 
ورزي براي منافع ملي مان فروگذار نكنيم. اين وسوسه هاي 
شيطاني كه چه كس��ي گوش مي دهد، چه كسي عمل 
مي كند و فايده ندارد را كنار بگذاريم. هر كس مي خواهد 
اوضاع بهتري را ايجاد كند بايد در مقياس فردي، خانوادگي 
و جمعي زحمت بكش��د. حداقل بگويي��م وظيفه مان را 
انجام داديم و اگر زورمان بيشتر شد آن را تبديل به مطالبه 
كنيم و نشان دهيم به حكومتگران گرامي كه اگر از دريچه 
دانايي، نقايص شما برملا مي شود، تشويش اذهان عمومي 
نيست. بلكه به نفع شما است. افرادي با دلسوزي و مجاني، 
تلاش مي كنند سطح كيفيت تصميم گيري هاي شما را بالا 
ببرند، دستاورد فوري اش اين است كه خودتان بيشتر باقي 
مي مانيد. خوب است رابطه شان را با اهل علم به طور خاص 
و مردم به عنوان صاحبان حق به طور معني دار اصلاح كنند. 
هنوز امكان برون رفت از اين بحرانها با كمترين هزينه وجود 

دارد، بنابراين نگذاريم از اين ديرتر شود.

   آسيا مركز جهان است
در اين نشست دكتر س��ميه نعمت اللهي، مترجم كتاب 
»اقتصاد سياسي حكمراني فراملي« و عضو هيات علمي 
موسس��ه پژوهش هاي صمت نيز با بيان اينكه اين كتاب 
توسط »هونگ ليو« استاد »سياست گذاري و امور جهاني« 
در دانشگاه »نانيانگ« در سنگاپور در سال 2022، به چاپ 
رسيده و در ايران نيز نشر نهادگرا آن را منتشر كرد، تصريح 
كرد: اين كتاب به بررس��ي چين و آسياي جنوب شرقي 
در قرن بيس��ت و يكم مي پردازد. وي ادامه داد: موسس��ه 
»مكنزي« نيز با اش��اره به روندهاي جهاني شدن و آينده 
آسيا، اين قرن را قرن آسيايي مي داند. آسيا به طور فزاينده اي 
در حال تبديل به مركز جهان است و بين سال هاي 2000 
تا 2017، س��هم اين قاره از تولي��د ناخالص ملي، مصرف 
جهاني، طبقات متوسط افزايش قابل توجهي داشته است. 
جريانهاي جهاني در هفت بعد سرمايه، تجارت، جمعيت، 
دانش، حمل و نقل، فرهنگ و منابع به سمت آسيا در حال 
تغيير بوده است. با گسترش جريان هاي درون منطقه اي 

آسيايي؛ آسيا، در حال آسياتر شدن است.

در شهر
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جمع آوري سرعت گيرها و 
المان هاي ترافيكي مازاد پايتخت

مديركل حمل و نقل عمومي و امور مناطق شهرداري 
تهران از جمع آوري سرعت گيرهاي مازاد شهر تهران 
خبر داد. مهدي گلش��ني در گفت وگو با ايسنا، در مورد 
وضعيت سرعت گيرها در تهران و انتقاد عضو شوراي شهر 
مبني بر ازدياد اين سرعت گيرها، گفت: استفاده از سرعت 
گير در راستاي ايمن سازي حركت عابر پياده است و يكي 
از روش هايي اس��ت كه ساليان سال مورد استفاده قرار 
گرفته است. وي با بيان اينكه بعضاً در استفاده از سرعت 
گير زياده روي شده اس��ت، اظهار كرد: به همين علت 
در مكان هايي كه شايد مي شد با استفاده از روش هاي 
ديگر همچون سرعت گاه هاي مجازي )اختلاف سطح 
با آس��فالت ندارد و تنها نقوش در كف خيابان( و يا خط 
كشي عابر پياده و... ايمن س��ازي انجام شود، با سرعت 
گاه، محل را ايمن كردند. گلشني با بيان اينكه بررسي ها 
نشان داده است كه بسياري از المان هاي موجود در شهر، 
به صورت مازاد نصب شده است، گفت: در حال حاضر در 
حال شناسايي المان هاي مازاد در سطح شهر هستيم كه 
شامل نرده ها، گاردريل ها، چراغ هاي راهنمايي و... است. 

بورس مانع تاثيرگذاري 
تحريم هاست

در اقتصاد ايران به اندازه اي فرصت سرمايه گذاري كم 
اس��ت كه مردم دوباره براي خري��د خودروهاي از رده 
خارج و كاركرده انتظار مي كشند. بورس نياز به حمايت 
عملي دارد، دول��ت ابزارهاي متعددي براي حمايت از 
بورس دارد كه مي تواند از آنها استفاده كند. دولت بايد 
صنايع را حمايت کند، دستورالعمل هاي زائد را حذف 
كرده، قوانين كسب و كارها و صنايع، تعرفه ها و... را به نفع 
شركت هاي بورسي تغيير بدهد. لازم است رويكردهاي 
مالياتي جديدي در خصوص بورس به كار گرفته شود و 
روند افزايش سرمايه ها تسهيل شوند، از ابزارهاي مالياتي 
براي كاهش تقاضاي سفته بازي در ساير بازارها استفاده 
كنيد، مبالغ بيش��تري را براي حماي��ت از بازار بورس 
اختصاص بدهيد تا بازار سرمايه كشور در مسير بهبود 
شرايط قرار بگيرد. نمايندگان مجلس هم بايد كميسيون 
تخصصي بورس را تشكيل داده و گزارش هاي وضعيت 
بورس را نظ��ارت كرده و زمينه هاي س��رمايه گذاري 
بيشتر در بورس را فراهم سازند.  حساسيت نمايندگان 
به بازار سرمايه، بورس را شفاف تر خواهد كرد اعتماد را 
به بورس بيشتر خواهد كرد و زمينه هاي سرمايه گذاري 
بيشتر در بازار را فراهم مي سازد. بورس ما اكنون ديگر 
يك بخش مهمي از اقتصاد كشور است و يكي از نقاط 
اميدبخش مردم براي كاهش صدمات ناش��ي از تورم، 
همين بورس است. لازم است از طريق ايجاد هماهنگي 
ميان بخش هاي مختلف حاكميتي زمينه رشد بورس و 

جذب سرمايه گذاري هاي افزون تر فراهم شود.

قير رايگان؛ تالي فساد
موضوع زماني عجيب ترمي شود كه بدانيم طي سال هاي 
اخير بسياري از نهادهاي نظارتي كشور مانند سازمان 
بازرس��ي، وزارت نفت، وزارت اطلاع��ات و... مخالفت 
تخصيص قي��ر رايگان بودند و اين مكانيس��م را توام با 
مفاسد بسياري ارزيابي مي كردند اما حتي توجهي به 
مشاوره هاي نهادهاي اطلاعاتي و نظارتي هم نشد.  حتي 
برخي نمايندگان مجلس هم اعلام كرده و مي كنند كه 
اغلب اين قيره��اي اهدايي و تهاتري به اهداف از پيش 
تعيين شده نمي رسند و سر از بازار آزاد در مي آورند. اما هر 
اندازه كه فرياد مخالفان توزيع قير رايگان بيشتر طنين 
انداز مي شود به همان اندازه بي توجهي نمايندگان به 
اين نقدها هم افزونتر مي شود. گفتيم در اقتصادي مانند 
اقتصاد ايران كه همواره درگير كمبود منابع و امكانات 
عيني است، الزاما تخصيص رايگان اقلام و كالاها حتي 
اگر بر آن نظارت درستي هم باشد، مفسده زاست. اين در 
حالي است كه يك چنين تخصيص هايي در اقتصاد ايران 
بدون نظارت است و هرگز نشانه اي از بررسي هاي دقيقي 
در خصوص آن وجود ندارد. مگر غير از اين است كه دولت 
و مجلس ارز4200 تومان��ي را حذف كردند چون ادعا 
مي كردند كه رانت ايجاد مي كند. وقتي يك كالاي خاص 
با عرضه ارزان تر، اين اندازه مفسده به دنبال دارد، زماني 
كه اقلام و كالاهايي به صورت رايگان ارايه شود، طبيعي 
اس��ت كه انحرافات فراوان تري را ايجاد مي كند. به جز 
اقتصادهاي كمونيستي و سوسياليستي هرگز نشانه اي 
از تخصيص رايگان اقلام و كالاها در جوامع توسعه يافته 
وجود ندارد.  چرا كه اين كشورها به درستي آموخته اند 
كه اين نوع تخصيص كالاها و منابع نه به اهداف از پيش 
تعيين شده مي رسد و نه كمكي به بهبود اوضاع مي كند. 
به  طور كلي، مجاني شدن يك كالا موجب مي شود حجم 
تقاضا بالا رفته و تالي فاسد در آن شكل بگيرد.  در واقع 
اين نوع تصميمات باعث مي شود اين قيرها سر از بازار 
آزاد در بياورد و نظام چند نرخي در خصوص آنها شكل 
بگيرد. نه فقط قير رايگان بلكه بنزين دونرخي، ارز چند 
نرخي، سهميه هاي كنكور غيرمتعارف، استخدام هاي 
بي ضابطه همگي ذيل مواردي ق��رار مي گيرند كه در 
آنها فساد نهادينه مي شود.  ارز چند نرخي باعث رانت 
نجومي برخي افراد و جراينات مي شود. بنزين دو نرخي 
باعث قاچاق گسترده بنزين به كشورهاي ديگر مي شود. 
سهميه هاي غيرمتعارف باعث كاهش شايسته سالاري 
و تخصص گرايي مي ش��ود و نهايتا قي��ر رايگان باعث 
شكل گيري بازارهاي سياه، چند نرخي شدن قير و فساد 
افسارگسيخته مي شود. تجربه اقتصاد ايران هم نشان 
داده هر چيز رايگان، ابتدا باعث شكل گيري بازارهاي دو 
نرخي، سپس ايجاد بازارهاي سياه و نهايتا شكل گيري 
كانون هاي فساد مي شود.  بايد از نمايندگاني كه با شعار 
شفاف سازي روي كار آمدند، اما به طرح شفاف سازي 
آرا راي ندادند، پرسيد كه چرا به رويكردي راي مثبت 
مي دهند كه در آن نه شفافيتي وجود دارد و نه بهبودي در 

وضعيت عمراني و رفاهي مردم ايجاد مي شود.

فرشاد مومني ساز و كار 400 ساله حكومت در ایران و نقش خارجي ها در آن را بررسي كرد

ناتوان سازي حكومت، استراتژي مقابله با ايران



گروه بازار سرمايه| 
بورس سنگين ترين و سريع ترين ريزش خود را متحمل 
شد. وضعيت بازار به جايي رسيده كه ديگر هيچ كس توان 
اعتراض ندارد و هر روز شاهد وضعيتي وخيم تر در معاملات 
بازار سرمايه هستيم؛ شاخص كل از آبان ماه سال 1401 تا 
1۷ ارديبهشت ماه امسال يعني زمان سقوط تاريخي بورس، 
رشد 10۶ درصدي و شاخص هم وزن نيز بازدهي مثبت 
14۶ درصدي داشت؛ اما از روز 15 ارديبهشت ماه روزي كه 
معاون اول رييس جمهور به صورت محرمانه نرخ خوراك را 
تعيين كرد بازار روز خوش به خود نديد و اين روزها بازار در 

حال شكستن تمامي ركوردهاي منفي است.
بازار در يك ماه گذشته اخبار منفي زيادي را تجربه كرد و 
اين عوامل باعث شد كه ميزان اعتماد سهامداران به بدنه 
بازار كاسته شود و پس از آن شاهد خروج نقدينگي از تالار 
شيشه اي بوديم. بازار سرمايه در 52 روز معاملاتي خود 59 
همت در روز از ارزش خود را از دست داده است كه اين 59 
همت عددي بسيار سنگين براي بازار سرمايه است؛ نكته 
قابل توجه اينجاست به بازار سهم طي سال 99 و در زمان 
ريزش بازار افت 22همت در روز را تجربه كرده بود و اكنون 
با حمايت هاي دولت و بي واكنشي هاي سازمان بورس اين 
ركورد شكست و شاهد افت 59 همتي ارزش معاملات به 
صورت روزانه هستيم. تا پيش از گفته مي شد كه دولت به 
دنبال جبران كسري بودجه خود از بورس است؛ دولت در 
حال حاضر ۷0 همت كسري دارد و تا به امروز بورس بيش 
از 3000 همت از دست داده يعني بيش از كسري بودجه. 
بهتر بود دولت به جاي حمايت هاي اسمي به طور واقعي و 
عملي در يك مرحله پول از بورس برداشت مي كرد تا چنين 
وضعيتي در بازار رخ نميداد. مهم ترين مشكل بازار دخالت 
بوده و اين روزها دولت با دخالت بيش از پيش خود سعي در 
زمين زدن بورس دارد كه علت اين موضوع مشخص نيست!
همانطور كه گفته شد بورس در يك ماه تحت تاثير اخبار 
مختلف بود كه مهم ترين اين اخبار را مي توان نرخ خوراك 
پتروشيمي ها به حساب آورد. همين موضوع باعث شده كه 
بورس از روز 15 ارديبهشت ماه تا به امروز روند ريزشي به 
خود بگيرد. اصل داستان اينجاست كه اين نامه 51 روز از 
سهامداران پنهان مانده بود و تنها افراد داراي رانت از نرخ 
خوراك ۷ هزار توماني اطلاع داشتند و آن زمان توانستند از 
شرايط ايجاد شده سوء استفاده كنند و سود هنگفتي ببرند. 
البته به گفته مديران س��ازمان بورس اين افراد شناسايي 
شده اند و قرار است با آنها برخورد صورت گيرد. به هر ترتيب 
دخالت و پنهان كاري باعث ريزش بورس شد و پس از اعلام 
اين خبر سهامداران تا حدود زيادي نسبت به بازار بي اعتماد 

شدند و پس از خروج نقدينگي حقيقي از بازار آزاد شد. 
به گفته بسياري از كارشناسان بازار سرمايه افزايش نرخ 
خوراك پتروشيمي ها براي تامين كسري بودجه و سود 
دولت است و اين در بين شركت ها و صنايع زيان سنگيني 
خواهند كرد. البته تنها شركت ها نيستند كه زيان مي كنند 
بلكه س��هامداران اين صنايع نيز تحت تاثير قرار خواهند 
گرفت. به علت افزايش نرخ خوراك بسياري از پتروشيمي ها 
به زيان دهي سنگين و تعطيلي خواهند رسيد؛ يعني دولت 
قصد دارد براي جبران كسري بودجه خود اقتصاد كشور 

را زمين بزند.
طبق گزارش كميسيون اصل 90 مجلس، اعمال سقف 5 
هزار تومان براي هر متر مكعب گاز تحويلي به پتروشيمي ها 
طي سال گذشته عدم  نفع 31.5 هزار ميليارد توماني براي 
دولت در پي داش��ت.بر اساس اين گزارش، پتروشيمي ها 
از س��ال 2010 تا 2022، حدود ۷5 ميليون تن متانول به 
ارزش 1۷.1 ميلي��ارد دلار صادر كردند در حالي كه ارزش 
صادراتي گاز مصرفي اين صنعت طي 12 س��ال گذشته 
1۸.۸ ميليارد دلار بود. صنعت متانول طي 12 سال گذشته 
حدود 1.۷ ميليارد دلار ارزش كاسته توليد كرده است.طي 
12 سال گذشته متانول سازان با احتساب هزينه فرصت 

صادرات سالانه 19 ميليارد دلار گاز دريافت كردند و مجموع 
پرداختي آنها بابت گاز تحويلي كمتر از ۷ ميليارد دلار بود. 
يعني بخش عمومي 12 ميليارد دلار از اين محل عدم نفع 
داشت. اين صنعت از تخفيف بيش از ۶5 درصدي خوراك 
گاز بهره برده است. براي نمونه يك هفته پيش بزرگترين 
متانول ساز جهان با تصميم دولت تعطيل شد! موسس و 
رييس هيات مديره پتروشيمي كاوه از تعطيلي بزرگترين 
متانول ساز جهان به دليل گراني 54 درصدي نرخ خوراك 
خبر داد. البته بسياري از متانول سازان تصميم به تعطيلي 
گرفته اند چراكه اين افزاي��ش هزينه ها ميتواند صنايع را 
با زيان بس��يار سنگيني مواجه كند. از سوي ديگر خبرها 
رسيده كه احتمالا پتروشيمي ها نيز ميانگين كار خود را 
كاهش دهند تا به تعطيلي برسند. دولت با تصميم خود 
سعي در جبران كسري بودجه دارد در حالي كه اين جبران 
مساوي با فلج كردن اقتصاد كشور است. پتروشيمي كاوه 
يكي از بزرگ ترين پتروشيمي هاي كشور است كه صادرات 
بالايي داش��ت اما به واسطه تصميمات دولت تصميم به 

تعطيلي گرفت.
تنها نرخ خوراك نبود كه بازار از آن تاثير گرفت بلكه عوامل 
ديگري نيز بود براي نمونه عوارض ش��مش فولاد افزايش 
400 درصدي داشت. به گفته شهير محمد نيا، كارشناس 
بازار سرمايه اين افزايش عوارض در حالي است كه صادرات 
ش��مش فولاد در س��ال 1401 نس��بت به 1400 افت 4 
درصدي داشته است. اكنون با افزايش عوارض صادراتي از 
0.5 درصد به 4 درصد به احتمال خيلي بالا شاهد كاهش 
بسيار سنگين در صادرات باشيم. همچنين قيمت جهاني 
فولاد نيز كاهشي اس��ت و از اين رو توجيه اقتصادي براي 
صادرات از بين خواهد رفت؛ در س��ال اخير وضع عوارض 
صادراتي باعث كاهش سودسازي حتي تا 12 درصدي در 
برخي نمادها ش��د، از اين رو اگر در سال جاري اين مصوبه 

اجرايي شود قطعا كاهش eps را خواهيم داشت.
عوامل زيادي براي ريزش بورس وجود دارد اما مهم ترين 
عامل دخالت و دستكاري در بازار است كه بدين وسيله هر 

روز شاهد شرايط وخيم ترخواهيم بود.

   حمايت از بازار!
در چند روز گذشته خبري مبني بر انتشار 50 هزار ميليارد 

ريال )5 همت( اوراق تبعي از نوع تامين مالي در بازار توسط 
صندوق توسعه بازار سرمايه منتشر شد كه بر اين اساس 
مديرعامل صندوق توسعه بازار س��رمايه اعلام كرده بود: 
سال گذشته نيز 2 همت اوراق تبعي از نوع تامين مالي براي 

حمايت از بازار توسط اين صندوق منتشر شد.
با توجه به اعلام چنين خبري، جزييات دقيق اين حمايت 
صندوق توسعه از بازار سهام در هاله اي از ابهام قرار داشت كه 
در اين زمينه »قادر معصومي خانقاه« به جزييات اوراق تبعي 
كه قرار است از روز شنبه در شركت بورس تهران منتشر 
شود، اشاره كرد و افزود: اوراق تبعي از نوع تامين مالي بوده 
و مبلغ آن معادل 50 هزار ميليارد ريال )پنج همت( است 
كه اين اوراق با سررسيدهاي 3، ۶، 9 و 12 ماهه بوده و نرخ 
بازگشت آن 25 درصد سالانه خواهد بود.حدود 2 همت از 
اوراق روز سه شنبه )2۸ تير ماه( توسط شركت بورس اوراق 

بهادار تهران آگهي شد و از امروز آماده فروش خواهد بود
معصومي خانقاه ادامه داد: همچنين حدود يك همت هم 
روز چهارشنبه آگهي شد، بنابراين از يكشنبه آماده فروش 
خواهند شد، مابقي هم تا آخر هفته جاري آگهي مي شوند 
و به مرور به ف��روش خواهند رس��يد.همه صندوق هاي 
سرمايه گذاري، طبق آگهي مندرج در سايت شركت بورس 
اوراق بهادار تهران مجاز به خريد و نگهداري اوراق مذكور 
تا سرسيد هستند.اميدواريم تنوع سهام پايه انتشار اوراق و 
همچنين تنوع سررسيد اين اوراق بتواند نظر صندوق هاي 

سرمايه گذاري فعال در بازار را جلب كند.
اوراق فروش تبعي س��هام شس��تا كه در آبان ماه 1402 
سررسيد مي شود؛ قيمت اعمالي 1۶.5 درصد بالاتر از قيمت 
بازاري روز چهارشنبه دارد. اوراق فروش تبعي سهام وبملت 
نيز با 2۶ درصد قيمت اعمال بالاتر نسبت به قيمت بازاري 
روز، در ارديبهشت ماه 1403 سررس��يد مي شود. اوراق 
فروش تبعي پارس نيز با سررسيد مهر 1402 قيمت اعمالي 
21.3 درصد بالاتر از قيمت بازاري روز دارد. قيمت اعمال 
اوراق فروش تبعي سهام اخابر نيز به نسبت قيمت بازاري روز 
اخابر 44.2 درصد بالاتر است. اوراق فروش تبعي وتجارت 
نيز با قيمت اعمالي 33.۸ درصد بالاتر از قيمت بازاري روز 
منتشر مي ش��ود. وبصادر نيز قيمت اعمالي 33.3 درصد 
بالاتر از قيمت بازاري روز دارد. خبهمن 4۸.۶ درصد قيمت 
اعمال بالاتري به نسبت قيمت بازاري روز دارد و همراه نيز 

با قيمت اعمالي 34.1 درصد بيشتر از قيمت روز بازار اوراق 
فروش تبعي خواهند داشت. اما به گفته كارشناسان اين 
حمايت چندان پاسخگو نخواهد بود چراكه بي اعتمادي در 
بازار رخنه كرده است، بايد در ابتدا از بي اعتمادي بازار كاسته 

شود و سپس به دنبال حمايت بود.

   بازار از دريچه معاملات
در معاملات اولين روز كاري هفته يعني شنبه شاخص كل 
بورس تهران سقوط كرد و در پايان معاملات، شاخص كل 
33 هزار و 2۸0 واحد معادل 1.۶5 درصد نسبت به روز كاري 
گذشته بالاتر ايستاد و تا سطح يك ميليون و 9۸3 هزار و 
105 واحد پايين آمد.ش��اخص كل هم وزن بورس نيز با 
كاهش 12 هزار و ۶0۷ واحدي معادل 1.۷۷ درصد در رقم 
۶99 هزار و 935 واحدي ايستاد. شاخص كل فرابورس نيز 
با افت 30۶ واحدي معادل 1.15 درصد به رقم 2۶ هزار و 
350 واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن فرابورس با 
ريزش 3 هزار و 1۷4 واحد معادل 2.43 درصد به سطح 12۷ 
هزار و 43۶ واحد رسيد. براساس آمار اكوايران؛ روز شنبه 
خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار سهام منفي 
شد و ۷۷۶ ميليارد تومان پول حقيقي از بازار سهام خارج 
شد كه نسبت به روز چهارشنبه ۶4 برابر بيشتر شده است.  
امروز ارزش معاملات كل بازار سهام به ۷ هزار و 92 ميليارد 
تومان رس��يد. ارزش معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه 
1۸1 ميليارد تومان بود كه 3 درصد از ارزش كل معاملات 
بازار را در اين روز شامل مي شود.ارزش معاملات خرد نيز با 
كاهش 34 درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم 4 
هزار و 34۶ ميليارد تومان رسيد كه كمترين رقم در 5 ماه 
اخير است. در حجم معاملات نيز سهام شستا با تعداد يك 
ميليارد و 500 ميليون سهم در صدر قرار گرفته است. دي 
در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه 
سوم به خگستر تعلق داشت. دو نماد وبملت و كرمان نيز در 
رتبه هاي بعدي بيشترين حجم معاملات بازار قرار داشتند. 
در معاملات شنبه، 44 نماد صف خريد داشتند و 194 نماد 
با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد 
با افت 10 درصدي نسبت به روز كاري قبل به 304 ميليارد 
تومان كاهش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با 

افزايش 510 درصدي به ۸30 ميليارد تومان رسيد.
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در نشست خبري عرضه اوليه
فن افزار چه گذشت؟

بورسان|اولين نشست خبري عرضه اوليه سهام 
شركت توس��عه فن افزار توس��ن 31 تيرماه برگزار 
شد. در اين نشس��ت از برنامه افزايش سرمايه 500 
ميليارد توماني توسن خبر داده شد.محمد مظاهري، 
مديرعامل توس��عه فن افزار توس��ن در ابتداي اين 
نشست به معرفي ش��ركت پرداخت و با بيان اينكه 
بالغ بر 30 بانك و ش��ركت هاي پرداخت مش��تري 
توس��ن تكنو هستند، گفت: »توس��ن تكنو از سال 
1392 تاكنون همواره سودآور بوده و آخرين افزايش 
سرمايه آن نيز با سرمايه ثبتي 150 ميليارد تومان 

بوده است.« 
مظاهري از برنامه ش��ركت براي افزايش س��رمايه 
500 ميليارد توماني خبر داد و تشريح كرد: »امسال 
۶ محصول جديد توليد كرديم؛ درحال حاضر س��ه 
محصول به بازار عرضه شده و سه محصول ديگر نيز 

تا آذرماه امسال وارد بازار خواهد شد.«
ب��ه گفت��ه مديرعام��ل اي��ن ش��ركت تركي��ب 
سهامداران عمده توسن ش��امل ۷0 درصد متعلق 
به س��رمايه گذاري فناوري تك وس��تا، 10 درصد 
تدبيرگ��ران فناوري ف��رداي ايراني��ان، 10 درصد 
پيش��ينه پي كيانا و 10 درصد نيز ش��خص محمد 

مظاهري است.
مظاهري با اشاره به اينكه توسن تكنو به دليل تركيب 
فعاليتي، شركت منحصر به  فردي بوده و با ساختار 
مدرن فعال است و 5 كسب وكار دارد، به تشريح اين 
كسب وكارها پرداخت و عنوان كرد: كسب وكار پايه 
در بخش پرداخت هاست و بزرگ ترين توليدكننده 
كارت خوان در كشور است. كسب وكار دوم، بيزينس 
پوينت اس��ت كه ارايه خدمات پس از فروش است. 
كسب وكار سوم فناورانه اس��ت كه حدود سه سال 
اس��ت كه س��رمايه گذاري ش��ده و در زمينه هوش 
مصنوعي است. بيزينس چهارم با نام تجاري شاپ 
اس��ت، بحث تجارت ديجيتال است و صندوق هاي 
فروشگاهي ديجيتال را شامل مي شود و كسب وكار 
پنجم اين مجموعه ماني تك است كه يك نئوبانك 
اصناف است و ش��روع آن با سرويس هاي خودپرداز 
اس��ت و به 20 ميلي��ون ايراني س��رويس مي دهد 
كه درآم��د 9 ماه هه اش 300 ميلي��ارد تومان بوده 
اس��ت. در مكان هايي حضور دارد كه بانك ها امكان 
حضور ندراند. ضمن اينكه اين مجموعه 4 ميليون 

كارت خوان به بازار كشور ارايه كرده است.
مديرعامل توس��عه فن افزار توس��ن ادامه داد: روند 
كارت خوان در دنيا در حال تغيير است و كارت هايي 
در حال ورود به بازار دنياس��ت كه فقط كار پرداخت 
انجام نمي دهند. در ايران اين كارت ها گران بود و ما 
با انتقال دانش و فناوري در حال تلاش براي كاهش 
قيمت اين كارت ها هس��تيم تا نزدي��ك به قيمت 
كارت هاي سنتي شود. توسن تكنو، ليدر بازار اندرويد 
ايران است و نزديك به 300 هزار كارت خوان اندرويد 
به بازار ارايه شده و امس��ال هم حداقل 50 درصد از 

محصولات ما در حوزه پرداخت اندرويد خواهد بود.
مظاهري با اعلام اينكه پروژه نانيو بزرگ ترين پروژه 
پايانه پرداخت هوشمند كشور سال گذشته توسط 
اي��ن مجموعه در همه نانوايي هاي س��طح كش��ور 
اجرايي ش��د، افزود: برخي از شاخص هاي كليدي 
حوزه پرداخت اين مجموعه شامل 30 درصد سهم 
بازار و 400 هزار ظرفيت توليد پايانه هاي پرداخت 
الكترونيك است. در كسب وكار ماني تك كه پلتفرم 
ديجيتال بانكي اس��ت، ماهانه ۸00 ميليارد تومان 
وجه نقد در اختيار مردم قرار مي دهيم. در 10 هزار 
نقطه كشور حاضر هستيم و 20 ميليون ايراني از اين 

خدمات استفاده مي كنند.
در ادامه اين نشس��ت، اصغر اكبرزاده، معاون مالي 
پشتيباني شركت توسعه فن افزار توسن در ادامه اين 
نشست به بررس��ي صورت هاي مالي اين مجموعه 
پرداخت و گفت: س��ال مالي اين شركت 30آذرماه 
است. اين شركت همواره رش��د درآمد عملياتي را 
در 5 س��ال گذشته داش��ته و پيش بيني فروش در 
س��ال مالي 1402، يك هزار و ۷۷4 ميليارد و 900 
ميليون تومان اس��ت. صورت س��ود و زيان شركت 
نيز نش��ان مي دهد كه شركت در سال مالي 1401، 
220 ميليارد تومان سود خالص محقق كرده است. 
194 تومان و 2 ريال نيز براي س��ود براي سال مالي 
جاري پيش بيني شده است. در پيش بيني سال مالي 
بودجه، سهم حقوق صاحبان سهام از كل ترازنامه به 
55 درصد خواهد رسيد كه نشان مي دهد شركتي 
با ريسك مالي پايين است و حقوق صاحبان سهام 
بخش مهمي از ريسك هاي صورت هاي مالي شركت 

را حمايت مي كند.
احم��د پويانف��ر، مديرعام��ل ش��ركت مش��اور 
سرمايه گذاري ارزش پرداز آريا به عنوان ارزش گذار 
ف��ن افزار توس��ن در خصوص ش��اخص هاي مورد 
ارزيابي در ارزش گ��ذاري اين مجموعه توضيح داد: 
ارزش منصفانه س��هام خرد اين مجموعه در تيرماه 
1402، مبلغ 1۷3۶ ميليارد تومان تخمين زده شد. 
براي تخمين ارزش فن افزار از روش نس��بي p/e و 
p/s و دو روش درآمدي ddm و fcff استفاده شده 
است. ضرايب نسبي از متوسط شركت هاي منتخب 
صنعت رايانه بورس هاي ايران استخراج شده است. 
تخمين ه��اي انجام ش��ده در رويكردهاي نس��بي 
بر اس��اس عملكرد يك س��ال منتهي به 30 آذرماه 
1401 بوده است. ارزش تخميني بدون اعمال كسر 
نقدشوندگي و با اعمال كس��ر كنترل 25 درصدي 

صرفا براي روش جريان نقد آزاد برآورد شده است.
ولي الله فاطمي، بنيان گذار توسن و سهامدار عمده 
اين مجموعه نيز در ادامه نشست خبري ويژه عرضه 
اوليه سهام شركت توسعه فن افزار گفت: اين مجموعه 
كه با نماد فن افزا وارد فرابورس مي شود از متمايز ترين 
شركت هاي گروه است كه كس��ب وكارهاي بسيار 
متنوعي دارد. اين عرضه هم مثل عرضه هاي گذشته 

قطعا با حمايت اين مجموعه همراه خواهد بود.

نگاهي به قراردادهاي
اختيار معامله صندوق طلا

ايرن�ا| آناهيتا ف��ولادي ف��ر، رييس اداره توس��عه 
دارايي ه��اي پايه بورس كالاي ايران نوش��ت: قرارداد 
اختيار معامله بر روي واحدهاي سرمايه گذاري صندوق 
طلا در حالي از روز اول مردادماه به عنوان يك قرارداد 
جديد در بورس كالاي ايران راه اندازي مي ش��ود كه 
خاصيت و مزيت اصلي اين قرارداد، پوش��ش ريسك 
سرمايه گذار و به نوعي بيمه سرمايه او در برابر هر گونه 
تحول در بازار اس��ت. كاركرد ق��رارداد اختيار معامله 
صندوق طلا چيست؟ براي پاسخ به اين سوال با يك 
مثال آغاز مي كنم؛ فرض كنيد فردي دارنده 10 هزار 
واحد سرمايه گذاري صندوق طلا بوده و قيمت هر واحد 
اين صندوق هم اكنون 2 هزار و 400 تومان است.اين 
شخص طبق تحليل خود، پيش بيني كاهش قيمت 
طلا را تا سه ماه آينده دارد و فكر مي  كند كاهش قيمت 
طلا، منجر به كاهش خالص ارزش دارايي هاي صندوق 
)NAV( مي ش��ود و در نتيجه، قيمت واحدهاي اين 
صن��دوق كاهش مي ياب��د. اين فرد مي  توان��د با اخذ 
 Put( 10 موقعي��ت خريد در قرارداد اختي��ار فروش
Option(، با قيمت اعمال 2 هزار و 500 تومان براي 
سررسيد س��ه ماه آينده، ريسك كاهش قيمت طلا 
را پوش��ش دهد. بايد بدانيم كه اندازه قرارداد اختيار، 
يك هزار واحد صندوق طلاس��ت، ب��راي همين فرد 
سرمايه گذار براي پوشش ريسك 10 هزار واحد خود، 
بايد 10 موقعيت اخذ كند. فرض كنيد او براي اخذ 10 
موقعيت خريد put، مبلغي در حدود يك ميليون تومان 
پرداخت مي كند. با توجه به اندازه قرارداد، براي اخذ هر 
موقعيت )يعني براي هر يك هزار واحد صندوق( 100 
هزار تومان هزينه مي كند، اين مبلغ هزينه اي است كه 
او براي پوشش ريسك انجام مي دهد. به عبارت ساده تر 
او با پرداخت يك ميليون تومان، حق فروش واحدهاي 
صندوق را به قيمت 2 هزار و 500 تومان خواهد داشت، 
يعني دارايي 24 ميليون توماني خود را در قيمت 25 
ميليون تومان تثبيت مي  كند.حال اگر در سه ماه آينده 
طبق پيش بيني فرد، شاهد كاهش ارزش واحدهاي 
صندوق باش��يم، مثلا قيمت واحدها به 2هزار و 100 
تومان برس��د، اين فرد مي تواند دارايي خود را به جاي 
ارزش ذاتي 21 ميليون توماني، به قيمت اعمال، يعني 
همان 25 ميليون تومان به فروش برساند؛ يعني دارايي 
خود را 4 ميليون تومان بيش��تر از ارزش ذاتي خواهد 
فروخت. البته همان طور كه ذكر شد، فرد براي پوشش 
ريسك خود، يك ميليون تومان هزينه كرده است، لذا 
خالص سود او از بابت اين معامله 3 ميليون تومان است.

حتي اگر در سه ماه آينده شاهد ثبات قيمت واحدهاي 
صندوق در 2 هزار و باشيم نيز، همچنان فرد مي تواند 
دارايي خود را در سررسيد به قيمت 25 ميليون تومان 
به فروش برساند. با توجه به هزينه يك ميليون توماني 
كه براي خريد اين اختيار انجام داده است، هنوز ضرري 
از بابت اين معامله متحمل نشده است. در صورتي كه 
برخلاف پيش بين��ي وي، ارزش هر واحد صندوق به 
بيش از 2 ه��زار و 500 تومان افزايش يابد و مثلا به 2 
هزار و ۷00 تومان برسد، بديهي است او نيازي به فروش 
دارايي خود به قيمت اعمال 2 هزار و 500 توماني ندارد، 
چرا كه اين فرد مي  تواند در بازار، دارايي خود را به قيمت 
2۷ ميليون تومان بفروشد. در هر صورت حداكثر ضرر 
او از بابت معامله قرارداد اختيار، پرداخت يك ميليون 
تومان هزينه خريد اختيار خواهد بود.در پايان لازم به 
ذكر است كه بورس كالاي ايران به عنوان يكي از اركان 
بازار سرمايه با تمركز بر ايجاد ابزارهاي معاملاتي و اوراق 
بهادار مبتني بر كالا توانسته بازار مشتقات كالايي را با 
موفقيت بر روي دارايي هاي مختلف پياده سازي كند. 
قراردادهاي فعال در بازار مشتقات بورس كالا شامل 
قراردادهاي آتي ب��ر روي دارايي هاي زعفران نگين، 
نقره، واحدهاي صندوق طلا و ش��مش طلاي خام و 
قراردادهاي اختيار معامله بر پايه دارايي هاي س��كه 
طلا و قراردادهاي آتي صندوق طلا است.افزون بر اين 
موارد، ق��رارداد جديدي كه در اولين روز مرداد به بازار 
مشتقات اضافه خواهد شد، قرارداد اختيار معامله بر 
روي واحدهاي سرمايه گذاري يك صندوق طلا است.

چه خبر از كدال؟
اكوايران| طي دو روز گذشته بسياري از شركت هاي 
بورسي گزارش صورت هاي مالي منتهي به بهار سال 
1402 را در س��امانه كدال منتش��ر كردن��د و ارقام 
متفاوتي را در خصوص سود خالص به ثبت رساندند. 
شركت پتروشيمي جم پيلن 3ماهه منتهي به خرداد 
1402 سود خالصي معادل 1۶13 ميليارد تومان را 
محقق كرده كه حاكي از رش��د 52 درصدي نسبت 
به دوره قبل همراه ش��ده اس��ت. ش��ركت فرآوري 
زغال س��نگ پروده طبس )كپرور( نيز صورت هاي 
مالي حسابرسي نشده 3ماهه خود را منتشر كرده و از 
سود خالص ۶4 ميليارد توماني خبر داده كه با رشد 
13 درصدي نس��بت به دوره مشابه قبل همراه شده 
است.  همچنين اين شركت در اطلاعيه اي ديگر در 
خصوص افزايش 53 درصدي سود عملياتي در دوره 
مالي منتهي به 31 خردادماه شفاف سازي كرد. اين 
شركت بيان كرد: افزايش سود عملياتي در اين دوره 
نسبت به دوره مشابه سال قبل ناشي از افزايش نرخ 
فروش كنسانتره زغال سنگ به تبع رشد نرخ شمش 
فولاد خوزستان و افزايش تناژ بوده است.شركت نفت 
پاسارگاد نيز در 3ماهه منتهي به خرداد حسابرسي 
نشده به سود خالص 3۸3 ميلياردتوماني دست پيدا 
كرده كه در مقايسه با مدت مشابه قبل با رشد 1159 

درصدي را تجربه كرده است.
اما شركت صنايع پتروش��يمي كرمانشاه )كرماشا( 
در 3ماهه منتهي به خرداد حسابرسي نشده به سود 
خالص ۷۶5 ميلياردتوماني دست يافته كه در مقايسه 
با مدت مش��ابه قبل با افت 42 درصدي سود همراه 
شده است.ش��ركت پالايش نفت تبريز )شبريز( در 
سه ماهه از زيان خالص 24۶ ميلياردتوماني خبر داد 
اين در حالي بود كه در دوره قبل سود خالص 5129 

ميلياردتوماني را شناسايي كرده بود. 

»تعادل«علتریزشبازارسرمایهرابررسيميكند

بورس ركورد منفي ها را شكست!

بورس هميشه روي بورس! 
نه تابلوي هميش��ه س��بز ماندگار اس��ت و نه تابلوي 
هميشه قرمز؛ نوسان ذات بازار سرمايه است و بررسي 
روند حركت شاخص هاي اين بازار همواره نشان از آن 
دارد كه هرچند در بازه هاي زماني مختلف، خواسته 
يا ناخواس��ته موانع زيادي بر س��ر راه صعود اين بازار 
قرارگرفته است اما در نهايت در اكثر مواقع بورس راه 
خود را پيدا و جاماندگي خود از ساير بازارهاي معاملاتي 
را جبران كرده است. طي دو سال گذشته نمادهاي سبز 
رنگ كم كم در چشمه قرمز رنگ تابلوي بورس نمايان 
شدند تا شر ابر سياه اتفاقات س��ال 1399 از سر بازار 
سرمايه كم شود. سالي كه طي آن شاخص كل بورس 
هم بيشترين ميزان صعود را تجربه كرد، هم شديدترين 
ميزان سقوط! سالي كه آزادسازي سهام عدالت باعث 
شد پاي بس��ياري از افرادي كه با الفباي بورس آشنا 
نبودند به بازار سرمايه باز شود و اين افراد براي در امان 
ماندن از كابوس تورم و با اعتماد به حرف مس��وولان 
وقت س��رمايه هاي خود را به اين بازار سپردند اما جز 
حسرت و نابودي اين سرمايه ها چيزي نصيب شان نشد.

ايسنا نوشت اتفاقاتي كه به قهر سهامدار با بازار سرمايه 
منجر و باعث شد پاي اين بازار نيز لنگان شود. چراكه از 
اواسط سال 1400، سهم هاي ارزشمند مانند ميوه هاي 
رسيده، نچيده مي ماندند و اين بازار كه مي توان گفت در 
ميان ساير بازارهاي مالي تنها بازار مولد كشور محسوب 
مي شود، تا مدت ها خريدار نداشت. ورق بورس كم كم 
بازگشت و به مرور شاهد ورود نقدينگي به بازار و رشد 

آهسته و پيوسته سهم هاي مختلف بوديم.
بررسي اجمالي چند پارامتر مهم بازار سرمايه طي پنج 
سال گذش��ته حاكي از آن است كه با وجود چالش هاي 
بس��ياري كه اين بازار با آن دس��ت و پنجه نرم مي كند و 
بعضا به قلك دولت ها براي تامين كسري بودجه تبديل 

شد، اما در نهايت ش��اخص كل بورس توانسته است در 
انتهاي هر سال نس��بت به ابتداي آن سال با رشد همراه 
شود. از س��وي ديگر بازار س��رمايه ديگر بازار ناشناخته 
س��ال هاي دور نيست و اكنون تقريبا به طور ميانگين در 
هر خانواده حداقل يك نفر كد بورسي دارد، موضوعي كه 
روي اندازه اين بازار تاثيرگذار بوده و طبق آمار ارزش كل 
بازار سرمايه در پنج سال گذشته )از ابتداي سال 139۷ 
تا انتهاي خردادماه 1402( بيش از 11 برابر شده است. 
به عبارت ديگر بازار سرمايه در پنج سال گذشته 11 برابر 

بزرگ تر شده است.

   هر بازار چقدر رشد كرد؟
بررس��ي وضعيت بازارهاي مالي حاكي از آن اس��ت كه 
ميزان رشد بازار س��رمايه در بلندمدت از ساير بازارهاي 
موازي )ارز، طلا، سكه، مسكن و خودرو( بيشتر بوده است. 

بر اين اس��اس اگر فردي 14 س��ال قبل ب��ه ميزان يك 
ميليون تومان در بازار س��رمايه، سرمايه گذاري مي كرد 
در انتهاي سال 1401 معادل 24۶ ميليون تومان، اگر در 
بازار دلار سرمايه گذاري مي كرد 4۶ ميليون تومان و اگر 
در بازار خودرو سرمايه گذاري مي كرد 42 ميليون تومان 

سرمايه داشت.
شرايط تورمي در كشور طي سال هاي گذشته باعث شده 
است فعاليت هاي دلالي در بازارهاي معاملاتي داغ شود 
و در اين ميان بس��ياري از افراد از اين فضا سوء استفاده 
كرده و با خريد و فروش هاي متعدد س��عي كردند از اين 
آب گل آلود ماهي بگيرند. با اين وجود طبق آمارها بازار 
سرمايه كه نسبت به س��اير بازارها وضعيت شفاف تري 
دارد، در بازه هاي زماني بلند مدت از نظر بازدهي سرآمد 
ساير بازارها بوده اس��ت. بازاري كه مي توان گفت تنها و 
مهم ترين بازار مولد كشور محسوب مي شود و هر ميزان 

س��رمايه حقيقي كه وارد آن ش��ود در نهايت به رشد و 
توس��عه اقتصاد منجر خواهد شد.هوش��مند بودن بازار 
بورس تاثيرپذيري آن از اتفاقات سياسي و اقتصادي را دو 
چندان كرده است و اين موضوع در كنار سايه بي اعتمادي 
سهامداران به بورس كه - استارت آن در سال 1399 زده 
شد- موجب شده است هر قدم لرزان تصميم گيران باعث 
فروريختن ديوارهاي اعتماد مردم به بازار سرمايه شود. 
تاييد اين مدعي نيز ماجرايي اس��ت كه اخيرا در زمينه 
تعيين نرخ خوراك رخ داد. تصميمي كه همانند بسياري 
از تصميمات ديگر سكه اي دو رو بود. در اين راستا، مجيد 
عش��قي رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار در جلسه 
كميس��يون اقتصادي مجلس آماري ارايه داد كه نشان 
از ضرر شركت هاي دولتي در بورس داشت. به گفته وي 
دارايي وزارت تعاون 350 همت، دارايي وزارت دفاع بيش 
از 300 همت و ارزش س��هام عدالت 200 همت كاهش 
پيدا كرده اس��ت.در اين ميان بايد گفت بورس همچون 
بازار مسكن يك بازار بلندمدت محسوب مي شود، به زبان 
ساده تر همانطور كه نوسان در بازار مسكن منجر به خريد 
و فروش هاي هيجاني مالكان نمي ش��ود، نقدشوندگي 
بازار سرمايه نيز نبايد باعث شود با تلنگرهاي اقتصادي و 
سياسي سهامداران با فروش سهام خود، به راحتي سرمايه  

خود را نابود كنند.
به طور كلي متغيرهاي مختل��ف از جمله تورم انتظاري 
در جامعه، نرخ ارز، افزايش صادرات ش��ركت ها، افزايش 
قيمت هاي جهاني كاموديتي ها )نفت، فلزات و...(، افزايش 
فروش مقداري شركت ها، راه اندازي خطوط توليد جديد 
شركت ها با توجه به طرح هاي توسعه اي فعلي و آتي آنها 
و... چشم انداز بازار س��رمايه را روشن كرده و بايد منتظر 
ماند شاخص هاي بورس اين بار هم مانند هميشه خود را 

از چاله ترس و ترديد نجات دهند.



گروه راه و شهرسازي|
آنگونه كه مديرعامل اتحاديه تعاوني شركت هاي مسافري 
اعلام كرده، فرسودگي ناوگان حمل و نقل مسافربري كشور 
طي دو سال گذشته نصف شده است. به گفته احمدرضا 
عامري، قيمت اتوبوس زيرخاكي توليد داخل به 25 ميليارد 
تومان رس��يده  اس��ت و در عين حال، ناوگان حمل و نقل 
مسافربري دو سال گذشته از 15هزار و 500 دستگاه امروز 

به كمتر از 6 هزار و 500 دستگاه افت كرده است.
بر اس��اس آمارهاي رسمي، يك دهه تحريم شديد و تورم 
فزاينده، حاصلي جز يك رشد اقتصادي نيم درصدي، يك 
تورم بالاي 25 درصد، و نرخ منفي تشكيل سرمايه در دهه 
1390 ارمغان ديگري نداشته است. در چنين شرايطي، 
همانطور كه سفره و معيشت شهروندان ايراني كوچك تر 
شده است، به همان ميزان، سرمايه ها در بخش هاي مختلف 
اقتصاد اعم از ساختمان و ماشين آلات، دچار فرسودگي 

شدند و بعضا از مسير خدمت رساني كنار گذاشته شدند.
ناوگان حمل و نقل عمومي درون تهران و ساير كلانشهرها 
و البته شقوق مختلف حمل و نقل عمومي ميان شهرهاي 
كشور يكي از بخش هايي است كه فرسودگي آن، همچون 
تهي شدن سفره معيش��ت مردم، به روشني قابل لمس 
و درك است. فرس��ودگي ناوگان اتوبوسراني شهر تهران 
پيش چشم ش��هروندان تهراني قرار دارد، شهرونداني كه 
به طور متوسط براي سوار شدن به اتوبوس 45 دقيقه بايد 
در ايس��تگاه منتظر آمدن اتوبوس باشند، چرا كه ناوگان 
اتوبوس��راني تهران از حدود 6 هزار دستگاه در ميانه دهه 
1390 به 1800 دس��تگاه در حال حاضر افت كرده است. 
ناوگان ميان شهرها نيز به گفته مسوولان مربوطه حال و روز 
خوشي ندارد و طي دو سال به نصف كاهش يافته است. در 
اين ميان، فرسودگي ناوگان مترو و متناظر آن فرسودگي 
ناوگان قطار مسافري در ميان شهرها نيز شرايط را براي سفر 
و جابه جايي شهروندان ايران سخت كرده است. وضعيت 
ناوگان هوايي كشور كه در حضيض تاريخ خود قرار دارد و 
عرضه صندلي هاي پروازي بسيار كمتر، دستكم 50 درصد 

از تقاضاي موجود در بازار را پوشش مي دهد.

   علت لاغري ناوگان مسافري
عامري در گفت وگو با ايلنا درباره وضعيت ناوگان اتوبوسي 
كش��ور و دليل كاهش عرضه بليت اتوبوس اظهار داشت: 
ناوگان حمل و نقل مسافربري دو سال گذشته 15هزار و 
500 دستگاه بود كه امروز به كمتر از 6 هزار و 500 دستگاه 

رسيده است. وي ادامه داد: در اين دو سال هزينه قطعه و لوازم 
يدكي و لاستيك اتوبوس به شدت افزايش پيدا كرد و مالكان 
اتوبوس و رانندگان از عهده اين هزينه ها بر نيامدند. به همين 
دليل ناوگان اتوبوسي كشور روز به روز لاغرتر شد. مديرعامل 
اتحاديه تعاوني شركت هاي مسافري كشور با بيان اينكه 
اگر اين روند ادامه پيدا كند به طور قطع سال آينده ناوگان 
اتوبوسي كمتر هم مي شود، تاكيد كرد: ديگر اينگونه نيست 
كه مردم دقيقه 90 بتوانند نس��بت به تهيه بليت اتوبوس 
اقدام كنند چراكه تنها در دو سال بيش از 50 درصد ناوگان 
اتوبوسي كشور آب رفت و در اين شرايط به طور قطع مردم 

هم با مشكل براي تامين بليت مواجه مي شوند.

   توليد داخل در حد صفر است
عامري درباره قيمت خري��د اتوبوس گفت: قيمت يك 
اتوب��وس توليد داخل ب��ه 25 ميليارد تومان رس��يده و 
رانندگان امكان نوسازي ناوگان را ندارند. البته ما آدرسي از 
كارخانه اي كه در داخل كشور اتوبوس توليد كند و تحويل 
بدهد، نداريم. اما قيمت اتوبوس زيرخاكي توليد داخل هم 
به 25 ميليارد تومان رسيده  است. وي درباره حجم توليد 
داخل افزود: تحويل سفارش هاي توليد داخل قابل توجه 
نبودند و تحويل ها چيزي در حد صفر بوده  است و چيزي 

از توليد داخل نديديم.

   علت افت تردد در مسيرهاي طولاني
مديرعامل اتحاديه تعاوني شركت هاي مسافري كشور با 
اشاره به كاهش تردد اتوبوس ها در مسافت طولاني اظهار 
كرد: براي مسافت دور قيمت لاستيك ميشلن به بيش از 
60 ميليون تومان رسيده  است و وقتي كه هزينه قطعات 
و لاس��تيك گران مي ش��ود، به تدريج تردد اتوبوس ها در 
مسافت هاي طولاني كمتر مي ش��ود و دولت هم در اين 
باره برنامه ريزي نكرده و اگر هم ترددي براي مسافت هاي 
طولاني انجام مي ش��ود، به عشق رانندگان همان منطقه 
بوده تا تردد همشهريان خود را برقرار كنند. چون مالكان و 
رانندگان اين مسيرها اكثرا از بوميان هستند. عامري تاكيد 
كرد: قيمت تنها يك سر سيلندر استوك اتوبوس به 350 
ميليون تومان رسيده است، چطور مي توان با اين قيمت ها 
ترددهاي مس��افت هاي دور را برقرار كرد. وي همچنين 
درباره تامين ناوگان براي سفرهاي اربعين گفت: آنچه در 
توان ناوگان جاده اي و شبكه حمل و نقل مسافربري باشد 

در اختيار زائران حسيني قرار مي دهيم.

   از اجاره تا واردات اتوبوس دست دوم
در چنين شرايطي است كه طي روزهاي گذشته مسوولان 
راهداري كش��ور اعلام كردند براي برگزاري مراسم اربعين 
از كش��ور تركيه اتوبوس اجاره خواهند كرد. اتوبوس هاي 
پاكستاني نيز اتباع اين كشور را از داخل ايران به عراق منتقل 
خواهند كرد و در عين حال، به همين مناسبت، برنامه خريد 
2 هزار دس��تگاه اتوبوس از خارج تدوين ش��ده و در دست 
پيگيري اس��ت.  به همين منظور، در فاصله حدود 40 روز 
مانده به اربعين 1402، نشست هم انديشي براي تسريع در 
تامين 2000 دستگاه اتوبوس از طريق واردات برگزار شد. به 
گزارش تسنيم، حميدرضا شهركي ثانوي معاون حمل و نقل 
سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي هدف از برگزاري اين 
نشست را تس��ريع در فرآيند اجراي مصوبه هيئت وزيران 
در خصوص واردات 2000 دس��تگاه اتوبوس بين شهري 
ويژه جابه جايي زائران اربعين 1402 و تدوين فرآيندهاي 
دستگاه هاي مربوطه با نگاه هم افزايي و تسهيل گري اعلام 
كرد. وي افزود: با توجه به اينكه واردات بر طبق قوانين جاري، 
مستلزم داشتن كارت بازرگاني است، در اين مرحله سازمان 
راهداري و حمل و نقل جاده اي در اس��رع وقت متقاضيان 
داراي كارت بازرگان��ي را به وزارت صنعت، معدن و تجارت 
معرفي مي كند و اين وزارتخانه تس��ريع لازم را در فرآيند 
ثبت سفارش انجام مي دهد. وي با بيان اينكه اكثر متقاضيان 
واردات خودرو، شركت ها و رانندگان مسافربري، فاقد كارت 
بازرگاني هستند و اخذ كارت بازرگاني منوط به طي تشريفات 
اداري زمان بر است، ادامه داد: بر اساس پيشنهاد دفتر مقررات 
صادرات و واردات خودرو وزارت صمت و براي تس��ريع در 
اتخاذ تصميم در اين زمينه مقرر شد علاوه بر پيگيري وزارت 
صمت، مراتب توسط وزارت راه و شهرسازي براي اخذ صدور 
كارت بازرگاني با روش جايگزين سريع الاقدام مانند صدور 
كارت بازرگاني موقت و با ثبت سفارش به نام متقاضيان از 
معاون اول رياست جمهوري نيز پيگيري خواهد شد. معاون 
حمل و نقل سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي تصريح 
كرد: در اين نشست پيشنهاد شد سامانه»آر .پي .اف« در مورد 
فرآيند واردات 2000 دستگاه اتوبوس با عمر كمتر از پنج 
سال با هدف سريع، تسهيل، شفاف سازي و مستندسازي 

تمام فعاليت ها مورد استفاده قرار گيرد.

   وضعيت ناوگان ريلي و هوايي
چگونه است؟

اگ��ر چه، براي كش��ور پهناوري همچون اي��ران بهترين 

وسيله حمل و نقل، به ترتيب هواپيما، قطار، بعد اتوبوس يا 
خودروي ش��خصي است، اما از آنجا كه سه اولويت اول، به 
راحتي براي عموم مردم در دسترس نيستند، شهروندان 
ترجيح مي دهند با خودروهاي شخصي خود مسافت هاي 
طولاني ميان شهرها را طي كنند. اين مساله نيز با توجه 
به مسافت هاي طولاني و بي كيفيتي خودروهاي داخلي 
منجر به افزايش تلفات جاده اي طي سال هاي اخير شده 
است.در اين حال، دانستن اينكه هم اينك صرفا 185 فروند 
هواپيماي مسافري فعال در كشور وجود دارد و در زمان هايي 
همچون موسم برگزاري حج، اربعين حسيني، تعطيلات 
نوروز و تابستاني فشار مضاعفي به اين ناوگان نحيف وارد 
مي شود و همزمان ايرلاين ها به علت سركوب قيمت نرخ 
بليت ها، ترجيح مي دهند به جاي انجام پروازهاي داخلي، 
پروازهاي خارجي را با قيمت هاي واقعي انجام دهند. اين 
مساله نيز منجر به افت عرضه صندلي در پروازهاي داخلي 
و در نتيجه افزايش تاخيرها و انجام پروازهاي كم كيفيت 
مي ش��ود. در همين رابطه، ديروز محمد محمدي بخش، 
رييس سازمان هواپيمايي كشوري در گفت وگو با ايسنا با 
بيان اينكه در حال حاضر 185 هواپيماي فعال داريم، درباره 
واردات هواپيما گفت: هرچقدر اين عدد 185 بيشتر شود، 
به معناي توسعه ناوگان است. محمدي بخش در پاسخ به 
اينكه تا پايان س��ال، ظرفيت ناوگان هوايي به چه عددي 
خواهد رس��يد، گفت: هدف گ��ذاري كرده ايم كه تا پايان 
سال به 250 فروند هواپيماي فعال برسيم. اين اظهارات در 

شرايطي عنوان شده اند كه مسوولان وزارت راه و شهرسازي 
در دولت قبلي و در دولت فعلي حداقل ناوگان مسافري مورد 
نياز كشور را 550 فروند هواپيما اعلام كرده اند. به اين ترتيب، 
حتي با افزايش ناوگان هوايي به 250 فروند، باز به اندازه 300 

فروند هواپيما در كشور كمبود وجود دارد.
وضعيت ناوگان ريلي نيز آن طور كه بايد رو به راه نيست، 
به گونه اي كه طي يك��ي دو ماه اخير، قطارهاي حومه اي 
پايتخت از برنامه حركت هاي روزانه حذف شدند و هم اينك 
مسافران شهرهاي اطراف كه روزانه با قطار به تهران رفت 
و آمد داشتند، با مشكلات زيادي مواجه شده اند. افزون بر 
اين، در تابستان سال 1398،  دفترمطالعات انرژي، صنعت 
و معدن مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي در خصوص 
ناوگان ريلي اعلام كرد: نياز واقعي ناوگان حمل ونقل ريلي در 
دو بخش نوسازي ناوگان فرسوده و افزايش تعداد ناوگان به 
منظور توسعه حمل ونقل ريلي قابل طرح است. بررسي ها 
نشان مي دهد ميانگين عمر بيش از 22 هزار ناوگان باري 
ايران تقريباً 2۷ سال است. بر اساس آنچه مركز پژوهش هاي 
اعلام كرد، كم ترين و بيش��ترين سن ناوگان مسافري به 
ترتيب برابر نوساز و 62 سال است. در اين گزارش آمده است: 
همچنين حدود 45 درصد از لكوموتيوهاي موجود، بيش از 
40 سال عمر دارند كه با توجه به طراحي ناوگان براي عمر 
30 سال كه با تعميرات مناسب قابل افزايش تا 40 سال نيز 
هست، بخشي از ناوگان موجود فرسوده محسوب مي شوند 

و نياز به جايگزيني دارند.
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ساخت موشك سخت تر است 
يا مسكن؟

اولين جلس��ه شوراي سياس��ت گذاري نخستين 
كنفران��س مل��ي »راهبردهاي اقتصاد مس��كن؛ 
انبوه سازي و معماري پايدار« در كميسيون تلفيق 

بودجه مجلس برگزار شد.  
به گزارش مهر، س��يد محمدرضا ميرتاج الديني، 
رييس فراكسيون راهبردي مجلس نيز در مراسم 
كنفران��س مل��ي »راهبردهاي اقتصاد مس��كن؛ 
انبوه س��ازي و معماري پايدار« با اشاره به برگزاري 
اين كنفرانس تاكيد كرد: بايد مطالعات بين المللي 
هم داشته باشيم و ببينيم آنها چگونه مشكل مسكن 
خود را حل كرده اند؟ سوال من اين است آيا مشكل 
كمبود مسكن در كشورهاي پيشرفته هست؟ اين 
كشورها مشكل مسكن فرسوده را نيز حل كرده اند.

ميرتاج الديني ادامه داد: ساخت موشك سخت تر 
است يا مس��كن؟ تكنولوژي ما كمتر از كشورهاي 
پيشرفته نيس��ت. ساخت مس��كن از توليد پهپاد 
راحت تر اس��ت پس توانمندي داريم اما در كشور 
هنوز خيلي كار روي زمين مانده داريم. 12 ميليون 
حاشيه نش��ين داريم و 12 ميلي��ون نفر هم بافت 
فرسوده زندگي مي كنند و 24 ميليون نفر در بخش 
مسكن مشكل دارند و تا زماني كه يك خانه فرسوده 
در كش��ور وجود دارد نبايد آرامش داشته باشيم. 
مقاوم سازي منازل روستايي از رسالت هاي ما است. 
در مسكن مهر كار خوبي شد و يك ميليون مسكن 

هدفگذاري شد اما هنوز به ايده آل نرسيديم.
وي با اش��اره به عناوين مطرح شده در اين جلسه 
با تاكيد ب��ر دايمي ش��دن دبيرخان��ه دايمي اين 
همايش توضي��ح داد: طرح نهضت ملي مس��كن 
بايد در اين همايش از جنبه مثبت و منفي بررسي 
ش��ود. همچنين در بخش فناوري هاي نوين بايد 
پيش��نهادات در اين همايش مطرح ش��ود و بايد 
وزارت مسكن را نيز به همكاري دعوت كرد. بحث 
انرژي ساختمان مساله مهمي است و در اين بخش 
بايد برنامه ريزي جدي داشته باشيم. به عنوان مثال 
توليد گاز در كشور ما يك و نيم برابر كل كشورهاي 
اروپايي است و آنها 600 ميليون متر مكعب مصرف 
دارند و ما به 950 ميليون متر مكعب توليد رسيديم 
كه از اين رق��م، 94 درصد مصرف و 6 درصد صادر 
مي كنيم كه از آن ۷ ميليارد تومان درآمد كس��ب 
مي كنيم ك��ه اين رقم برابر ب��ا كل بودجه عمراني 

كشور است.

خسارت ۱۸۰ ميليون دلاري 
تاخير در بنادر

كارش��ناس امور دريايي و بندري با اشاره به زيان 
مالي تاخير در خروج كالاي اساسي از بنادر، گفت: 
ناهماهنگي بين دستگاهي باعث ميانگين تاخير 

24 روز ورود كالاي اساسي به بنادر جنوبي شد.
بهروز آقايي در گفت وگو با تسنيم، با يادآوري اينكه 
سال گذشته 306 كشتي سايز بزرگ حامل كالاي 
اساسي به لنگرگاه هاي بنادر جنوبي كشور )عمدتاً 
بندر امام خميني )ره( - ش��هيد رجايي- ش��هيد 
بهشتي( وارد ش��د، ادامه داد: با تأخير 24.4 روز/
كش��تي تقريباً بيش از ۷400 روز/كشتي به دليل 
مش��كلات اس��نادي )تأمي��ن ارز و...( در آب هاي 
سرزميني متوقف بود. وي افزود: همچنين با توجه 
به تأخير خروج كالاي اساسي از بنادر كشور مطابق 
با موعد زماني قانوني تأخيري حدود 3 ماهه براي 
ميانگين حداقل 3 ميليون تن كالاي اساس��ي در 
بنادر جنوبي با ميانگين اش��غال 120 انبار و سيلو 
بوده كه با احتساب موارد مذكور و تأخير هر روز در 
تخليه كشتي ها به ميزان 18 هزار دلار و اجاره هر 
انبار در بنادر جنوب��ي 800 ميليون تومان، باعث 
خس��ارت 138 ميليون دلاري دول��ت در تأخير 
ورود و خروج كالاي اساس��ي از بنادر ش��ده است. 
وي اضافه كرد: ضمن اينكه خس��ارت در كاهش 
كيفيت، فس��ادپذيري كالا ها و هزينه هاي مجدد 
آزمايشگاهي، سمپاشي و خس��ارت هاي عبور از 
بحران هاي فصلي در حمل و نقل را مي توان به ازاي 
هر كشتي به بيش از 5 ميليارد تومان برآورد كرد كه 
با اضافه كردن به مبالغ اشاره شده ميانگين خسارت 
دولت در تأمين كالاي اساسي را 180 ميليون دلار 

افزايش خواهد داد.

ناوگان اتوبوسي بين شهري در دو سال نصف شد

خوره به جان ناوگان حمل و نقل عمومي كشور

مسيرهاي شهرداري تهران براي تأمين منابع مالي 
گروه راه و شهرسازي|

در حالي كه طي دو ماهه اخير و پس از افش��اي نامه هاي 
هش��دارآميز ش��وراي عالي شهرس��ازي به شهرداري 
تهران بابت تخطي از طرح جامع ش��هر، بار ديگر مساله 
تراكم فروش��ي از طريق مصوبات موردي در كميسيون 
ماده 5 در محافل رس��انه هاي و كارشناس��ي برجسته 
شده اس��ت، ديروز شهردار تهران در يك نشست خبري 
از مس��يرهاي »عادي«، »مولدسازي« و »مشاركت« به 
عنوان مسيرهاي تامين منابع مالي مورد نياز شهرداري 
تهران ياد كرد، اما اشاره اي به درآمدزايي از طريق تراكم 
فروشي نكرد. البته شهرداري تهران طي حدود دو سال 
گذشته همواره اين مساله را انكار كرده است، اما شواهد 
و قراين متعددي نشان مي دهد كه تحقق 138 درصدي 
بودجه ش��هري در سال گذش��ته بدون تراكم فروشي و 
س��اير درآمدهاي غيرپايدار همچون دريافت عوارض از 
قطع اشجار ممكن نبوده است. عليرضا زاكاني اما ديروز 
گفت: در بحث تأمين مالي سه مسير داريم، نخست مسير 
عادي است كه از گذش��ته بوده و آن را فعال مي كنيم و 
با انضباط مالي مهم ترين اس��تفاده را مي بريم. به عنوان 
مثال عوارض سالانه 600 تا ۷00 ميليارد تومان بوده اما 
با طرح ها و اقداماتي كه انجام شد، مردم در سال گذشته 
2۷00 ميليارد تومان عوارض پرداخت كردند. مولدسازي 
راه دوم اس��ت چرا كه به منابع زيادي نياز داريم مثلا در 
حمل و نق��ل ۷00 هزار ميليارد ب��راي حمل و نقل بايد 

هزينه شود و بخش فني ظرفيت هاي بزرگي را مي طلبد. 
به عنوان مثال يك پايانه اي كه بايد احداث شود معمولا 
روي زمين بوده، اما ما آن را زير زمين مي بريم و روي زمين 
شهرك هاي الگو مي سازيم تا مشكل شهر حل شود و از 
منابع درآمدي آن پايانه، بخشي از مترو را مي سازيم كه 
اين مولد سازي است. زاكاني تاكيد كرد: از پاركينگ هاي 
زير سطحي و جداره سازي هاي زير سطحي منابع مان 
را خلق مي كنيم و ارزش افزوده اي از پيرامون آن داريم. 
هزينه پروژه متوسليان 25 تا 30 هزار ميليارد است اما با 
مولد سازي ارزشي كه خلق مي شود بيش از اين ها است 
و منابع آن براي ما گلوگاه نخواهد بود چون اگر به منابع 
متداول عمومي تكيه كنيم ممكن اس��ت پروژه ها ده ها 
سال طول بكش��د اما خلاقيت و مولدسازي اين مسير را 
كوتاه مي كند. سومين روش مشاركت است كه 400 هزار 

ميليارد تومان پروژه مشاركتي امضا كرديم.

   شهر را از فرسودگي خارج مي كنيم
وي درباره موضوع فرسودگي زيرساخت ها و همچنين عدم 
وجود پاركينگ در بيمارستان شهداي تجريش گفت: ما 
امروز مسير تشديد فعاليت را براي نگهداشت درست شهر 
آغاز كرده ايم؛ ساليانه يك ميليون و ۷00 هزار تن آسفالت 
نياز داريم و امس��ال توليد 1.5 ميليون تن با چهار هزار و 
500 ميليارد تومان اعتبار پيش بيني شده تا بتوانيم شهر 
را از فرسودگي خارج كنيم. وي افزود: تهران ۷53 عرشه 

پل دارد كه س��عي مي كنيم به بهترين شكل اين ابنيه را 
حفظ كنيم و خدمات آن به شكل خوبي به شهر ارايه شود.

   ساخت ايمن را دستور كار داريم
وي با بيان اينكه ناظر بر استحكام، ساخت ايمن را دستور 
كار داريم، گفت: آنچه در نشست با اساتيد مطرح شد، 
امر دقيقي ذكر شد؛ بايد هر لحظه آماده بود، اما ترس بي 
جايي براي مردم ايجاد نمي كنيم. ساليان بسياري است 
كه در تهران زلزله ش��ديدي رخ نداده است. سه گسل 
اطراف تهران رفتارهاي متفاوتي دارند. برداش��ت هاي 
ماهواره اي سال هاي قبل نشان مي دهد كه گسل جنوب 
تهران خفته است و در گسل مشاء و بويين زهرا نيز كه 
زلزله بيش از هفت ريشتر را تجربه كرده اند، كانون زلزله 
متفاوت از پيرامون آن بوده اس��ت. وي تاكيد كرد: روز 
گذشته جلسه اي با مديرعامل سازمان مديريت بحران 
شهرداري داشتيم و تأكيد بر اين شد كه مواردي كه در 
شورا در اين خصوص مطرح شده، با جديت پيگيري شود 
و دعوت مجددي داش��ته باشيم تا پشتوانه اي مناسب 

براي زيست پذيري سطح شهر شكل بگيرد.

   تأمين ۱۴۵ ميليون مترمكعب آب
با بازچرخاني

زاكاني، برداشت بي رويه آب از ذخاير زيرزميني را علت 
ايجاد فرونشست در پايتخت عنوان كرد و افزود: به دنبال 

اين هستيم تا سال 1410 از 210 ميليون متر مكعب نياز 
آبي شهر، 145 ميليون متر مكعب را از مسير بازچرخاني 
تأمين كنيم. ما امروز جلوتر از پيمان خود هستيم و عملًا 
روزي كه ش��هر را تحويل گرفتيم 9 ميليون متر مكعب 
بازچرخاني آب بود كه به 55 ميليون متر مكعب رسيديم. 
بنابراين جلوتر از برنامه مان هستيم و به سرعت به سمتي 
مي رويم كه مانع فرونشس��تي كه جنوب غرب را تهديد 
مي كند، شويم. شهردار تهران درباره بودجه پروژه هاي 
عمراني و سرعت پروژه ها گفت: پروژه ها در دوره گذشته يا 
كند شد يا از مدار فعاليت خارج شدند. به طوري كه زماني 
كه شهر را تحويل گرفتيم 20 هزار ميليارد تومان پروژه 
نيمه تمام و خوابيده داشتيم كه 10 هزار ميليارد تومان 
را تمام و تكميل كردي��م و پروژه هاي جديد را نيز دنبال 
مي كنيم. زاكاني تاكيد كرد: عدد بودجه و اعتبار يك چيز 
است و عمل ما چيز ديگر است. امسال مانند سال گذشته 
بودجه دو سطحي را تقديم كرديم. بودجه سال گذشته 
50 هزار و 300 ميليارد تومان بود و سطح دوم را 60 هزار 
ميليارد در نظر گرفتيم و 80 هزار ميليارد را توانستيم در 

عمليات نقد و غير نقد داشته باشيم.

   تراموا يك پنجم مترو هزينه دارد 
شهردار تهران در رابطه با تأثير تراموا بر اجراي پروژه هاي 
عمراني، گفت: تراموا براي ما تس��هيل كننده است و اثر 
سوئي در مسير اجرا ندارد. اگر دنبال شود و تفاهم نامه ها 

و مجوزه��ا به مرحله نهايي برس��د تعارضي با پروژه هاي 
عمراني ندارد. تراموا يك پنجم مترو هزينه دارد و دو سوم 
مترو مسافر جابه جا مي كند كه ارزش افزوده خواهد داشت. 
شهردار پايتخت با بيان اينكه پروژه شهيد بابايي- باقري 
يكي از طرح هايي اس��ت كه مع��ارض دارد، گفت: پروژه 
بزرگراه حكيم- تعاون نيز ديگر طرحي اس��ت كه با وزير 
مربوطه ب��راي رفع معارض اين طرح جلس��اتي برگزار و 
دستور داده شد كه رفع شود؛ اصلاح كل 98 تقاطع تهران 
12 ه��زار ميليارد تومان اعتبار ني��از دارد كه 11 مورد را 
تحويل داديم و 18 مورد هم تحويلش قطعي اس��ت. در 
سال آينده شهر تهران از اين وضعيت خارج خواهد شد. 
شهردار تهران درباره پروژه تقاطع بابايي غرب - باقري و 
پروژه ميدان الغدير نيز گفت: اين پروژه دنبال مي شود - 
اجراي آن دلاوران را از بن بس��ت خارج مي كند. راجع به 
پروژه دوم حدود يك ماه پيش جلسه اي برگزار شد و قرار 
شد آنجا تحويل ما شود و معارض بعدي را خودمان حل 
كنيم. قبلا ما آنجا را براي عمليات تجهيز كرديم اما معارض 
مانع شد و مجدد براي ساخت اين پل 300 متري كه 14 
كيلومتر راه مردم را كوتاه مي كند، اقدام كرديم. وي درباره 
پروژه هاي كوچك مقياس هم گفت: تعداد پروژه كوچك 
مقياس2080 پروژه است كه 1460 مورد آن توسط مردم 
انتخاب شده است و هزينه آنها 4 همت است. سال گذشته 
136 مورد آن را تحويل داديم و الباقي آن 1088 پروژه در 
دست اقدام است كه 34۷ مورد آن امسال تحويل مي شود.

نظر به اینکه برابر رأی ش�ماره 1402۶0۳1۷001001۸۷5 - 1402/٠٤/11 صادره از هیات 
موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان در قسمتی 
از پلاک 5۸/25 بخش ۹ اهواز حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد 
تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی )کوی باغات شاه سهام شماره ۷۸۷۹ عیسی مراد 
اسکندری ولفته بدوی به متقاضی آقای فاخر عیاشی فرزند محمد شماره شناسنامه 
41۶۶ ص�ادره از اهواز کد ملی 1۷5۷۶۸15۸2 در شش�دانگ یک باب س�اختمان به 
مس�احت 22۳/1۳ متر مربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده طبق شرح صدر 
آگهی و انتقال ملک از مالک رس�می بنام وی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عم�وم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثیر الانتش�ار 
سراسری آگهی میشود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا" صدور 

سند مالکیت مانع ازمراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. م الف 5/۸2۷

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آيين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

بهزاد مردانی رییس اداره ثبت  اسناد و املاک ناحیه یک اهواز
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/٠٤/1۷                 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/05/1

 نظر به اینکه؛ تحدید حدود ششدانگ پلاک های 4 و 5 فروعات از 54-اصلی سرخیدر، مشهور به 
کانی با و قطاوا ) واقع در بخش 1۳ کرمانشاه( تاکنون به عمل نیامده است، حسب درخواست آقای 
ایرج یعقوبی فرزند انور،  وارده به شماره ی ۷0۷/۷1۷  مورخ 1402/04/24  تحدید حدود اختصاصی 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی ، به مس�احت 4۸۶2.10 متر مربع } که دراجراء قانون تعیین 
تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد س�ند مالکیت، رای به صدور سند مالکیت آن ) به شماره ی 
1402۶0۳1۶00۷000۳2۸  مورخ 1402/0۳/1۸ ( به نام مشارالیه صادر شده است و موضوع، در جراید 
کثیر الانتشار نیز ، آگهی گردیده است{ مطابق ماده ی 15 قانون ثبت، راس ساعت 11 روز چهارشنبه 

مورخ 1402/05/25  در محل وقوع املاک موصوف به عمل خواهدآمد.
لذا؛ بدینوسیله، از مالکین مشاعی پلاکهای مذکور و صاحبان املاک مجاور و دارندگان و مدعیان 
حقوق ارتفاقی) نسبت به ملک مانحن فیه( دعوت به عمل می آید در موعد مقرر، در محل وقوع ملک 
مذکور، حضور به هم رسانند. بدیهی است؛ اعتراض مجاورین و صاحبان یا مدعیان حقوقی ارتفاقی 
مطابق ماده ی 20 قانون ثبت تا سی روز از تاریخ تنظیم صورت مجلس تحدید حدود پذیرفته خواهد 
شد و مطابق ماده ی ۸4 آیین نامه ی قانون ثبت، معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض به اداره ی ثبت ، نسبت به طرح دعوی در مرجع ذیصلاح قضایی اقدام نماید. درغیر اینصورت، 
متقاضی ثبت و یا نماینده ی قانونی وی ، می تواند به دادگاه مراجعه و گواهی عدم طرح دعوی را از 
محکم�ه ، اخذ و به این اداره ارائه نماید واداره ی ثبت نیز ، بدون توجه به اعتراض، عملیات ثبتی را 
با رعایت مقررات ، ادامه خواهد داد. در ضمن؛ عدم حضور مالکین املاک مجاور و صاحبان حقوق 
ارتفاقی ) در موعد مقرر و محل وقوع ملک مانحن فیه( مانع انجام عملیات تحدید حدود نخواهد شد.

تاریخ انتشار : 1402/05/01

آگهی تحديد حدود اختصاصی

رئیس اداره ی ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود -  شهریار خدری

 نظر به اینکه؛ تحدید حدود ششدانگ پلاک های 4 و 5 فروعات از 54-اصلی سرخیدر، مشهور به 
کانی با و قطاوا ) واقع در بخش 1۳ کرمانشاه( تاکنون به عمل نیامده است، حسب درخواست آقای 
فیصل وکیلی فرزند علی،  وارده به شماره ی ۷0۷/۷22  مورخ 1402/04/24  تحدید حدود اختصاصی 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی ، به مساحت 15۷1۳.2۳ متر مربع } که دراجراء قانون تعیین 
تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد س�ند مالکیت، رای به صدور سند مالکیت آن ) به شماره ی 
1402۶0۳1۶00۷000۳2۶  مورخ 1402/0۳/1۸ ( به نام مشارالیه صادر شده است و موضوع، در جراید 
کثیر الانتشار نیز ، آگهی گردیده است{ مطابق ماده ی 15 قانون ثبت، راس ساعت 12 روز چهارشنبه 

مورخ 1402/05/25  در محل وقوع املاک موصوف به عمل خواهدآمد.
لذا؛ بدینوسیله، از مالکین مشاعی پلاکهای مذکور و صاحبان املاک مجاور و دارندگان و مدعیان 
حقوق ارتفاقی) نسبت به ملک مانحن فیه( دعوت به عمل می آید در موعد مقرر، در محل وقوع ملک 
مذکور، حضور به هم رسانند. بدیهی است؛ اعتراض مجاورین و صاحبان یا مدعیان حقوقی ارتفاقی 
مطابق ماده ی 20 قانون ثبت تا سی روز از تاریخ تنظیم صورت مجلس تحدید حدود پذیرفته خواهد 
شد و مطابق ماده ی ۸4 آیین نامه ی قانون ثبت، معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض به اداره ی ثبت ، نسبت به طرح دعوی در مرجع ذیصلاح قضایی اقدام نماید. درغیر اینصورت، 
متقاضی ثبت و یا نماینده ی قانونی وی ، می تواند به دادگاه مراجعه و گواهی عدم طرح دعوی را از 
محکم�ه ، اخذ و به این اداره ارائه نماید واداره ی ثبت نیز ، بدون توجه به اعتراض، عملیات ثبتی را 
با رعایت مقررات ، ادامه خواهد داد. در ضمن؛ عدم حضور مالکین املاک مجاور و صاحبان حقوق 
ارتفاقی ) در موعد مقرر و محل وقوع ملک مانحن فیه( مانع انجام عملیات تحدید حدود نخواهد شد.

تاریخ انتشار : 1402/05/01

آگهی تحديد حدود اختصاصی

رئیس اداره ی ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود -  شهریار خدری

 به موجب پرونده اجرائی با موضوع مطالبه مهریه تحت کلاسه بایگانی 140000۷۸۹ متعهد : شهناز شیرالی 
پور و افسانه سادات نیر و سیدنوراله نیر و سید محمد عرفان نیر و فرزانه سادات نیر و سیدروح اله نیر و مریم 
کریمی - متعهدله : مریم کریمی متعهد مرحوم آقای سید روح اله نام پدر سیدنوراله به شماره شناسنامه 
115۷ تاریخ تولد1۳5۸/0۷/1 صادره از اهواز دارای شماره ملی 1۷545501۹۳ یک دستگاه خودرو سواری 
سمند تیپ ال ایکس مدل 1۳۸۷ به شماره پلاک انتظامی ۳۸۷ و ۹5 -14 شماره موتور 124۸۷1۳1۸۹4 
شماره شاسی NAAC۹1CC۳۹F1۶۷4۳۹ رنگ خودرو خاکستری متالیک نوع سوخت بنزین تعداد 
چرخ 4 تعداد سیلندر 4 تعداد محور 2 وضعیت ظاهری و فنی :خورد و بدنه کاملا سالم و فاقد هرگونه آثار 
برخورد و یا تصادف و رنگ آمیزی و یا زنگزدگی بوده و داخل اتاق از جمله تودوزی و صندلی ها دارای روکش 
نو بودند چراغهای جلو و عقب و سپرها و شیشه ها و آینه ها و برف پاک کن ها همگی سالم و بدون نقض بودند 
ولی به علت در دسترس نبودن سویچ موتور روشن نشد در هنگام ورود به پارکینگ موتور سالم بوده است 
وضعیت لاستیک حدود ۷5 درصد ( است توضیحات واقع در پارکینگ مجتبی امانیه خیابان فرمانداری 
که طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری خودرو پلاک انتظامی ۳۸۷ و ۹5-14 به مبلغ 2/150/000/000 
ریال دو میلیارد وصد و پنجاه میلیون )ریال( ارزیابی شده و قطعیت یافته است مزایده از ساعت ۹ الی 12 
روز دوش�نبه 1۶ مرداد ماه 1402 در اداره اجرای اسناد رسمی اهواز واقع در اهواز کوی نبوت بلوار دعبل 
خزاعی جنب مجتمع قضایی شهید باهنر طبقه دوم اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو اداره اجرای اسناد 
رسمی اهواز از طریق مزایده به فروش می رسد مزایده از مبلغ پایه به شرح فوق شروع و به بالاترین قیمت 
پیشنهادی نقداً فروخته می شود و کلیه هزینه های قانونی به عهده برنده مزایده است و نیم عشر و حق 
مزایده نقداً وصول خواهد شد شرکت کنندگان در جلسه مزایده منضم به درخواست خرید می بایست 

فیش پرداختی معادل ده درصد مبلغ پایه را پرداخت و به اداره ارائه نمایند. م الف 5/۹۶0
تاریخ انتشار آگهی 1402/05/01

آگهی مزايده اتومبيل

رئیس اداره اجرای اسناد رسمی اهواز-محمد درفشان 

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری   تیپ : پی کی آی   به شماره پلاک: 
۸5۹ س ۳۷ ایران ۳2 مدل: 1۳۸5 به  رنگ: نقره ای_متالیک  
شماره شاسی : 0۶121۸  شماره موتور: M1۳140۳40۷  بنام 
علی ولی زاده گیفانی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

مفقودی
بدینوس�یله اعلام می دارد برگ سبز خودرو س�واری پژو پارس-  مدل 1۳۹0 – رنگ 

سفید روغنی
شماره موتور: 124۹02۸۳۸۳۹

NAAN21CAXCK1۳۷4۳۳ :شماره شاسی
شماره پلاک: ایران 2۹ -  145  س  11  

متعلق به جزاء شهبازی  به شماره ملی ۳2۳0۶۳۳۷۹2  مفقود گردیده و از درجه اعتبار 
ساقط می باشد.

مفقودی
بدینوسیله اعلام می دارد  برگ س�بز و سند کمپانی خودرو سواری استیشن تویوتا 

-  مدل 1۹۸2 – رنگ آلبالوئی
شماره موتور:   ۶0۷1۹۷

شماره شاسی:   04۸۳55
شماره پلاک: ایران 1۹ -  245  ه�  ۷1  

متعلق به آقای مهدی مومنی دهقی  به شماره ملی ۳25۷2015۶۷  مفقود گردیده و از 
درجه اعتبار ساقط می باشد.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 



چند روز قب��ل در توييت��ر تصوي��ري از يك صفحه 
مانيتور منتشر ش��د كه در آن پيام هايي نمايش داده 
شده و ادعا ش��ده بود كه متعلق به يكي از افراد شاغل 
در پيام رس��ان »بله« است كه به پيام ها و صفحه چت 
كاربران دسترسي دارد؛ بله نيز با انتشار بيانيه اي، تصوير 
منتشرش��ده در فضاي مجازي درباره دسترس��ي به 
پيام هاي كاربران اين پلتفرم را تأييد كرد. اين پيام رسان 
در بيانيه خود براي توجيه اين ميزان از دسترسي، به 
»سند قوانين و شرايط استفاده از بله« اشاره كرده كه در 
سال 1402 بندهاي مربوط به اين موضوع به آن اضافه 

شده و كمتر كاربر قديمي از آن آگاه است.
در روزهاي گذشته تصويري در فضاي مجازي دست به 
دست شد كه منتشركننده آن مدعي بود اين تصويري 
از صفحه مانيتور يكي از كارمندان پيام رس��ان »بله« 
اس��ت كه به پيام هاي ردوبدل ش��ده مي��ان كاربران 
اين پلتفرم دسترسي دارد. انتش��ار اين تصوير باعث 
واكنش هاي بسياري در فضاي مجازي شده و به شائبه 
دسترسي پيام رس��ان هاي ايراني به اطلاعات و نقض 
حريم خصوص��ي آنها دامن زد. در اين صفحه مانيتور 
محتوايي قابل رويت اس��ت كه به نظر مي رسد متن 
پيام هايي اس��ت كه كاربران در چت و گفت وگوهاي 
آنلاين خود مط��رح كرده اند. همي��ن موضوع باعث 
شده كه كاربران نسبت به سطح گسترده دسترسي 
كارمندان بله به اطلاعات و داده هاي كاربران معترض 

شوند.

   دستور سازمان فناوري اطلاعات 
در همي��ن رابطه اعلام ش��د ك��ه س��ازمان فناوري 
اطلاعات ايران صبح امروز جلس��ه اي با مديران ارشد 
اين پيام رس��ان داشته است. بر اين اس��اس از ايشان 
خواسته شده تا توضيحات خود را درباره تصوير منتشر 
شده در فضاي مجازي كه گفته مي شود از رايانه يكي 
كاركنان پيام رسان بله منتشر شده است، ضمن بررسي 
دقيق، فوراً به سازمان فناوري اطلاعات ايران ارايه دهد.

   بيانيه »بله« براي دفاع از خود
در همين راستا، پيام رس��ان بله با انتشار بيانيه اي كه 
فقط در صفحه توييتري اين پلتفرم منتشر شده است، 
تصوير را تأييد و اعلام كرد اين تصوير مربوط به سيستم 
مانيتورينگ اين پيام رسان اس��ت. اين پيام رسان در 
بيانيه خ��ود تأكيد كرده كه مانند تم��ام پلتفرم هاي 
ديگر موظف اس��ت تدابير لازم را ب��راي جلوگيري از 
كلاهبرداري ه��ا و حفظ امني��ت درخصوص فعاليت 
كاربران خود در پلتفرم اتخاذ كند. در همين راس��تا، 
به سند قوانين و شرايط اس��تفاده از بله كه در آدرس 
terms.bale.ai در دسترس است اشاره شده و آمده 
است: »براي كانال ها و بازوهايي كه به صورت عمومي 
در دسترس هستند، بله از الگوريتم هاي خودكار براي 
آناليز پيام ها براي جلوگيري از انتشار محتواي مجرمانه 
استفاده مي كند. همچنين كاربران مي توانند درصورت 
مش��اهده اين موارد، گزارش آن را به بازوي پشتيباني 

ارسال يا از گزينه »گزارش محتواي نامناسب« استفاده 
كنند. در اين حالت بله اين گزارش ها را بررسي مي كند 
و درصورت تأييد مجرمانه بودن آن، طبق قانون، برخورد 
لازم انجام مي شود. لازم به ذكر است با گروه هايي كه 
بيش از هزار عضو داشته باشند، در حوزه بررسي محتوا 
مشابه كانال هاي عمومي رفتار مي شود.« بنابر اعلام 
بله، آنچه در اين تصوير از صفحه مانيتور منتشر شده، 
مربوط به ابزار اجرايي همين موضوع اس��ت. اين ابزار 
صرفاً حاوي محتواي منتشرشده در كانال هاي عمومي 
و گروه ه��اي بيش از 1000 عضو اس��ت كه به صورت 
سيستمي و حسب نياز، جهت مقابله با كلاهبرداري از 
كاربران مورد بررسي قرار مي گيرد. اين پلتفرم مدعي 
اس��ت اطلاعات خصوصي كاربران، آيدي و ش��ماره 
فرستنده محتوا و مواردي از اين قبيل در جهت حفظ 
حريم خصوصي كاربران به عنوان خط قرمز »بله« در 
حيطه اين ابزار وجود ندارد و تنها محتوا به صورت بي نام 
در آن وجود دارد. بله در انتهاي بيانيه خود، حق قانوني 
جهت پيگيري و برخورد با منتشركنندگان اين تصوير 

را براي خود محفوظ داشته است.
استناد به سند قوانيني كه كمتر كسي از آن آگاه است

بله در بيانيه خ��ود و در توجي��ه قانوني بودن چنين 
دسترسي، به سند قوانين و شرايط استفاده از بله كه 
در آدرس terms.bale.ai در دسترس است، اشاره 
كرده. در بخش 2-1-۶ مربوط به »قوانين و ش��رايط 
برخورد با محتواي مجرمانه« آمده است كه بله براي 
كانال ها و بازو هايي كه به صورت عمومي در دسترس 
هستند يا كانال هاي خصوصي كه لينك دعوت آنها 
به صورت عمومي منتشر شده باشد و نيز گروه هايي كه 
بيش از هزار عضو داشته باشند، از الگوريتم هاي خودكار 
براي آناليز پيام ها براي جلوگيري از انتش��ار محتواي 
مجرمانه اس��تفاده مي كن��د. البته نكت��ه قابل توجه 
اينجاست كه سند يادشده به تازگي و در ماه هاي اخير 
به روزرساني ش��ده. اگر تاريخچه اين صفحه را مرور 
كنيد، تا 10 فروردين ماه 1402 از آناليز پيام ها و اينكه 

بررسي محتواي كانال هاي خصوصي كه كد دعوت شان 
به صورت عمومي منتشر شده يا گروه هاي بالاي هزار 
عضو مش��ابه با كانال هاي عمومي برخورد مي شود، 
س��خني به ميان نيامده اس��ت. اين بخش حداقل از 
خردادماه امسال به شرايط و قوانين استفاده از بله اضافه 
شده، اما كمتر كاربر قديمي از آن آگاه است. زماني كه 
كاربران براي عضويت در يك پلتفرم اقدام مي كنند، 
ش��رايط و قوانين آن را مطالع��ه و تأييد مي كنند؛ اما 
درصورت به روزرساني اين قواعد بايدبه تمامي كاربران 
اطلاع رس��اني صورت مي گرفت كه به نظر مي رس��د 

چنين چيزي رخ نداده است.
نشت اطلاعات براي شركت هاي ايراني هزينه اي ندارد

همچنين به گزارش پيوس��ت، بابك نق��اش در اين 
خصوص اظهار كرد: »نشت اطلاعات هزينه اي براي 
شركت هاي ايراني ندارد، شايد همين موضوع است كه 
هرازچند گاهي خبر از نشت اطلاعات كاربران يكي از 
پلتفرم هاي ايراني بدون اينكه دغدغه اي عمومي ايجاد 
كند منتشر مي شود. از سويي تضمين هاي قانوني با 
ضمانت اجرايي نيز براي امنيت كاربران تعريف نشده 
اس��ت تا حداقل به واس��طه آن، افرادي كه داده هاي 
حساس و غيرحساس را در اختيار دارند، اجبار و الزام 
ارزش گذاشتن روي داده هاي مردم را درك كنند. در 
مورد افشاي گزارش هاي مردمي در پيام رسان بله دو 
نكته قابل توجه است. اول اينكه پيام رسان هاي بومي، 
عزيزكرده هاي دولت هستند كه حداقل طي يكسال 
اخي��ر از هر ن��وع حمايت مادي و معن��وي برخوردار 
بوده اند ولي همين اتفاق به ظاهر س��اده نشان دهنده 
سطح ش��لختگي در حفظ اطلاعات است و نبود ساز 
و كارهاي قاط��ع براي حفظ محرمانگي داده ها.« وي 
بيان كرد: »نكت��ه بعد اينكه اي��ران دومين اينترنت 
محدود دنيا را دارد و همين عامل نشان مي دهد فضاي 
مجازي ايران تا چه اندازه محدود است و نياز به يادآوري 
نيست با فيلترينگ گسترده پيام رسان ها و شبكه هاي 
اجتماعي، استفاده از پلتفرم هاي داخلي يك انتخاب 

نيس��تند و اگر كاربران قادر به استفاده از فيلتر شكن 
نباشند يا علاقه مند به اس��تفاده از آن نباشند گزينه 
ديگري جز استفاده از پيام رسان هاي ايراني ندارند. از 
سويي دسترسي به پيام رسان هاي داخلي فقط محدود 
به داخل مرزهاي ايران است و طبيعي است همه انتظار 
داشته باشند كه با توجه به محدوديت دسترسي، امنيت 
آن نيز افزايش يابد اما تجربه »بله« نشان داد كه معمولا 
نفوذ و نشت اطلاعات از داخل سيستم صورت مي گيرد. 
مروري بر هك يا نفوذهايي كه صورت گرفته نيز اين 

را نشان مي دهد.«

   داده هاي مردم طبق چه اس�تانداردي در 
سازمان ها نگهداري مي شوند؟

نقاش اظهار كرد: »هك ها و افشاي اطلاعات حساس 
نيز به يك كمدي شبيه شده اند. شايد به همين دليل 
است كه در آخرين نمونه هك ها، رييس بنياد شهيد به 
جاي شرمساري از عدم تامين امنيت زيرساخت هاي 
اين نهاد، به هكرها طعنه مي زند و از كج سليقگي آنها 
مي گويد. البته بنياد ش��هيد از معدود مواردي است 
كه جري��ان هك حداقل به طور ضمني توس��ط يك 
مقام رس��مي در آن تاييد ش��ده و مانند ايميل هاي 
منسوب به دادستاني، انرژي اتمي يا شهرداري تهران، 
با بي اعتنايي مس��وولان و نبود گ��زارش براي افكار 
عمومي همراه نش��ده اس��ت. گذري به سامانه شكار 
كه آن هم غيررسمي و بنا بر ادعا به صورت داوطلبانه 
راه اندازي شده است نشان مي دهد اطلاعات حساس 
كاربران ايراني از كدملي و نش��اني محل س��كونت تا 
شماره تماس و اطلاعات هويتي، اكنون نقل اينترنت 
شده است. آنچه نگران كننده است نبود ساز وكارهايي 
است كه مي توانند مانع از نش��ت و افشاي اطلاعات 
شوند. اموري كه ذاتا از جنس پدافند غيرعامل هستند 
و آسيب پذيري ها را كاهش مي دهند. در شرايط فعلي 
مشخص نيست كه تا چه س��طح از افراد شركت ها و 
سازمان هاي مختلف به داده ها دسترسي دارند و اين 
داده ها با چه استانداردهايي نگهداري مي شوند.« وي 
خاطرنش��ان كرد: »در اغلب نقاط دنيا نشت داده ها 
يا افش��اي غيرمجاز اطلاعات تأثي��ر قابل توجهي بر 
سازمان ها از جمله زيان هاي مالي، آسيب هاي اعتباري 
و مس��ووليت هاي قانون��ي دارد. ب��راي جلوگيري از 
نش��ت اطلاعات اقدامات متعددي مانند شناسايي و 
طبقه بندي اطلاعات، كنترل دسترسي، رمزگذاري، 
آموزش كاركنان و قراردادهاي عدم افشا قابل انجام 
است. در اين زمينه اس��تانداردهاي زيادي نيز وجود 
دارد كه مي تواند يك س��اختار قاب��ل اطمينان براي 
محافظت از داده ها ايجاد كنند. در اغلب شبكه هاي 
اجتماعي، كارمندان )تعيين صلاحيت شده( فقط به 
اطلاعاتي كه براي تكميل بررسي لازم است دسترسي 
دارند. تمام اطلاعات مرتبط با كاربران اعم از حساس و 
غيرحساس مانند اطلاعات شخصي يا الگوهاي رفتار 
محرمانه تلقي مي شوند و در نهايت هر داده اي كه ديگر 

مورد نياز نيست حذف مي شوند.«
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سياست گذاري فناوري اطلاعاتي در كشور نيازمند تجديدنظر است
مركز پژوهش هاي مجلس در گزارش��ي با اشاره به نقش 
فناوري اطلاعات در جهت دموكراس��ي مستقيم، تاكيد 
كرد: توسعه فناوري هاي اطلاعاتي توسعه اي سياسي است 
و نياز به سياست و سياس��ت گذار )دولت( دارد. به گزارش 
مهر به نقل از مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي، 
مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در گزارشي به 
موضوع توسعه فناوري هاي اطلاعاتي در جهت دموكراسي 
مستقيم پرداخته است. در بخشي از اين گزارش آمده است: 
در اين گزارش دموكراسي مس��تقيم به عنوان پيشنهاد 
نهايي فناوري هاي اطلاعات براي حكمراني مطرح شده 
است و فيسبوك، گوگل و بلاكچين به عنوان سه پلتفرم 
در راستاي دموكراس��ي مستقيم بررسي ش��ده اند. اين 
فناوري هاي اطلاعاتي در عين حال كه به شكلي مويرگي 
همه عرصه هاي زندگي را سلطه پذير كرده ند، عليه نفوذ 
دولت عمل كرده و از حدود دولت هاي رس��مي كاسته اند. 
به بيان ديگر ابع��اد قدرت )به معناي عام( را گس��ترده تر 
كرده اند، اما از مس��ووليت پذيري آن كاس��ته اند.« در اين 
گزارش به بررسي نظريات صاحبنظران درباره »دولت به 
عنوان پيشران و جهت گسترش فناوري هاي اطلاعاتي« و 
»گسترش فناوري هاي اطلاعاتي در جهت استقلال زندگي 
از دولت« پرداخته شده است. در بخش نتيجه گيري و ارايه 
توصيه هاي سياس��تي مركز پژوهش هاي مجلس تاكيد 
كرده اس��ت: »امروز مسير توسعه از طريق اطلاعات براي 
سياست، اقتصاد و فرهنگ به پيشنهاد پلتفرم رسيده است. 
پلتفرم پيشنهادي جامع است و در جهان بازي هاي آنلاين، 
دنياهاي مجازي موازي )مثل متاورس شركت فيسبوك يا 
همان متا، ( سرويس هاي ارايه ويدئو براساس درخواست 
)Video on Demand(، اينترنت اشيا، سيستم هاي 
كاريابي و سازمان هاي توزيعي كار و مانند آن درحال بازتوليد 
خود از طريق فناوري هاي مختلف است. نه فقط پلتفرم ها 
در سياس��ت مداخله مي كنند كه دولت ها صراحتاً از لزوم 
حكمراني پلتفرمي و تشبه به فرم پلتفرم در شيوه كارشان 
سخن مي گويند. يكي از مثالهاي جالب توجه پيشنهادي 
است كه براي ساختار حقوقي - سياسي شهر فناوري نئوم 
عربستان سعودي مطرح شده است. حكومت سعودي وعده 
داده ساختار حقوقي اين ش��هر از ساختار حقوقي كشور 
اصلي عربستان جدا باشد به نحوي كه يك نظام حقوقي 
خودمختار كه سرمايه گذارانش تعيين مي كنند آن را اداره 
خواهد كرد. درحقيقت پرسش��ي كه به وجود مي آيد اين 
است كه اگر امروز مجموعه اطلاعات و توان پردازشي كه در 
بخش خصوصي وجود دارد قابل مقايسه با دولت نيست آنگاه 
چه چيزي براي دولت مي ماند؟ آيا دولت ديگر صلاحيت 
و ابزارهاي كافي جهت برعهده گرفتن مسووليت جامعه را 
دارد؟ آيا هنوز چيزي براي دولت باقي مانده كه اطلاعات 
نمي تواند همه آن را به دست بياورد و در خود هضم كند؟ 
اين پرسش اصلي است كه پيش روي حكمراني در عصر 
اطلاعات قرار دارد. نمي توانيم به دولت ها توصيه كنيم به 
گسترش اطلاعات كمك نكنند. نمي توانيم همچنين به آنها 
به سادگي بگوييم در برابر نفوذ الگوي پلتفرمي به سياست 
مقاومت كنند. به نظر مي رس��د هرچقدر دولت در زمينه 
توسعه زيرساخت ش��بكه و اينترنت سرمايه گذاري كند 
بيشتر به پلتفرمي شدن جامعه كمك كرده است. پلتفرم 
شيوه جديدي از جمع شدن ما دور يكديگر و وحدت يافتن 
ماس��ت. امروز ارزش علوم به جاي توانايي شان در گزارش 
حقيقت صرفاً از طريق كاركردش��ان سنجيده مي شود؛ 
اين اتفاق وابس��ته به فاصله ظاهراً امني است كه موقعيت 
پلتفرمي از جريان اتفاق ها براي دولت ايجاد و فراهم كرده 
بنابراين دولت مسووليتي در قبال حقيقت برعهده ندارد، 
دولت صرفاً يك پلتفرم است. حقيقت هرچه باشد صرفاً و 

نهايتاً كالايي است كه بايد توليد شود و به سلامت به دست 
مصرف كننده اش برسد. امروز اين تصادفي نيست كه تلاش 
براي حق رأي و به دست گرفتن سرنوشت به تلاش براي 
اتصال به شبكه تبديل شده است. اين تغيير ذائقه سياسي را 
نمي توانيم دست كم بگيريم، همچنين كاملا روياپردازانه 
و ناشي از نشناختن ماهيت دولت است كه بخواهيم تحت 
عناويني مانند دموكراسي مستقيم يا دموكراسي پلتفرمي 
همه پيشنهادهاي فناوري را بپذيريم و دولت را كاملا به يك 
پلتفرم تبديل كنيم. پيدايش پيشنهاد پلتفرم و فراگيري 
آن به خوبي نشان مي دهد كه سپردن انتخاب مسير رشد 
فناوري هاي اطلاعاتي به خود آنها به كجا مي رسد. اما اگر 
پلتفرم در مركز سيستم اطلاعاتي بنشيند معنايش اين است 
كه ديگر اين مركز قصد ندارد لااقل در معناي سنتي كلمه 
مسووليت سياسي پيرامون را برعهده بگيرد. دموكراسي 
مس��تقيم امروز عمدتاً در معناي دموكراس��ي پلتفرمي 
پيشنهادي معنادار به ش��مار مي آيد. پلتفرم ها در جهت 
اضمحلال دولت حركت مي كنند و فناوري هاي ش��ان را 
توسعه مي دهند. مساله اين نيست كه پلتفرم ها واقعاً به اين 
هدف برسند، بلكه بيشتر اين جهت كلي حركت آنهاست. 
حركت آنها در اين راس��تا گاهي كاملا آگاهانه و عامدانه و 
گاهي نيمه آگاهانه است. اما اين كشمكش ميان دو سرمنشأ 
مشابه قدرت در جامعه و دو پادشاه به شيوه سنتي نيست، 
بلكه ميان دو ايده است: ايده ضرورت دولت به عنوان تكيه 
گاه آگاهانه جامعه از سويي، و تكيه بر پلتفرم كه نقاط سياسي 
مبهم يا حتي پنهاني دارد و مسووليت كاملا محدودي در 
قبال جامعه مي پذيرد از سويي ديگر. بدون تشخيص اين 
جهت بنيادين نمي توانيم در قبال مجموعه اتفاقي كه امروز 
در عرصه فناوري اطلاعات درحال رخ دادن است توضيحي 
داشته باش��يم و موضعي بگيريم، مگر آنكه ساده انگارانه 
مجموعه اتفاقها را به فعل و انفعالات پراكنده و جزيي ابزارها 
و بازارهايشان فرو بكاهيم. با اين وصف مهم ترين كار دولت 
امروز بازانديشيدن به آن است كه بيش از پلتفرم ها و غير 
از پلتفرم ها چرا هنوز بايد و چگونه هنوز مي تواند به معناي 
واقعي مركز باشد، سرنوشت كل را برعهده بگيرد و به كار 
ويژه اش بپردازد. اين مسير تنها به شرطي پيموده مي شود 
كه نوعي بيداري، آگاهي و استقامت در دولت پديد آيد كه 
او را از پيروي صرف از پيشنهادهاي فناوري هاي اطلاعاتي 
باز دارد و موفق به ارزيابي آنها كند. با اين حس��اب، توسعه 
فناوري هاي اطلاعاتي توسعه اي سياسي است و البته نياز 
به سياست و سياست گذار )دولت( دارد؛ نمي توان آن را به 
پيشآمد روزگار سپرد و برخورد پسيني و انفعالي با آن داشت، 
ضرورتي كه »مركز ملي فضاي مجازي« در ايران براساس 
آن تأسيس شده است، اما هنوز مقصود از آن حاصل نشده 
اس��ت؛ مواجهه با فناوري هاي اطلاعاتي نياز به »سياست 
توسعه و توليد« دارد، درحالي كه عمده سياست گذاري ما 
در اين حيطه »سياس��ت گذاري كنترل و مصرف« است؛ 
فناوري هاي اطلاعاتي پديداري دربرگيرنده همه زندگي و 
متعاقباً تعيين كننده ماهيت دولت و ابزارهايي براي رسيدن 
به مقاصد خويش هستند. سياست گذاري در اين حيطه بايد 
امري بنيادين تلقي شود و به جاي واسپاري به متخصصان 
حيطه فناوري اطلاعات يا دستگاه هاي امنيتي، از مجموعه 
سرمايه سياس��ت گذاري در كش��ور، اعم از انديشمندان 
سياسي، جامعه شناسان و اهل فرهنگ استفاده كند. طبيعتاً 
رسيدن به سياستي براي توسعه فناوري هاي اطلاعاتي، 
ابتدا نيازمند تقويت و تعميق گفت وگوهاي علمي و عمومي 
درباره طرح و جهت اين فناوري ها است. بر اين اساس، سابقه 
سياست گذاري فناوري هاي اطلاعاتي در كشور، از جمله 
راهي كه مركز ملي فضاي مجازي تاكنون طي كرده است، 

نيازمند مطالعه و ارزيابي و تجديدنظر است.

جلوه اي دیگر از نگراني كاربران از ناامني پلتفرم هاي داخلي، با انتشار پيام هایي از »بله«

ترسي كه واقعي شد
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2- نام و نشاني مناقصه گزار: استان خراسان رضوي–كیلومتر 165 جاده مشهد/سرخس-شركت پالايش گاز شهید هاشمي نژاد.
3- شرايط مناقصه گر: كلیه شركتهاي داراي  رتبه 6 )شش(گواهینامه صلاحیت اداره تعاون، كار و رفاه اجتماعي، دركد فعالیت نگهداری و خدمات 

فضای سبز كه در ارزيابي كیفي مرتبط، امتیاز لازم را وفق معیارهاي اعلام شده كسب نمايند.
4- مهلت و آدرس دريافت اسناد: حداکثر تا ساعت 19 مورخ 1402/05/04 ، متقاضیان می توانند از طريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)سامانه 
ستاد( به آدرس https://www.setadiran.ir تمامی اسناد مناقصه را دريافت و در مناقصه شرکت نمايند، لازم به ذکر است تمامی مراحل برگزاری 

مناقصه از طريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)سامانه ستاد( انجام خواهد شد.
متقاضیان بعد از دريافت استعلام ارزيابی کیفی وتمامی اسناد مناقصه مي بايست حداكثر تا ساعت 18:59  مورخ 1402/05/19 استعلام ارزيابي  

کیفی تكمیل شده را به همراه تمامی مدارك مورد نیاز و ساير اسناد مناقصه در سامانه مذکور بارگزاری و ارسال نمايند.
4 – برآورد مناقصه:  مبلغ 162,000,000,000 ريال)يکصد و شصت و دو میلیارد ريال(.

5– میزان و نوع تضمین شركت در مناقصه:  مبلغ 8,100,000,0000 ريال )هشت میلیارد و يکصد میلیون ريال( از انواع تضامین مجاز اعلام شده در 
آيین نامه تضمین معاملات دولتي مي باشد.

6- زمان گشايش پاكت ها: پاكت هاي مناقصه راس ساعت 9 مورخ 1402/05/25 در حضور پیشنهاد دهندگان و با حداقل 3 پیشنهاد قیمت در آدرس 
مشهد، خیابان آبكوه، نبش آبكوه 7 )دانشسراي شمالي( ، شماره 255، شركت پالايش گاز شهید هاشمي نژاد اتاق کنفرانس گشايش خواهد يافت. 
لازم به يادآوری است با توجه به اينکه مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی کیفی)فشرده(می باشد. لذا لازم است مناقصه گران علاوه بر تکمیل و 

بارگزاری اسناد ارزيابی کیفی و مستندات مربوطه، نسبت به بارگزاری همزمان پاکات)الف(،)ب(و)ج( در سامانه اقدام نمايند.

فراخوان مناقصه يک مرحله ای عمومی همزمان با  ارزيابی کيفی )فشرده(

نوبت دوم
شناسه آگهي : 1532503

شركت ملي گاز ايران
)S.G.P.C( شركت پالايش گاز شهید هاشمي نژاد

روابط عمومی شرکت پالايش گاز شهید هاشمی نژاد

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور اجراي پروژه ذيل كه بر اساس فهرست بهاي پايه سال 1402 برآورد گرديده مطابق مشخصات زير نسبت به انتخاب پیمانكار ذيصلاح اقدام نمايد، لذا از كلیه پیمانكاران واجد صلاحیت 
كه داراي سابقه كاري مرتبط هستند دعوت مي شود از تاريخ 1402/05/01 تا تاريخ1402/05/03  ساعت 14 براي خريد اسناد ارزيابي كیفي و اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمايند.

1- قیمت خريد اسناد ارزيابي و مناقصه مبلغ4/000/000  ريال مي باشد كه مي بايست به حساب شماره IR 630100004001103403018818 به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران و شناسه 
حساب 315103473295010000000000000000 واريز و فیش واريزي آن همراه با درخواست شركت در مناقصه تحويل گردد.

2- ضمانتنامه شركت در مناقصه مي بايست به صورت ضمانتنامه بانكي يا واريز وجه نقد به شماره حساب IR 040100004001103406375983 و شناسه حساب 941295010100000000000000000000 به نام تمركز سپرده جاري شركت آب منطقه اي 
بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران ارايه گردد.

3- آخرين مهلت بارگذاري مدارك به صورت الكترونیكي در سامانه ستاد تا ساعت 9 صبح روز شنبه مورخ1402/05/14  مي باشد. 
توجه: تنها پاكت الف )تضمین شركت در مناقصه( علاوه بر فايل الكترونیكي مي بايست به صورت فیزيكي به دبیرخانه محرمانه شركت آب منطقه اي بوشهر )دفتر حراست( تحويل گردد.

-4 پاكت ها در ساعت 10 روز شنبه مورخ1402/05/14  گشوده خواهد شد. حضور يك نفر نماينده از طرف پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پیشنهاد آزاد است.
5- هزينه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.

-6 به پیشنهادات فاقد امضاء )ديجیتالي( مشروط و مخدوش مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
7- كلیه اسناد ارزيابي و مناقصه و مدارك ارايه شده مي بايست به مهر )الكترونیكي( و امضاء مجاز )ديجیتالي( تعهدآور برسد.

8- ارايه كد شناسايي ملي الزامي مي باشد.
9- ارايه گواهي صلاحیت ايمني توسط پیمانكاران الزامي مي باشد.

10- مدت اعتبار پیشنهاد قیمت: 3 ماه

تجديد آگهي مناقصه عمومي 
همزمان با ارزيابي كيفي )فشرده( 

نوبت اول

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

وزارت نیرو
شركت مديريت منابع آب ايران

دستگاه نظارتمحل تامین اعتبارتضمین شركت در مناقصه )ريال(رشته و حداقل پايهمدت اجرامحل اجرامبلغ برآورد اولیهموضوع مناقصهشماره فراخونرديف

12002001431000016
مرمت تغذيه مصنوعي 

آردو و تثبیت سازه 
سد آب پا

131/158/674/910
استان بوشهر، 

شهرستان 
دشتستان

استاني56/558/000/000 آب12 ماه
دفتر فني شركت 

آب منطقه اي 
بوشهر

شركت خمیرمايه و الكل رازي )سهامي عام( در نظر دارد عملیات اجرايي تعمیرات ساختماني واحد حراست و انفورماتیك را از طريق 
مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره 110-1402 به پیمانكاران واجد شرايط واگذار نمايد، لذا از كلیه شركت هاي توانا در اين زمینه 
دعوت مي گردد در صورت تمايل جهت شركت در مناقصه و ارايه پیشنهاد قیمت از تاريخ انتشار آگهي و حداكثر تا ده روز پس از آن 
)توزيع اسناد از مورخ  1402/04/31تا1402/05/09 (، پس از واريز نمودن مبلغ 500,000 ريال به حساب شماره  0103106435002 بانك 

صادرات بنام شركت خمیرمايه و الكل رازي جهت دريافت اسناد به نشاني ذيل الذكر مراجعه نمايند: 
٭اهواز كیلومتر 35 جاده آبادان، جنب دعبل خزاعي، شركت خمیرمايه و الكل رازي، اداره بازرگاني داخلي، امور قراردادها، شماره 

تماس 33131330-061و نمابر به شماره 061-33131330 
 ٭دفتر تهران: خیابان س�ئول، نرس�یده به نیايش، نبش 12 مت�ري دوم، پلاك 92، منطقه 19، كد پس�تي: 73793-19958 تلفن:

021-88673811-13 
٭جهت پاسخگويي به سوالات و رفع ابهام اسناد با شماره 06133131345 تماس بگیريد.

توضیحات: 
1- مشاركت كنندگان مجاز بايستي حداقل رتبه 5 ابنیه را دارا باشند.

2- تاريخ سايت ويزيت ساعت 10 صبح روز سه شنبه مورخ1402/05/10  مي باشد.
3- سپرده شركت در مناقصه: 400,000,000 ريال مي باشد.

4- آخرين مهلت تسلیم پیشنهاد قیمت نیز ساعت 16 روز دوشنبه مورخ  1402/05/16مي باشد.
5- هزينه چاپ آگهي در روزنامه بعهده برنده مناقصه خواهد بود.

٦- به پیشنهادات مبهم و مشروط و مخدوش و پیشنهاداتي كه بعد از موعد مقرر ارسال گردد مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.

 آگهي مناقصه عمومي
 شركت  خمیرمايه و الكل رازي يك مرحله اي  1402-110

 )سهامي عام(

شناسه آگهی :1534831

دريچه



تعادل|
مجلس با نهايي كردن قان��ون واردات خودروهاي 
كارك��رده خارج��ي آن را در قالب قان��ون به دولت 
ابلاغ كرد تا ورود خودروهاي دست دوم از برندهاي 
بين المللي با هيچ مانع قانوني روبرو نباش��ند. حال 
ت��وپ واردات خ��ودرو در زمين دولت اس��ت، بايد 
منتظر مان��د و ديد دولت براي برداش��تن گام آخر 
واردات خودرو، چه نو و چه كاركرده، چه اقداماتي 
را در دس��توركار قرار مي دهد. آيا مي تواند مديران 
ارش��د بانك مركزي را راضي كند ت��ا ارز مورد نياز 

شركت هاي وارد كننده خودرو را تامين كنند؟

   قانون واردات خودرو ابلاغ شد
محم��د باقرقاليباف در نامه اي به ابراهيم رييس��ي 
قان��ون واردات خودروهاي دس��ت دوم خارجي را 
ابلاغ كرد. با فرس��تادن اين قانون از بهارس��تان به 
پاستور حال توپ واردات خودروهاي دست دوم در 
زمين دولت است. دولت براي اجراي اين قانون در 
ابتداي امر بايد س��از و كار اجرايي آن را طي دستور 
العملي تدوين كند. همانطور ك��ه در گزارش هاي 
قبلي نيز عنوان ش��د، بزرگ تري��ن مانع براي ورود 
خودروه��اي خارج��ي، تامين ارز م��ورد نياز براي 

واردات سواري هاي دست دوم خارجي است. 
وزارت صم��ت دولت س��يزدهم ش��هريور 1401 
دس��تورالعمل اجرايي ب��راي واردات خودروهاي 
صفر كيلومتر را تهيه و در هيات به تصويب رس��اند 
اما به رغم گذش��ت 10 ماه هنوز نتوانس��ته واردات 
خودروهاي ن��و را نهايي كند. هنوز خبري از تزريق 
خودروهاي وارداتي در بازار نيس��ت. وزير پيشين 
صمت سال گذش��ته وعده داده بود تا پايان خرداد 
200 هزار دستگاه خودرو ثبت س��فارش شوند. با 
فرض ثبت س��فارش 200 هزار دس��تگاه خودرو، 
چنانچه 10 درصد از اين خودروها نيز بعد از ورود به 
گمرك و طي مراحل قانون امكان ترخيص از گمرك 
را پيدا مي كردند بايد تاكنون حدود 20 هزار دستگاه 

خودروي وارداتي در بازار حضور داشتند.
بنابراين ب��ه نظر مي رس��د دولت بي��ش از تدوين 
آيين نامه ورود خودرو بايد فكري به حال تامين ارز 
مورد نياز براي واردات خودروهاي دست دوم كند. 
مديران ارش��د بانك مركزي به عن��وان اصلي ترين 
س��د در مس��ير تخصيص ارز براي واردات خودرو 
هستند. آنها به محدوديت هاي ذخاير ارزي كشور 
اشاره مي كنند و معتقدند در شرايطي كه ارز مورد 
نياز براي كالاهاي اساس��ي و دارو با دشواري تامين 
مي شود، تخصيص ارز به واردات خودروي سواري 

محلي از اعراب ندارد. 
برخي كارشناسان معتقدند اگر دولت ارزي داشت 
آن را تا كنون براي واردات خودروهاي صفر كيلومتر 
وارداتي تخصيص مي داد اين كارشناسان چندان به 
واردات خودروهاي دست دوم خوش بين نيستند. 
آنها تاكي��د مي كنند به رغم موافق��ت هيات عالي 
نظارت مجمع تش��خيص مصلحت نظام )به عنوان 
جدي ترين مخالف واردات خودروهاي دس��ت دوم 

خارجي( و ابلاغ قانون واردات سواري هاي كاركرده 
از سوي مجلس به دولت خبري از ورود خودروهاي 

دست دوم نخواهد شد.

   اسقاط خودروي فرسوده
مانع جديد واردات

پي��ش از نهايي ش��دن آيين نام��ه واردات خودرو هاي 
كاركرده و دس��ت دوم، موانع جديدي براي آن در نظر 
گرفته ش��د. بر اساس ش��رط جديد و به نقل از رييس 
ستاد نوس��ازي ناوگان و اس��قاط خودروهاي فرسوده، 
واردكنندگان خ��ودرو كاركرده بايد ب��راي هر دو عدد 
دستگاه وارداتي، يك گواهي اسقاط ارايه دهند و امكان 
واريز وجه ريالي معادل آن ميس��ر نيست. پيش از اين، 
براي واردات كاميون كاركرده نيز ش��رط اسقاط برقرار 
بود. اما اين ش��رط فعلًا به دليل نياز كش��ور به كاميون 
تعليق ش��ده و واردكنندگان مي توانند با پرداخت 1.5 
درصد قيمت خودرو، جايگزيني براي گواهي اس��قاط 
ارايه بدهند. بايد توجه داشت كه در شرايط فعلي و تعداد 
محدود خودروهاي فرسوده، زماني كه تنها شرط واردات 
خودرو كاركرده، اسقاط خودروي فرسوده باشد، مي تواند 

منجربه افزايش چشم گير نرخ اين خودروها شود.

   دولت موضع خود
در مورد واردات خودرو را شفاف كند

در همين راس��تا، عضو كميس��يون صنايع و معادن 
مجلس در پاسخ به اينكه آيا ارز مورد نياز براي واردات 
خودرو كاركرده تامين شده است يا خير، به ايلنا گفت: 
دولت بايد به اين پرس��ش پاس��خ بدهد و بگويد چرا 

در آستانه اس��تيضاح فاطمي امين شتاب زده لايحه 
دوفوريتي براي واردات خودرو كاركرده را به مجلس 
تقديم كرد؛ اما تا به امروز اقدامي براي عملياتي كردن 
آن  انجام  ن��داد؟ آيا دولت پيش از تقديم اين لايحه به 
مجلس بررسي هاي همه جانبه را انجام نداده بود و نظر 

بانك مركزي را در اين باره نپرسيد؟
سيد احمد رسولي نژاد با اشاره به اولين تجربه تقديم 
طرح واردات خودرو كاركرده از سوي مجلس در سال 
۹۹، تصريح كرد: بانك مركزي در آن س��ال با واردات 
خودرو بدون انتقال ارز موافقت كرد. اما بانك مركزي با 
اعمال نفوذ عده اي ديدگاه خود را در مجمع تشخيص 
مصلحت نظام تغيير داد. در حال حاضر بانك مركزي 
بايد به اين  پرسش پاسخ بدهد كه اگر امروز  مشكل ارز 
داريم چرا در اين حجم  خودرو لوكس وارد كشور شده 
و مي شود؟ اين در حالي است كه وزارت اقتصاد و بانك 
مركزي همواره از توليدكنندگان مي پرسند كه ارز براي 

تامين مواد اوليه را از كجا تامين مي كنند.
عضو كميس��يون صنايع و معادن مجلس ادامه داد: 
مجلس از دولت تش��كر مي كند كه لايحه دوفوريتي 
واردات خودرو كاركرده را تقديم كرد تا مش��كل بازار  
خودرو را حل كند اما چرا اقدامي براي عملياتي كردن 
آن نمي كند ما تا چه زمان بايد در جاده ها قرباني بدهيم؟  
بارها پليس راهور اعلام  كرد كه خودروهاي بي كيفيت 
داخلي و يا همان ارابه هاي مرگ عامل اصلي تصادفات 
در كشور هستند. مجمع تشخيص مصلحت و مافياي 
خودرو داخلي و خارجي بايد نسبت به جان هايي كه در 

اين چند سال از دست رفتند پاسخگو باشد.
به گفته اين نماينده مجلس؛ بايد سخنگوي دولت كه 

در همه زمينه ها اظهارنظ��ر و حتي براي مجلس نيز 
تعيين تكليف مي كند درباره موضع دولت در زمينه 
واردات خودروي كاركرد به صورت شفاف سخن بگويد.

نماينده مردم دماوند و فيروزكوه با بيان اينكه مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام در زمان تعطيلي مجلس 
يك بار مصوبه مجل��س را رد كرد، گفت: متاس��فانه 
ريي��س مجلس نظر مجم��ع را ابلاغ ك��رد و در واقع 
مجمع برخلاف قانون اساس��ي اقدام به قانونگذاري 
كرد در حالي كه طبق اصل 5۷ قانون اساسي وظيفه 
قانونگذاري متوجه مجلس اس��ت اما  مراكز مختلف 
اقدام  قانونگذاري مي كنند. وي ادامه داد: قانونگذاري 
را يا به اشخاص واگذار كنيم و يا اينكه بايد اين روند را 
متوقف كنيم. افرادي كه در برابر مردم پاسخگو نيستند 
و مردم آنها را نمي بينند، در واقع افراد نامرئي هستند 
كه قانونگ��ذاري مي كنند. اما اين نمايندگان مجلس 
هستند كه ناسازها را نسبت به رفتارهاي غيرقانوني 

اين جماعت مي شنوند.
رس��ولي نژاد تصريح كرد: زماني ك��ه دولت لايحه 
دوفوريت��ي مي دهد به اين معناس��ت كه منابع آن 
را تامين كرده و اي��ن موضوع نيز درآمدهاي دولت 
را كاه��ش نمي دهد، آيا اين ط��رح فقط براي عدم 
اس��تيضاح فاطمي امين به مجلس ابلاغ ش��د؟ آيا 
دولت مي خواهد خودرو وارد كش��ور ش��ود؟ هدف 
مجلس از واردات خ��ودرو واردكردن خودروهايي 
ب��ا قيمت 5 تا 20 هزار يورو اس��ت تا قيمت خودرو 
داخلي تنظيم و كيفيت آنها بالا برود؟ از اين رو بر اين 
نكته تاكيد مي كنم كه دولت موضع خود را در اين 

زمينه به شكل شفاف مطرح و بيان كند.
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معادن راكد واجد شرايط 
واگذار مي شود

معاون وزير صمت گفت: احياي معادن راكد سرعت 
گرفته و امسال معادن راكد واجد شرايط طي مزايده 
به متقاضيان واگذار مي ش��ود. به گزارش خبرگزاري 
مهر، رضا محتش��مي پور اظهار داشت: در خصوص 
صدور گواهي فني و مالي اصلاحاتي انجام ش��ده كه 
طي آن ماشين آلات براي اشخاص حقيقي، جزو دارايي 
محسوب مي شود كه بتواند امتياز كف را كسب كند. 
معاون معادن و فرآوري مواد وزارت صمت با بيان اينكه 
اگر شركتي توان واردات ماش��ين آلات دست دوم را 
دارد، مي تواند وارد كند، افزود: يكي ديگر از موضوعات 
ضروري حوزه معادن، عمر بالاي برخي ماشين آلات 
اس��ت و براي واردات ماشين آلات با عمر كمتر از پنج 
سال با محدوديت مواجه نيستيم اما براي ماشين آلات 
بين عمر پنج تا 10 س��ال كه محدوديت داريم، بايد 
راهكارهايي پيش بيني شود. محتشمي پور با اشاره به 
اينكه با اصلاحات انجام شده در دستورالعمل مربوطه، 
با مجوز برداشت هم مي توان ماشين آلات را وارد كرد، 
تصريح كرد: طبق تبص��ره 4 ماده 14، بايد ۶5 درصد 
منابع حق��وق دولتي به وزارت صمت برگردد و صرف 
بخش معدن بشود. همچنين بر اساس تبصره 5 ماده 
14، اگر يك معدن كار در اين زمينه اقدامي انجام دهد، 
شامل 20 درصد تخفيف مي شود كه در دستورالعمل 
تبصره 5 به زودي اعلام خواهد شد. وي احياي معادن 
راكد از سوي سازمان ايميدرو را از مهم ترين برنامه هاي 
اين وزارتخانه در حوزه معادن عنوان كرد و افزود: اين 
مهم در دولت سيزدهم، خصوصاً سال جاري سرعت 
گرفت��ه و معادن راكد واجد ش��رايط ط��ي مزايده به 
متقاضيان واگذار مي ش��ود. معاون معادن و فرآوري 
مواد وزارت صمت با بيان اينكه س��الانه ۶20 تن انواع 
محصولات معدني در كش��ور توليد مي شود، يادآور 
ش��د: حدود 2 درصد مواد معدني توليدي در كش��ور 
صادر مي شود و عمده آن در كشور فرآوري و به مصرف 
مي رس��د. وي تصريح كرد: برخي معادن قديمي در 
گذشته بدون دريافت استعلامات زيست محيطي فعال 
شده اند و در محدوده منابع طبيعي قرار دارند، از همين 
رو استانداران اين اختيار را دارند به اين موضوع ورود 
كرده و اختلافات را رفع كنند. محتشمي پور، كاهش 
س��هميه ارزي وزارت صمت را از چالش هاي موجود 
عنوان كرد و گفت: تلاش مي كنيم اين سهميه افزايش 
پيدا كند تا بر اساس آن مواد اوليه ضروري و موردنياز 
از جمله فرآورده هاي نسوز و تاير را بتوان تأمين كرد. 

در بازارگاه سويا وجود ندارد
در پي انتش��ار برخي اخبار مبني بر رفع مشكل تامين 
سويا در سامانه بازارگاه براي مرغداران؛ ما در گفت وگو 
با برخي فعالان، درصدد بررس��ي بيشتر اين موضوع 
برآمديم. در همي��ن ارتباط محمد مرادي، مديرعامل 
اتحاديه مركزي مرغ��داران ميهن )مرغ تخمگذار( به 
خبرگزاري ايلنا گفت: واقعيت اين است كه در تامين 
س��ويا مقداري خلأ پيش آمده بود كه علت آن در عدم 
تامين ارز مورد نياز واردكنندگان س��ويا بود كه با رفع 
مشكلات ارزي شركت هاي واردكننده، اين خلأ در حال 
رفع اس��ت. مرادي گفت: پيگيري ه��اي جدي در اين 
مورد به عمل آمده است، از هفته قبل شركت پشتيباني 
و برخي از شركت هاي بخش خصوصي اقدام به واردات 
س��ويا كرده و با اقداماتي كه انجام شده مشكل به مرور 
رفع خواهد شد. وي افزود: با ورود شركت پشتيباني به 
موضوع و همچنين تحويل بخشي از سويا كه در انبارها 
وجود دارد و نيز با رفع مشكلات ارزي، اميدواريم كه اين 
كمبود به مرور رفع شود. مرادي گفت: طبق قولي كه به 
ما داده اند ظرف مدت يكي دو هفته مشكل حل خواهد 
شد و واقعيت اين است كه شركت پشتيباني به موضوع 
ورود كرده و طبق بررسي هاي ما از موضوع، مشكل سويا 
در حال رفع شدن است. وي در مورد قيمت مصوب نيز 
گفت: طبق توافقي كه با دولت داشتيم، بر سر قيمت 
4۷300 تومان تفاهم كرديم، با اين شرط كه نهاده ها 
با قيم��ت مصوب و با يك تلورانس ۷ درصد به دس��ت 
مرغداران برسد. مديرعامل اتحاديه مركزي مرغداران 
ميهن در مورد اينكه مرغداران در حال فروش تخم مرغ 
زير قيمت مصوب هستند، نيز گفت: در فصلي قرار داريم 
كه ميزان مصرف كاهش مي يابد و كاهش قيمت تخم 
مرغ به دليل كاهش تقاضا است. مرادي اضافه كرد: در 
اين زمينه نيز اقداماتي انج��ام گرفته از جمله خريد و 
جمع آوري بخش��ي از توليد تخم مرغ توليدي توسط 
شركت پشتيباني؛ برخي تس��هيل گري ها در بخش 
صادرات و همچنين با تولك بري بخشي از مرغداري ها 
در فصل كاهش مصرف و ابزارهايي از اين دست، سعي 
مي  كنيم از زيان وارده به مرغداران كاسته  شود. اين در 
حالي است كه برخي فعالان مرغداري در گفت وگو با ايلنا 
عنوان مي كنند كه امكان خريد سويا از سامانه بازارگاه 
همچنان فراهم نش��ده و مرغداران مجبورند سويا را از 
بازار آزاد خريداري كنند. ناصر نبي پور، رييس اتحاديه 
شركت  هاي تعاوني كش��اورزي مرغداران تخمگذار 
استان تهران و نايب رييس اتحاديه مركزي مرغداران 
ميهن در اين مورد به خبرنگار ايلنا گفت: موضوع سويا 
به هيچ عنوان حل نش��ده و كل سويايي كه در سامانه 
بازارگاه بارگذاري شده حدود 5 هزار تن بوده كه بلافاصله 
به اتمام رسيد. نبي پور توضيح داد: حدود يك هزار تن از 
اين سويا را يكي از اتحاديه  هاي استاني خريداري كرد 
كه مشخص بود به اطلاعات اين بارگذاري دسترسي 
داش��ته اس��ت. وي همچنين گفت: برخي مرغداران 
هستند كه از ارديبهشت ماه سويا را در سامانه بازارگاه 
خريداري كرده اند اما هنوز موفق به دريافت آن نشده اند 
و مرغداران مجبورند سويا را از بازار آزاد تهيه كنند كه 
تا 33 هزار تومان نيز به فروش مي رسد. رييس اتحاديه 
ش��ركت هاي تعاوني كش��اورزي مرغداران تخمگذار 
استان تهران در مورد قيمت تخم مرغ نيز گفت: قيمت 
مصوب تخم مرغ درب مرغداري 4۷300 تومان به ازاي 
هر كيلوگرم است كه با قيمت سوياي 1۶300 توماني 
مصوب شده است، در حالي كه مرغداران هم  اكنون سويا 

را در بازار آزاد خريداري مي كنند. 

نقش مهم خودرو در رشد 
اقتصادي پايدار و موانع آن

مرك��ز پژوهش هاي مجلس در آخري��ن گزارش خود، 
خودروس��ازي را يكي از موتورهاي رشد اقتصادي بالا و 
پايدار در برنامه هفتم خوانده اما تاكيد دارد كه اين موتور 
رشد با چالش هايي همچون قيمت گذاري دستوري در 
كنار تحريم ها نيز مواجه شده اس��ت. در گزارش اخير 
منتشر شده توس��ط مركز پژوهش هاي مجلس با نام 
»ضرورت و الزامات تحقق رشد اقتصادي بالا و پايدار در 
برنامه هفتم«، تاكيد شده است كه رشد اقتصادي بالا و 
پايدار برنامه توسعه هفتم به عوامل و فاكتورهاي مختلفي 
نياز دارد كه يكي از آنها خودروسازي است. اين مركز در 
گزارش خود به برخي چالش ه��اي موجود در صنعت 
خودروسازي اشاره كرده و از آنها به عنوان موانع اين رشد 
نام برده است.  هرچند كه دولت در برنامه هفتم توسعه 
كه اوايل خرداد ماه به مجلس ارايه شد، سهم قابل توجهي 
به صنعت خودرو به صورت مس��تقيم اختصاص نداده 
است اما با توجه به اهميت اين صنعت و تاكيد مسوولان 
و مجلس بر آن و جايگاه صنعت خودرو در صنايع كشور، 
مركز پژوهش هاي مجلس در نخستين مباحث خود به 
صنعت خودرو و نقش آن در رشد اقتصادي اشاره و تاكيد 
كرده است. براس��اس گزارش مركز پژوهش ها، بخش 
صنعت كشور در سال 1400 نسبت به سال پيش از آن 
حدود هش��ت درصد رشد داشته كه اين رقم را از منظر 
خود براي اين بخش بسيار كم دانسته و معتقد است كه 
تاثيرپذيري صنايعي همچون خودرو از تحريم ها، از جمله 
دلايل رشد صنعتي پايين است. در ادامه اين گزارش به 
شاخص بهره وري كل اشاره شده است؛ شاخص بهره وري 
كل در سال 13۹0 معادل 10۹ بوده كه اين رقم در سال 
13۹۹ به ۹۹ كاهش يافته اس��ت. بخش مهمي از عدم 
رش��د بهره وري در اقتصاد كشور به وجود ظرفيت هاي 
خالي در برخي بخش ها نظير نفت و خودروس��ازي بر 
اثر اعمال تحريم ها بر صادرات نف��ت و واردات قطعات 
خودرو، نسبت داده مي ش��ود. همچنين خالي ماندن 
بخش��ي از ظرفيت خودروس��ازي، به تحريم و كاهش 
واردات قطع��ات مربوط مي ش��ود. مركز پژوهش هاي 
مجلس در ادامه به برخي چالش هاي موجود در مسير 
كمك صنايع، به ويژه خودرو، به رشد اقتصادي بالا و پايدار 
پرداخته و به طور خاص، قيمت گذاري دستوري را نقد 
كرده است. عمده ترين راهكاري كه سياست گذار طي 
سال هاي اخير اجرا كرده، قيمت گذاري هاي دستوري 
با هدف كاهش نرخ تورم بوده است؛ اين در حالي است 
كه قيمت گذاري دستوري در صنايع مختلف از جمله 
خودروسازي كه عمدتا همراه با تعديل مناسب و به موقع 
نيست، سبب مي شود جريان وجوه نقد بنگاه هاي مذبور 
با مشكل مواجه شود؛ ضمن اينكه تداوم فعاليت بنگاه ها 
و تامين س��رمايه در گردش آنها صرفا با اس��تقراض از 
بانك ها امكان پذي��ر بوده و منجر به پاي��داري افزايش 
نقدينگي مي شود.  طبق تاكيد مركز پژوهش ها، منظور 
از قيمت گذاري در اين گزارش، مدلي است كه منجر به 

ايجاد ناترازي و زيان انباشته در بنگاه هاي توليدي شود.

توزيع مرغ و گوشت وارداتي 
از هفته جاري در بازار

قائم مقام وزير جهادكشاورزي گفت: با توجه به همزماني 
مناسبت هايي نظير سفرهاي تابستاني و نيز بازگشت 
حجاج و آغاز مراس��مات مذهبي سوگواري اهل بيت 
و در نتيجه افزايش قيمت مرغ و گوش��ت وزارت جهاد 
كشاورزي با همكاري بانك مركزي نسبت به تامين ارز و 
افزايش فوري حجم واردات اقدام كرد. به گزارش ايسنا، 
عليرضا پيمان پاك عنوان ك��رد: از هفته جاري روزانه 
حداقل 300 تن م��رغ گرم و نيز 300 تن مرغ منجمد 
وارد كش��ور ش��ده و در ميادين تره بار و فروشگاه هاي 
زنجيره اي به قيمت مصوب توزيع مي شود. علاوه بر اين 
5000 تن گوشت گوساله منجمد طي هفته جاري به 
قيمت مصوب پشتيباني امور دام توزيع مي شود. وي در 
زمينه واردات گوشت گرم گوسفندي نيز افزود: با واردات 
روزانه 100 تن گوشت گرم گوسفندي از روسيه، روماني 
و مغولستان و توزيع به قيمت هر كيلو 2۶0 هزار تومان 
و نيز واردات گوشت منجمد و توزيع به قيمت 1۸0 هزار 
تومان تلاش مي شود قيمت گوش��ت در ايام پيش رو 
كنترل شود. طي 3 هفته آتي نيز فرآيند واردات گوشت 
گرم از آفريقا نيز به قيمت هر كيلو 1۸0 هزار تومان به 
ظرفيت واردات گوشت گوسفندي كشور افزوده خواهد 
شد. پيمان پاك اظهار كرد: با توافقات صورت گرفته با 
بانك مركزي ارز مورد نياز واردات منظم اين محصولات 
تا پايان تابستان صورت گرفته و اين اقدام تا تنظيم بازار به 
صورت پايدار صورت مي پذيرد. قائم مقام وزير كشاورزي 
همچنين به واردات بيش از 300 هزار تن دانه و كنجاله 
م��ورد نياز مرغداران كش��ور طي چند روزه گذش��ته 
اشاره كرد و گفت: با پرداخت ارز بخش قابل توجهي از 
كشتي هاي موجود در بنادر با اولويت نهادهاي مورد نياز 
توليد نياز كشور تا سه ماه آتي به نهاده هاي مورد نياز دام 

و طيور اقدام شده است.

گمرك كرمان هم به 
ترخيص كنندگان خودرو اضافه شد

 بر اساس آخرين بخشنامه گمرك جمهوري اسلامي 
اي��ران، گمرك كرمان نيز به فهرس��ت گمركات مجاز 
ترخيص خودرو اضافه شد. به گزارش ايسنا، علي وكيلي، 
مديركل دفتر واردات گمرك جمهوري اسلامي ايران در 
مكاتبه اي با سرپرست گمرك كرمان اعلام كرد كه پيرو 
بخشنامه 24 تير ماه امسال، گمرك كرمان به فهرست 
گمركات مجاز به ترخيص خودرو اضافه شده است. در 
متن اين نامه آمده اس��ت كه »بازگشت به نامه شماره 
51۶502/1402 تاريخ 20 تير 1402 و پيرو بخشنامه 
شماره ۷54۸0/۹4/۸/124 تاريخ 24 تير 13۹4 معاونت 
امور گمركي بدين وسيله گمرك كرمان به عنوان گمرك 
تخصصي ترخيص خودرو تعيين و به فهرست گمركات 
مجاز به ترخيص خودرو اضافه مي شود مقتضي است 
دستور فرماييد با رعايت مفاد بخشنامه ياد شده و ساير 
مقررات مربوطه حسب مورد اقدام لازم صورت پذيرد.«

مانع جدید: واردكنندگان خودرو كاركرده، براي هر 2خودرو وارداتي، یك گواهي اسقاط ارایه دهند!

توپ واردات خودروهاي كاركرده در زمين دولت

گمرك: دامپزشكي مجوز ترخيص را دیر صادر كرد/ سازمان دامپزشكي: شركت  واردكننده با گمرك مشكل داشت!

واكنش دو سازمان به محموله گوشت هاي وارداتي
اخيرا خبري مبني بر ترخيص محموله حدود 200 
تني گوشت منجمد برزيلي از گمرك شهيد رجايي 
پس از يكس��ال منتشر شده است. خبري كه فعالان 
صنايع غذايي در واكنش ب��ه آن ابراز نگراني كرده و 
مي گويند كه تاريخ انقضاي اين گوش��ت ها گذشته، 
بنابراين نبايد وارد بازار شوند. تعادل در گزارش روز 
ش��نبه با عنوان» فاجعه محموله گوشت برزيلي!« 
به زواي��اي مختلف اي��ن موضوع پرداخ��ت.  حال، 
سخنگوي سازمان دامپزشكي ضمن تاييد سلامت 
اين گوش��ت هاي وارداتي به ايسنا گفته است: سال 

گذش��ته حدود 121 تن گوشت منجمد وارد كشور 
شد و سازمان دامپزش��كي از آن نمونه برداري كرد و 
پس از آزمايش هاي متعدد سلامت آن را تاييد كرد. 
به گفته او، بعد از يكس��ال و به دليل مش��كلاتي كه 
ش��ركت  واردكننده با گمرك داشت بالاخره دستور 
ترخيص آنها داده شد. سازمان دامپزشكي نيز مجدد 
هفته گذش��ته نمونه برداري و آزمايش هاي لازم را 
انج��ام داد و بنابراين مي توان گفت هيچ مش��كلي 
وجود ندارد و گوش��ت ها سالم هس��تند. همچنين 
گواهي حمل گوش��ت ها توسط سازمان دامپزشكي 

صادر ش��ده و به ش��ركت واردكنند نيز اين موضوع 
اعلام ش��ده است. اسدي در پاس��خ به اينكه آيا قرار 
است اين گوشت ها وارد بازار شوند يا خير؟ گفت: از 
لحاظ سلامت، گوش��ت ها سالم و قابل مصرف است 
و طي مدت اين يكسال هم بر اساس استانداردهاي 
لازم نگه��داري ش��ده اند و هيچ نوع اف��ت كيفيت و 
سلامت ندارند، اما بيشتر اين گوشت ها وارد صنعت 
براي مصرف در كارخانه هاي فرآورده هاي گوش��تي 
)سوس��يس و كالباس( مي ش��وند. البت��ه اظهارات 
سخنگوي دامپزشكي در حالي است كه روز گذشته 

روابط عمومي گمرك با ارايه توضيحاتي به خبرنگار 
»تعادل« اع��لام كرد: گمرك يك س��ازمان مجري 
است و بر اين اس��اس تا زماني كه مجوزهاي لازم از 
سوي نهادهاي ذي ربط صادر نشود، امكان ترخيص 
كالا از گمرك فراهم نيست. بنابراين با توجه به اينكه 
نهادهاي ذي ربط از جمله سازمان امور دامپزشكي 
مجوزهاي لازم براي ترخيص محموله گوشت برزيلي 
را صادر نكرده، شاهد ماندگاري يكساله اين محموله 
در گمرك بوديم. از اين رو، نهادهاي ذي ربط كه اين 
زمينه كوتاهي كردند، بايد پاسخگو باشند نه گمرك. 

پيشنهاد ریيس اتاق بازرگاني ایران و آفریقا به تجار خارج از كشور: 

اراده كنيد، پروژه هاي آماده در آفریقا در اختيارتان قرار مي گيرد
رييس اتاق بازرگاني ايران و آفريقا با اشاره به اهميت 
برنامه ريزي جدي تر دولت براي قاره آفريقا گفت: با 
اعلام آمادگي تجار ايراني خارج از كشور مي توانيم از 
همين فردا پروژه هاي آماده را به آنها در آفريقا واگذار 
كنيم.  به گزارش ايسنا، رييس اتاق بازرگاني ايران و 
آفريقا در تشريح ش��رايط بسيار مساعد آفريقا براي 
فرصت هاي سرمايه گذاري گفت: آفريقا 54 كشور و 
1 ميليارد و 450 ميليون نفر جمعيت دارد. گردش 
مالي 1300 ميلي��ارد دلاري در كالا و 300 ميليارد 
دلاري در خدمات و 30 درصد معادن جهان در اين 
قاره متمركز ش��ده كه براي تاج��ران در تمام دنيا از 

اهميت زيادي برخوردار است.
وي با اش��اره به درخواس��ت هاي متعدد كشورهاي 
آفريقايي از اتاق بازرگاني ايران براي حضور در اين قاره 
و در بعد اقتصادي گفت: شايد ماهي نباشد كه براي من 
يك درخواست از كشورهاي آفريقايي در مورد اينكه 
يك معدن طلا داريم كه نياز به س��رمايه گذار برايش 
وجود دارد تا مثلا نيم تن برداشت را به يك تن برساند 
و يا معدن پلاتينيوم اورانيم، كبالت و مس كه اتفاقا مواد 
اوليه بس��ياري از شركت هاي كشور ماست. اين تاجر 
بخش خصوصي در آفريقا گفت: ما شركت هاي بسيار 

مهمي در آفريقا با عملكرد فني بسيار خوب داشته ايم 
و همين موجب شده رقابت با كشورهاي امريكايي و 
اروپايي درخواست هاي سرمايه گذاري بيشتري براي 
حضور ايران وجود داشته باشد كه بايد از اين تقاضاها 

استفاده كرد.
وي در خص��وص فرصت هاي مهم س��رمايه گذاري 
در آفريقا گفت كه يكي از پاش��نه هاي آش��يل اين 
كشورها تبديل كردن ميوه ها به كنستانتره است كه 
چنين توانمندي اي در آنها وجود ندارد در حالي كه 
ميوه هاي بسيار خاصي در اين كشور به بار مي نشيند.

رييس اتاق ايران و آفريقا افزود: كشت فراسرزميني 
در آفريقا براي ايرانيان در ش��رق آفريقا بسيار قابل 
دسترس است و آب و بندر و حمل و نقل بسيار مهم 
اس��ت و براي ايران توجيه اقتصادي دارد. برهمن با 
اشاره به اهميت برنامه ريزي جدي تر دولت براي قاره 
آفريقا گفت: بخشي از حضور در آفريقا را بايد دولت 
تسهيل كند تا بخش خصوصي بتواند از فرصت ها به 
نفع كشور اس��تفاده كند زيرا كار بزرگ نياز به بازي 

دولت دارد.
وي تاكيد كرد: چين 150 برابر و تركيه 40 برابر ايران 
در آفريقا سرمايه گذاري كرده اند كه اين كار از عهده 

صرفا تجار بخش خصوص��ي بر نمي آيد و بايد دولت 
وارد گود شود. علت اين پيشرفت براي آنها اين است 
كه حمايت هاي خوب دولتي در آن جا براي حمل و 
نقل پرواز ها و ضمانتنامه ها مهم است و اين درحالي 
اس��ت كه س��هم ايران زير يك هزارم تجارت آفريقا 
اس��ت و هر كاري هم تا به حال شده است با غيرت و 
تعصب بخش خصوصي انجام شده ولي اگر يكسري 
حركت هاي زير ساختي را دولت همكاري كند شايد 
رقم 10 ميلياردي در قاره آفريقا در 5 س��ال آينده را 

داشته باشيم.
برهمن با حضور در يك برنامه تلويزيوني در خصوص 
اين فرصت ها و زمينه ها گفت: من پيشنهاد مي كنم 
به ايرانيان خارج از كشور به ايميل اتاق بازرگاني ايران 
و آفريقا اعلام آمادگي كنند و از همين فردا پروژه هاي 

آماده را به آنها در آفريقا واگذار خواهيم كرد.
وي تاكيد ك��رد: پروژه هايي كه توس��ط اتاق كاملا 
بررسي ش��ده و توجيه اقتصادي دارد و درخواستش 
از طرف شركت هاي آفريقايي وجود دارد كه بخش 
دولتي و بخش��ي خصوصي است. گاز و سيلندر جزو 
تقاضاهاي زياد از 10 كشور آفريقايي است و سود آن 
بالاي 50 درصد اس��ت و باز هم تاكيد مي كنم ما در 

كشورهاي آفريقايي به دنبال بازي برد - برد هستيم. 
برهمن افزود: كشورهاي آفريقايي مشكلات زيادي 
براي ب��رق دارند.انرژي هاي خورش��يدي و تجديد 
پذير در آفريقا بس��يار مورد توجه است و زمين هاي 
كش��اورزي و تراكتور ه��م در آفريقا از س��وي ايران 
خواه��ان زي��ادي دارد. همچني��ن دارو و درمان و 
تجهيزات پزش��كي ايران خواهان بس��يار زيادي در 
آفريقا دارد و چون ريجس��تري دارو را برداشته اند و 
همين گواهي نامه هاي بين المللي ما برايشان كافي 
اس��ت بازار خيلي خوبي براي ايرانيان در اين زمينه 
وجود دارد. همچنين بازار مسكن و ساخت و ساز در 
ان جا بسيار مورد توجه است و همين حالا ما دوتا 15 

هزار درخواست مسكن از نيجر داريم.
برهمن خاطرنشان كرد: ما پيش��نهاد مي كنيم كه 
ايرانيان در تاسيس شركت هاي تهاتري و شركت هاي 
س��رمايه گذاري آغاز به كار كنند زيرا به اين ش��كل 
مشكل تبادل مالي را حل مي كنيم چون ايرانيان راه 
دور زدن تحريم ها را بلد هستند. وي گفت: قاره آفريقا 
روي پول خوابيده است و 15 كشور نفتي و ۶5 درصد 
طلا و ۹0 درصد الماس دنيا آنجا است، اما پول نقد و 

در دسترس براي كارهايشان و سرمايه گذار ندارند.
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خبرروز

نجات ۱۷۴ نفر از غرق شدگي در نوار ساحلي گيلان
سرپرست جمعيت هلال احمر گيلان از نجات ۱۷۴ نفر در نوار ساحلي اين استان در ۲۳ روز گذشته خبر داد. هادي سليمي سرپرست 
جمعيت هلال احمر گيلان بااعلام اين خبر گفت: در ۲۳ روز گذشته )هشتم تا۳۱ تيرماه( ۱۷۴ گردشگر ساحلي از غرق شدگي حتمي 
نجات يافتند. او با بيان اينكه ۱۱۲۷ نفر نيروي انساني در طرح هاي مراقبت ساحلي جمعيت استان در راستاي پويش ملي غرق نشويم 
نسبت به ارايه خدمات به مردم اقدام مي كنند، تصريح كرد: با توجه به وجود ۳۰۲ نقطه خطر آفرين در نوار ساحلي استان، هلال احمر براي 
پيشگيري ازغرق شدگي با حضور ناجيان غريق، مراقبين ساحلي، راكبين موتور جهت گشت زني، ارزيابان ساحلي، ناظرين بر ارزيابي و... 

به مسافران خدمت رساني مي كند. هلال احمر استان در ۲۷ طرح سالم سازي شده نسبت به استقرار تيم هاي امدادي اقدام كرده است .

رويداد

تابستان امسال هم مانند اغلب سال هاي گذشته تالاب 
گاوخون��ي در بحراني ترين وضعيت خود ق��رار دارد و 
اظهارات مسوولان س��ازمان حفاظت محيط زيست و 
تصاوير منتشرش��ده از اين تالاب در رس��انه ها و فضاي 
مجازي، مويد آن اس��ت كه گاوخوني با بيش از ۴۷ هزار 
هكتار وسعت كه زماني عمق متوسط آن ۱۵۰ سانتي متر 
بوده، هم اكنون در آستانه خشك شدن كامل قرار گرفته 
است. حتي به گفته حسين اكبري، معاون محيط زيست 
طبيعي و تنوع زيستي اداره كل حفاظت محيط زيست 
اس��تان اصفهان، براس��اس تصاوير ماهواره اي مي توان 
گفت كه اين تالاب تقريبا به صورت صد درصد خشك 
شده و تنها دو يا سه درصد در قسمت شمالي آن كمي 

مرطوب است. 
عامل اصلي خش��ك ش��دن تالاب گاوخوني كه در 
جنوب شرقي استان اصفهان و در انتهاي حوضه آبريز 
زاينده رود قرار دارد در فهرست تالاب هاي كنوانسيون 
بين المللي حفاظت از تالاب ها )كنوانسيون رامسر( به 
ثبت رسيده، تامين نشدن حقابه محيط زيستي آن در 
طول دهه هاي گذشته است و آن طور كه معاون اداره 
كل حفاظت محيط زيست استان اصفهان گفته است، 
در طول ۲۲ س��ال اخير، به ندرت حقابه قابل قبولي 
گاوخوني به اين تالاب اختصاص پيدا كرده و در سال 
آبي جاري )يكم مهر ۱۴۰۱ تا پايان شهريور ۱۴۰۲( 
نيز تا كنون تقريبا هيچ حقابه مشخصي به اين تالاب 
نرسيده اس��ت و در ماه هاي اخير تنها اندكي پساب 
كشاورزي وارد تالاب ش��ده كه حجم آن به گونه اي 
است كه نمي تواند حتي يك درصد از مساحت تالاب 
را هم مرطوب نگ��ه دارد. روند عدم تخصيص حقابه 
مورد نياز به تالاب گاوخوني به علت بارگذاري هاي 
بيش از حد مصارف آبي در حوضه آبريز زاينده رود به 
خصوص در بخش هاي كشاورزي و صنعت، در طول 
دو دهه اخير ادامه داش��ته اس��ت و اين مساله باعث 
ش��ده كه اين تالاب در حال تبديل شدن به يكي از 
كانون هاي اصلي گرد و غبار در مركز فلات ايران باشد .

     حقابه تالاب گاوخوني ۱۷۶ ميليون
 متر مكعب؛ رهاسازي امسال ۸ ميليون 

در چنين ش��رايطي آخرين وضعيت ت��الاب گاوخوني 
و تخصيص حقابه آن در س��ال آبي جاري را از مجتبي 
ذوالجودي، معاون محيط زيس��ت دريايي و تالاب هاي 
سازمان حفاظت محيط زيست جويا شديم و او نيز در پاسخ 
به ايلنا گفت: تالاب بين المللي گاوخوني در دو دهه اخير 
از دريافت حقابه هاي زيست محيطي كه معادل حداقل 
۱۷۶ ميليون متر مكعب در س��ال تعيين ش��ده است، 
محروم مانده و به سمت خشكيدگي كشانده شده است. 
در سال آبي جاري نيز از ابتداي مهر ۱۴۰۱ تا ۲۷ تيرماه 
۱۴۰۲ با وجود بارش هاي بسيارخوب در سرشاخه ها و 
افزايش قابل توجه ذخاير سدهاي حوضه آبريز زاينده رود 
و همچنين جاري شدن دوماهه رودخانه شور دهاقان به 
عنوان جريان زيرحوضه و چندين بار رهاسازي آب براي 
كشاورزان شرق و غرب اصفهان، تاكنون تقريبا هيچ حقابه 

مشخصي براي تالاب گاوخوني رهاسازي نشده است. 
او اف��زود: در س��ال آبي جاري ب��ه جز دو بار ب��از كردن 
كوتاه مدت و موقت س��د رودش��تين در ۳۰ بهمن تا ۸ 
اسفند ۱۴۰۱ كه در مجموع باعث شد حدود ۸ ميليون 
متر مكعب آب از ايس��تگاه شاخ كنار به تالاب گاوخوني 
برسد، هيچ جريان آب ديگري به عنوان حقابه به سمت 
اين تالاب رهاسازي نشده است كه البته همين حجم آب 
نيز به دليل عدم استمرار رهاسازي آن و اقليم گرم منطقه، 
بر اثر شدت بالاي تبخير به سرعت از دست رفته است و در 
حال حاضر عمده لكه هاي مرطوب اين تالاب هم خشك 
شده و هم اكنون س��طح تالاب گاوخوني به صورت ۹۹ 

درصد خشك است. 

     لزوم اولويت بخشي
به حقابه هاي  محيط زيستي 

اين مقام مسوول در سازمان حفاظت محيط زيست با 
تاكيد بر اينكه تلاش براي احياي رودخانه زاينده رود 
و تالاب گاوخون��ي به صورت جدي در دس��تور كار 

دولت س��يزدهم قرار دارد، عنوان كرد: پيگيري ها و 
هماهنگي هاي جدي در سطوح ملي و استاني براي 
حركت در اين مس��ير انجام شده است و كميته هاي 
كارشناسي براي تدوين پيش نويس طرح جامع احياي 
زاينده رود و گاوخوني شكل گرفته و اين طرح به ستاد 
ملي احياي تالاب ها ارجاع ش��ده است؛ اما همچنان 
براي اجرايي شدن طرح احياي زاينده رود و تخصيص 
حقابه تعيين شده توس��ط سازمان محيط زيست به 
ت��الاب گاوخوني نياز به عزم مل��ي جدي تري وجود 
دارد. او در ادامه تاكيد كرد: با توجه به ذخيره كنوني 
س��د زاينده رود كه بالغ ب��ر ۶۰۹ ميليون متر مكعب 
برآورد مي ش��ود و نس��بت به س��ال قبل ۸۸ درصد 
افزايش داشته است، انتظار مي رود با اولويت بخشي به 
حقابه هاي زيست محيطي و با اجراي برنامه مشخص 
در جدول منابع و مصارف حوض��ه آبريز زاينده رود، 
بتوان در نيمه دوم سال رهاسازي هاي قابل قبولي را 
براي تالاب گاوخوني انجام داد و احجام قابل توجهي 
از آب را به ايستگاه ش��اخ كنار و تالاب تحويل داد؛ به 
خصوص كه تخصيص حقابه تالاب گاوخوني، از جمله 
ضرورت هاي پيشگيري از تشديد پديده ريزگردها و 
فرونشست زمين در استان اصفهان محسوب مي شود. 

     تخصيص كامل حقابه 
ذوالجودي همچنين درباره وضعيت غبارخيزي تالاب 
بين المللي گاوخوني در شرايط كنوني نيز توضيح داد: 
تالاب گاوخوني در آستانه تبديل شدن به كانون گرد و 
غبار قرار دارد و قطعا با تداوم روند كنوني عدم تخصيص 
حقابه مورد نياز به آن، ش��اهد تبديل ش��دن اين تالاب 
ارزش��مند به كانون ريزگردها خواهيم بود؛ به خصوص 
كه روند رهاسازي نش��دن حقابه كافي به اين تالاب در 
طول بيش از دو دهه ادامه پيدا كرده است و در كنار اين 
مساله، همچنان شاهد برداشت هاي غيرمجاز از رودخانه 
زاين��ده رود و وجود چاه هاي غيرمجاز متعدد در حوضه 

آبريز اين رودخانه هستيم. 

۹۹ درصد سطح تالاب گاوخوني خشك است

وزیر بهداشت در نشست خبري از دستاوردهاي حوزه بهداشت و درمان در دولت سيزدهم گفت اما...

واقعيت حوزه سلامت از نگاه وزیر بهداشت یا مردم كدام باور پذیر است

شعارهاي نخ نما در نشست هاي خبري مسوولان

گليماندگار|
روز گذشته وزير بهداشت و درمان بعد از 
مدت ها با اصحاب رسانه نشستي رسمي 
داشت تا در مورد دس��تاوردهاي نظام سلامت در زمان 
تصدي گ��ري خود بر اي��ن وزارت خانه گ��زارش دهد. 
گزارشي كه هر چند مملو از خبرهاي خوب بود اما اين 
نكته را يادآوري مي كرد كه آيا واقعا آن چيزي كه وزير 
بهداشت به عنوان دس��تاورد به آن اشاره مي كند براي 
مردم و بيماراني كه در سطح شهرها و استان ها در حال 
دريافت خدمات درماني هستند هم قابل رويت هست 
يا نه؟ س��وال اساسي اينجاس��ت كه اگر وضعيت نظام 
سلامت به اين خوبي است كه وزير در نشست خبري به 
آن اشاره مي كند پس صداي نارضايتي بيماراني كه به 
دليل ازدحام در بيمارستان هاي دولتي خدمات باكيفيت 
دريافت نمي كنند و يا بيماراني كه براي تهيه داروهاي 
خود با مشكلات زيادي دست و پنجه نرم مي كنند و ... 
چرا به گوش وزير نرسيده و اگر رسيده چرا پاسخي شفاف 
براي آن ندارد. از سوي ديگر در اين نشست خبري وزير 
بهداشت و درمان هيچ اشاره اي به اخراج و يا بازنشستگي 
اجباري ۲۰۰ نفر از اعضاي هيات علمي دانشكده هاي 
علوم پزش��كي نكرد. هر چه ب��ود وعده هايي از افزايش 
تخت هاي بيمارستاني تا تامين ذخاير استراتژيك دارو 
و... بود. در واقع وزير بهداشت به گونه اي در مورد وضعيت 
بهداشت و درمان كشور به رسانه ها گزارش داد كه انگار 
هيچ مش��كلي در اين زمينه وجود ندارد در واقع وزارت 
بهداشت و درماني كه عين اللهي در نشست خبري خود 
به تصوير كشيد بهشت بريني است كه تمامي امكانات 

مورد نياز مردم را به وفور مي توان در آن يافت.

     تحقق وعده ها از نگاه مسوولان و مردم
مهم ترين نكته اي كه وزير بهداش��ت و درمان در رابطه 
با دستاوردهاي اين وزارتخانه بيان كرد، اجرايي شدن 
قانون تعرفه گذاري خدمات پرس��تاري است كه بنا بر 
ادعاي بهرام عين اللهي اين مهم بعد از ۱۵ سال بالاخره 
در دولت سيزدهم به اجرا گذاش��ته شده است. اين در 
حالي است كه همين چند روز پيش رييس سازمان نظام 

پرستاري از اجراي ناقص قانون تعرفه گذاري خدمات 
پرستاري گلايه كرده بود و در مصاحبه اي گفته بود كه 
اين قانون هنوز به طور كامل اجرايي نشده است و البته 
پرستاران زيادي هستند كه در اين زمينه گلايه مندند. 
اما گويا وزير بهداشت و درمان إصرار دارند اجرايي شدن 
اين قانون را يكي از دستاوردهاي مهم وزارت بهداشت و 

درمان در دولت سيزدهم بدانند.
از سوي ديگر مدت هاست كه بسياري از بيماران خاص به 
دليل كمبود و يا نبود داروهاي مورد نياز خود با مشكلات 
عديده اي مواجه اند. بارها اين مشكل از سوي مسوولان 
حوزه واردات دارو و توليد كنندگان داخلي مطرح شده 
است. اما حالا وزير بهداشت از ذخيره استراتٰژيك دارو در 
كشور خبر مي دهد و مي گويد: براي جبران كمبودهاي 
دارويي، اختصاص يك و نيم ميليارد دلار ارز ترجيحي بر 
اساس انعقاد تفاهم نامه با بانك مركزي انجام شده و ۱۲ 
هزار ميليارد تومان نيز سازمان برنامه و بودجه براي تامين 
دارو اختصاص ۳۰ هزار ميليارد تومان نيز توسط بانك 
مركزي در حوزه دارو تامين شده تا با اين اعتبارات ذخاير 
استراتژيك براي جبران كمبودهاي مقطعي ايجاد شود 
زيرا اين كمبودها در برخي مقاطع وجود دارد. همچنين 
در راستاي تامين دارو مجلس شوراي اسلامي ۹ درصد 
ارزش افزوده به صفر رسيده و عوارض گمركي از ۴ درصد 

به يك درصد كاهش يافت.
سوال اينجاست كه اگر چنين اتفاقات بزرگي در زمينه 
دارويي كش��ور رخ داده است چرا نمود بيروني آن براي 
بيماراني كه به دنبال تهيه دارو سرگردان در داروخانه ها 
هستند عيان نمي شود. مساله اينجاست كه بين وعده 
تا عمل هميشه فاصله اي است كه مردم بيش از بقيه آن 

را حس مي كنند. 

     بيمه هاي رايگاني كه فايده ندارند
در بخش ديگري از س��خنان وزير بهداشت و درمان به 
بيمه رايگان ۱۲ ميليون ايراني اشاره شده است. سوال 
اينجاس��ت كه اين بيمه هاي رايگان در بخش درمان و 
دارويي چقدر مورد اس��تفاده اين افراد قرار مي گيرند. 
ازدحام موجود در بيمارس��تان هاي دولتي از يك س��و 

كمبود كادر درمان از سوي ديگر باعث شده تا بسياري 
از مراجعان به اين بيمارستان ها از كيفيت خدمات ابراز 
نارضايتي كنند در حالي كه فرس��وده بودن تجهيزات 
بيمارس��تاني در بيمارس��تان هاي دولتي يكي ديگر از 
عواملي است كه باعث مي شود بسياري از بيماران براي 
دريافت خدماتي نظير سي تي اسكن، سونوگرافي و ... به 
مراكز خصوصي كه بيمه قبول نمي كنند معرفي شوند و 
به اين ترتيب اين بيمه هاي رايگان دردي را از بيماراني كه 
توان پرداخت هزينه هاي درماني را ندارند دوا نمي كند. 
به گفته عين اللهي ۱۲ ميليون نفر در ۵ دهك نخست 
جامعه كه فاقد هر گونه بيمه پايه سلامت بوده زير چتر 
حمايت بيمه قرار گرفتند وفرانشيز درماني اين دهك ها 
صفر شد و دستورالعمل بيمه روستايي و عشاير تدوين و 

به دانشگاه هاي علوم پزشكي ابلاغ شد.
او بيم��ه راي��گان ۳ ماه��ه هم��ه ايرانيان فاق��د بيمه، 
قيمت گ��ذاري جديد اق��لام توليد داخ��ل، اجراي ۹۸ 
درصدي نسخه الكترونيك، انجام ۲ هزار پروژه بهداشتي 
جديد با زير بناي بيش از ۱۰۸ هزار متر مربع و تكميل 
۴ هزار و ۴۰۰ پروژه بهداشت، تشكيل قرارگاه سلامت 
خانواده و نظام ارجاع و تكميل برنامه پزش��كي خانواده 
و نظام ارجاع در ش��هرهاي زير ۲۰ ه��زار نفر از دي ماه 
۱۴۰۱، اجراي طرح س��لامت خان��واده و نظام ارجاع از 
ارديبهشت سالجاري با اولويت مناطق محروم، را از ديگر 

دستاوردهاي دولت عنوان كرد.
اما وزير بهداشت به هيچ كدام از مشكلاتي كه در زمينه 
درمان و دارو در بيمارس��تان هاي دولت��ي وجود دارد 
و پذيرش بيش از ظرفيت بيمار در اين بيمارس��تان ها 
اشاره اي نكرد. به اين مس��اله كه نظام ارجاع همچنان 
مانند سال هاي گذشته به صورت دست و پا شكسته در 
حال اجرايي شدن است حرفي به ميان نياورد. به هر حال 
حوزه بهداشت و درمان در كشور عليرغم تمامي وعده ها 
و بزرگ نمايي هايي كه از سوي مس��وولان آن صورت 
مي گيرد كمبودها و مشكلات عديده اي دارد كه بايد فارغ 
از تمامي وعده ها به آن رسيدگي شود. اينكه پروژه هاي 
بيمارستاني افتتاح شوند تنها راه حل مشكلات اين حوزه 
نيست. تا زماني كه كادر درمان كارآمد به ميزان استاندارد 

در بيمارس��تان ها به خصوص بيمارستان هاي دولتي 
حضور نداشته باشند هميشه يك پاي درمان مي لنگد. 

     ديدارهاي دوجانبه با ۲۰ كشور دنيا
وزير بهداشت با اشاره اينكه طي ۲ سال اخير ديدارهاي 
دو جانبه با ۲۰ كشور دنيا انجام شده است، گفت: حضور 
ايران در مجمع عمومي س��ازمان مل��ل مطلوب بوده و 
ديدارهاي دو جانبه طي ۲ س��ال اخير با ۲۰ كشور دنيا 
در جهت تقويت ديپلماسي س��لامت و تحكيم روابط 
با كشورهاي ديگر انجام ش��د. عين اللهي تصريح كرد: 
درسفرهاي اخير كه به كشورها داشتم در بحث صادرات 
دارو كه مازاد داريم از جمله داروهاي تقويتي، در بخش 
وتجهيزات پزشكي و انتقال تجارب شركت هاي دانش 
بنيان كه پيشرفت هاي خوبي داشتيم، تفاهم نامه هايي با 
كشورهايي آفريقايي انجام شده است. به گفته او، توافقات 
در زمينه تبادل استاد و دانشجو در كشورهاي مختلف 
انجام شده و با توجه به اينكه بوركراسي اداري در حوزه 
واردات دارويي ايران به تاجيكستان لغو شده، صادرات 
ما در اين بخش وسيع تر مي شود و تربيت مديران نظام 

سلامت، ارايه راهنماهاي باليني و گردشگري سلامت 
از جمله تفاهم نامه ها ي با كشورهاي همسايه است.

     ادعاهاي وزير يا واقعيت موجود
اما اينكه وزير بهداشت و درمان مدعي شده كه در بحث 
صادرات دارو ايران مي تواند موفق عمل كند چون ذخاير 
دارويي خوبي دارد، نش��ان دهنده اين مطلب است كه 
مسوولان عموما از آنچه در متن جامعه مي گذرد اطلاع 
دقيقي در دست ندارند. اگر ما ذخاير دارويي خوبي داريم 
ك��ه مي توانيم از آن براي صادرات به كش��ورهاي ديگر 
اس��تفاده كنيم چرا در مقاطعي حتي پيدا كردن قرص 
س��رماخوردگي هم در داروخانه هاي براي مردم دشوار 
مي شود. مگر مي شود ما بتوانيم در بخش صادرات دارو 
موفق عمل كنيم در حالي كه حتي توليد داروهاي داخلي 
در كشور به دليل حذف ارز ترجيحي براي توليدكنندگان 
داخلي هم با مشكلات فراواني همراه است. مگر مي شود 
ه��ر از گاهي صداي گروهي از بيم��اران خاص به دليل 
نبود و كمبود دارو بلند باشد آن وقت وزير بهداشت وقت 
از صادرات دارو به كش��ورهاي آفريقايي سخن بگويد. 

مسوولان ما در حالي از موفقيت ها در زمينه هاي مختلف 
داد سخن سر مي دهند كه واقعيتي ديگر در بطن جامعه 

در جريان است. 

     تعديل پرستار و اخراج پزشكان چه شد؟
وزير بهداشت در حالي كه داشت دستاوردهاي دولت در 
حوزه بهداشت و درمان را بر مي شمرد هيچ اشاره اي به 
تعديل ۱۷ هزار نيروي پرستاري بعد از فروكش كردن 
پاندمي كرونا نكرد. او در رابطه با وعده اس��تخدامي كه 
به اين پرستارها داده شده بود اما در نهايت بعد از اينكه 
ديگر به آنها نيازي نداشتند تعديل شدند حرفي به ميان 
نياورد. او حتي درباره اخراج و بازنشستگي اجباري ۲۰۰ 
عضو هيات عملي دانش��گاه هاي علوم پزشكي هم نظر 
نداد. هر چه بود تعريف و تمجيد از دس��تاوردهايي بود 
كه شايد براي مسوولان قابل درك و رويت باشد اما براي 
اكثر مردمي كه ب��راي درمان بيماري هاي خود با حوزه 
بهداش��ت و درمان سر و كار دارند ش��بيه به يك وعده 
اجرا نشده و شعاري كه هيچ وقت رنگ حقيقت به خود 

نمي گيرد خواهد بود.

گزارش

يادداشت

گاهي دست از سر خودمان برداریم
خيلي از ما ب��ه واگويه هاي 
دروني گرفتاريم. در بسياري 
از م��وارد اي��ن واگويه ها به 
تبدي��ل  س��رزنش هايي 
مي شوند كه باعث آن تجربه 
موقعيت هايي در زندگي مان 
اس��ت. مثلا اگ��ر در مقابل 
فردي كه به ما توهين كرده 
س��اكت مانده ايم و جواب او را ندادي��م. يا اگر ناحقي 
در م��ورد ما صورت گرفته اما ب��راي گرفتن حق خود 
پافشاري نكرده ايم. از قديم گفته اند »آب رفته به جوي 
باز نمي گردد« نكته همينجاست ما با سرزنش خود و 
واگويه كردن اتفاقاتي كه مي تواند ذهن ما را آسيب پذير 
كند نمي توانيم موقعيت هايي را كه از دست داده ايم 
دوباره باز گردانيم. گاهي بهتر است به جاي سرزنش 
كردن و اما و اگرهايي كه مدام در ذهنمان به آن اشاره 
مي كنيم دس��ت از س��ر خودمان برداريم. مسائلي را 

كه گذش��ته رها كنيم و نگذاريم سايه سنگين آنها بر 
اتفاقات آينده هم بيفتد. حس��رت خوردن يكي از آن 
حس هايي است كه مي تواند انسان را از پا در بياورد. بايد 
اين واقعيت را بپذيريم كه اگر در كاري موفق بوده ايم 
كه چه بهتر و اگر نتوانستيم از عهده كاري بر بياييم با 
حسرت خوردن و يادآوري كردن آن شكست نه تنها 
موقعيت بهتري براي خود به تصوير نمي كش��يم كه 
آينده را نيز به اين بازي در خود ماندن مي بازيم و به اين 
ترتيب فرصت هاي پيش رو را هم از دست مي دهيم. از 
سوي ديگر بايد به اين نكته توجه كنيم كه ما معمولا 
حسرت موقعيت ها و اتفاق هايي را مي خوريم كه اگر 
فرصت دوباره اي به ما داده مي شد باز هم همان كاري 
را مي كرديم كه بار اول انجام داده بوديم. در بسياري از 
موارد وقتي سعي كنيم از موضوع فاصله گرفته و با نگاه 
يك فردي كه ذي نفع نيست به مسائل نگاه كنيم متوجه 
مي شويم كه حسرت خوردن ما چندان هم درست و به 
جا نيست و در برخي موارد چه بسا به اين نتيجه برسيم 

كه از دست دادن آن فرصت به نوعي همراه با نفع براي 
ما بوده است. به هر حال اگر مي خواهيد از زندگي خود 
و آينده اي كه پي��ش رو داريد بايد قبل از هر چيزي از 
حسرت خوردن در مورد گذشته اجتناب كنيد. نبايد 
بگذاريد كه حسرت هاي گذشته فرصت هاي آينده را 
از شما بگيرد. اينكه ما از اشتباهات خود درس بگيريم و 
ديگر آنها را تكرار نكنيم با اينكه بخواهيم مدام حسرت 
كارهاي اشتباهي را كه كرده ايم بخوريم كاملا متفاوت 
است. در واقع اين دو موقعيت نتايجي كاملا جدا از هم 
در زندگي ما خواهند داشت. حسرت ها شبيه باتلاقي 
است كه ما را در خود مي بلعد و درس گرفتن مانند راهي 
است كه موانع را برايمان هموار مي كند. وقتي فرق بين 
اين دو را باور كنيم و در زندگي به كار گيريم تازه متوجه 
مي شويم كه گاهي دست برداشتن از سر خودمان چقدر 
مي تواند به نفع ما تمام شود و زندگي را برايمان شيرين تر 
و دلچسب تر كند. زندگي كه با حسرت خوردن آن را هدر 
داده ايم و بايد از اين راه اشتباه هر چه سريع تر باز گرديم. 
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صدور احكام جدید افزایش ۱۵ درصدي »حقوق بازنشستگان«
معاون فني و امور بيمه اي صندوق بازنشستگي كشوري 
از صدور احكام افزايش ۱۵ درصدي حقوق ۴۲۰۰ نفر 
از بازنشس��تگان وزارت بهداش��ت و درمان خبر داد و 
گفت: باتوجه به اينكه در اس��فندماه سال ۱۴۰۱ براي 
۱۸۰ هزار نفر از بازنشس��تگان افزايش حقوق اعمال 
ش��د، حدود ۴۲۰۰ نفر به دلايلي باقي ماندند كه اين 
موضوع برايشان اعمال نشد و با توجه به پيگيري هاي 
بازنشستگان و مديرعامل صندوق، احكام اين افراد به 
تدريج صادر و اين افزايش حقوق از مردادماه براي آنها 
لحاظ مي ش��ود. نعمت الله تركي- مديرعامل صندوق 
بازنشستگي كشوري- در نشست با روساي كانون هاي 
بازنشستگي دانشگاه هاي علوم پزش��كي ۱۲ استان 
كشور در خصوص منابع همسان سازي بازنشستگان، 
با اش��اره به صدور احكام افزايش ۱۵ درصدي حقوق 
علوم پزشكي گفت: ما بايد ابتدا منابع لازم براي اجراي 
اين احكام و تعهدات آن را مطالبه مي كرديم و در اواسط 

سال ۱۳۹۹ كه بودجه تبديل به قانون شده بود و چنين 
منابعي در بودجه پيش بيني نشده بود، بايد منابع آن 
به طور مش��خص و ش��فاف تعيين تكليف مي شد كه 
متاسفانه اين اتفاق نيفتاده و اكنون به يك چالش تبديل 
شده است. رضا فيضي نژاد- معاون فني و امور بيمه اي 
صندوق بازنشستگي كشوري در اين باره گفت: در سال 
۱۳۹۹ كه طرح همسان س��ازي حقوق بازنشستگان 
كشوري و لشكري اجرا شد، به دليل اينكه بازنشستگان 

وزارت بهداشت و درمان جزو دستگاه هاي داراي نظام 
پرداخت خاص هستند از اين رو همسان سازي تاثيري 
بر حقوق آنها نداش��ت. با پيگيري هايي صورت گرفته 
از طريق س��ازمان برنامه و بودج��ه، جدولي براي اين 
دسته از بازنشستگان در نظر گرفته شد و براساس آن 
افزايش��ي در حقوق آنها لحاظ شد. او با بيان اينكه اين 
افزايش حقوق توسط صندوق بازنشستگي كشوري در 
اسفندماه سال ۱۴۰۱ براي ۱۸۰ هزار نفر از بازنشستگان 
اعمال ش��د، توضيح داد: زماني ك��ه ۱۵ درصد احكام 
وزارت بهداش��ت را اعمال كرديم، ح��دود ۴۲۰۰ نفر 
باقي ماندند؛ عده اي از آنها كه به س��قف حقوق رسيده 
بودند، اين موضوع برايش��ان اعمال نشد و عده اي نيز 
باتوجه به ايين نامه مهندسي مشاغل يك طبقه بالاتر 
از ساير كاركنان دستگاه هاي اجرايي قرار مي گيرند و 
از همين رو همسان سازي براي اين عده اعمال نشد و با 

محدوديت هايي همراه بود.

فراخوان مشمولان اعزامي پایه خدمتي مرداد ماه سال ۱۴۰۲
سازمان وظيفه عمومي فراجا در اطلاعيه اي اعلام كرد: 
كليه مش��مولان داراي برگ آماده به خدمت به تاريخ 
مرداد امسال، مي بايست در محل و مراكز مندرج در برگ 
معرفينامه مشمولان حضور يابند. سازمان وظيفه عمومي 
فراجا در اطلاعيه اي اعلام كرد: كليه مشمولاني كه برگ 
آماده به خدمت به تاريخ مرداد ماه سال ۱۴۰۲ دريافت 
كرده اند، مي بايست با مراجعه به يكي از دفاتر خدمات 
الكتروني��ك انتظامي )پلي��س+۱۰(، برگ معرفينامه 
به مراكز آموزش را درياف��ت و برابر اطلاعات مندرج در 

آن اقدام كنند. اين دس��ته از مشمولان مي بايست روز 
يكشنبه يكم مرداد ماه س��ال ۱۴۰۲ در ساعت، محل و 
مراكزي كه در برگ معرفينامه اعلام شده است، حضور 
يابند و به خدمت دوره ضرورت اعزام ش��وند. مشمولان 
اعزامي مي بايست كارت تزريق واكسيناسيون كوويد۱۹ 
و واكس��ن مننژيت و دوگان��ه را در روز اع��زام به همراه 
داشته باشند. مشمولان مي بايست اصل مدارك مورد 
نياز اعم از برگ آماده به خدم��ت، برگ محل مراجعه، 
برگ واكسيناس��يون، كارت ملي و شناسنامه، مدارك 

مربوط به ش��رايط خاص را به همراه خود داشته باشند. 
در اين اطلاعيه آمده است؛ عدم حضور به موقع در زمان 
و محل هاي تعيين ش��ده، غيبت محسوب شده و برابر 
ماده ۱۰ و ۵۸ قانون خدمت وظيفه عمومي با آنان رفتار 
خواهد شد. اين سازمان در اين اطلاعيه متذكر شده است؛ 
متقاضيان در صورت نياز به اطلاعات بيشتر مي توانند 
از طريق كانال خبرس��ربازي در پيام رسان هاي داخلي 
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از آخرين اخبار مربوطه مطلع شوند.


